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• Əsas məsələ öz həllini tapandan, torpaqları- 
mız işğalçılardan azad olunandan sonra Zən- 
gilanda, d igərşəhərvə rayonlarımızda gözəl 
evlər tikəcəyik. Artıq bu qəsəbə özlüyündə 
bir göstəricidir. Bu, eyni zamanda, yeni bir 
yanaşma tərzidir. Burada şəhər tipli evlərin 
tikilməsi məqsədəuyğun idi. Şəhərcikdir, 
burada 3500-ə qədər insan rahat yaşaya- 
caqdır. Tibb məntəqəsi, məktəb, uşaq bağ- 
çası. Burada istilik sistemi, qaz, işıq, su da var- 
dır. İndi yeni yollar tikilir, dairəvi yol, ondan 
sonra Bakı-Sumqayıt yolu. Hələ Masazırın öz 
yolu da yenidən tikilibdir.

• İndi beynəlxalq qurumlar da qeyd edir 
ki, Azərbaycanda bu məsələyə göstərilən 
d iqqət və yanaşma bütün başqa ölkələr 
üçün də nümunədir. Çünki beynəlxalq təş- 
kilatların rəhbərləri, nümayəndələri, xarici 
dövlətlərin nümayəndələri vaxtaşırı qəsə- 
bələrə gəlir, tanış olurlar. Xüsusilə qaçqın- 
larla bağlı məsələlərə cavabdeh olan şəxslər 
də birmənalı qaydada deyirlər ki, Azərbay- 
canda bu məsələ ən yüksək səviyyədə həll 
olunur. Yəni, belə evlər, belə qəsəbələr heç 
bir ölkədə tikilmir.

• Dünyada bir çox ölkələrdə qaçqın-köçkün 
problemləri vardır. Ancaq bu problemlərin 
ən uğurlu həlli m etodu Azərbaycandadır. 
Dünyada -  Yaxın Şərqdə, başqa yerlərdə 
məcburi köçkünlər böyük problemlərlə üzlə- 
şirlər. indi yüz minlərlə insan məcburi köç- 
künə çevrilmişdir. Azərbaycanda bu məsələ- 
nin bu dərəcədə düşünülmüş qaydada həll 
edilməsi o ölkələr üçün də b iryo l göstərir.

• Əhalinin sayını nəzərə alsaq ən çox qaçqın və 
köçkünü olan ölkə Azərbaycandır. Bizdə bir 
milyon qaçqın-köçkün vardır. Doğrudan da, 
böyük problemdir. Ancaq biz bu problemi 
həll edirik və həll edəcəyik. Bu, müvəqqəti 
bir məkandır. Şübhə yoxdur ki, biz o torpaq- 
lara qayıdacağıq. O ərazilər bizim tarixi, əzəli 
torpaqlarımızdır.

Ermənistan-Azərbaycan münaqişəsi öz həl- 
lini mütləq tapmalıdır. İki ölkə arasında olan 
qüw ələr nisbəti bizim xeyrimizə dəyişmişdir. 
Tarixin inkişafı, gedən proseslərin inkişafı 
onu göstərir ki, biz mütləq öz ərazi bütöv- 
lüyümüzü bərpa edəcəyik. Azərbaycanın və 
Ermənistanın göstəricilərinə nəzər salın. Biz 
istənilən sahədə onlardan müqayisəedilməz 
dərəcədə üstünük, iqtisadi, siyasi, sosial 
məsələlərin həllində, bütün məsələlərdə, 
ordu quruculuğu işində.

Ə lbəttə, biz istəyirik ki, məsələ tezliklə öz 
həllini tapsın. Amma prinsiplər vardır. Bu 
məsələ beynəlxalq hüquq normaları əsa- 
sında, ölkələrin ərazi bütövlüyü çərçivəsində 
öz həllini tapmalıdır və tapacaqdır. Tarixin 
inkişafını heç kim dayandıra bilməz. Tarixin 
inkişafı, bölgədə gedən proseslərin inki- 
şafı onu göstərir ki, Azərbaycan ilə rəqabət 
aparmaq üçün Ermənistanda heç bir imkan 
yoxdur. Nə maliyyə, nə iqtisadi, nə hərbi, nə 
də insan resursları yoxdur. Biz isə bu məsələ- 
nin həlli üçün bütün lazımi tədbirləri ardıcıl- 
lıqla görürük. Eyni zamanda, köçkünlər üçün 
müvəqqəti olaraq belə gözəl imkanlar yara- 
dırıq.

Bu şəhərciyin istifadəyə verilməsi b ir daha 
Azərbaycan dövlətinin siyasətini əks etdi- 
rir. Bizim siyasətimiz isə ondan ibarətdir ki, 
hər şey Azərbaycan vətəndaşı üçün olma- 
lıdır. Məcburi köçkünlərin problemlərinin 
həlli bütün dövrlərdə d iqqə t mərkəzində 
olmuşdur. Birinci qəsəbə ulu öndər Heydər 
Əliyevin təşəbbüsü ilə salınmışdır. O vaxt- 
dan bu günə qədər 77 qəsəbə tikilmişdir. 
Bu, 78-cidir. Burada yeniliklər də çoxdur. 
Hündür binalar tikilmişdir. Bu siyasət gələ- 
cək illərdə uğurla davam etdiriləcəkdir. 
Çünki Azərbaycanda ulu öndər Heydər Əli- 
yev siyasəti bütün istiqamətlər üzrə davam 
etdirilir. O cümlədən məcburi köçkünlərin 
yaşayış şəraitinin yaxşılaşdırılması və məş- 
ğulluğun artırılması məsələləri də öz həllini

tapmaqdadır. Müvafiq sərəncamlar imzalan- 
mışdır, proqramlar qəbul edilmişdir. Proq- 
ramlar çox dəqiqdir. Ən önəmli məsələ 
ondan ibarətdir ki, bu proqramlar vaxtında 
icra edilir.

• Keçən il 20 min məcburi köçkün öz yaşa- 
yış şəraitini yaxşılaşdırmışdır. Bu il də ən azı 
20 min köçkünün yaşayış səviyyəsi yaxşılaş- 
dırılacaqdır. Bu işlər bundan sonrakı illərdə 
də görüləcəkdir. Dövlət bu istiqamətdə öz 
siyasətini uğurla aparır. Bu il bütün mən- 
bələrdən məcburi köçkünlərin problemlə- 
rinin həlli üçün 600 milyon manata qədər 
vəsait nəzərdə tutulmuşdur. Bu məbləğin 
300 milyondan çox hissəsi yeni qəsəbələ- 
rin tikintisinə sərf ediləcəkdir. Keçən ilin 
sonunda biz Müşfiqabad qəsəbəsində buna 
oxşar məhəllənin açılışını qeyd etmişik. Bu il 
isə buradayıq. Bundan sonra Mingəçevirdə, 
Gəncədə, başqa şəhərlərdə yeni qəsəbələr 
tikiləcəkdir.

• Azərbaycan dövləti bütün bu istiqamət- 
dəki işlərini ardıcıllıqla həll edir. Birinci mər- 
hələdə, əlbəttə, ən ağır vəziyyətdə yaşayan 
soydaşlarımız, çadır şəhərciklərində yaşayan 
soydaşlarımız d iqqət mərkəzində idi. Biz o 
proqramı uğurla və vaxtından əw əl icra edə 
bilmişdik. 2007-ci ildə sonuncu çadır şəhər- 
ciyi ləğv edilmişdir. Ondan sonra bəyan edil- 
mişdir ki, fin qəsəbələrində, yataqxanalarda, 
məktəblərdə, uşaq bağçalarında yaşayan 
məcburi köçkünlərin də məsələləri öz həl- 
lini tapacaq və artıq bu istiqamətdə də çox 
vacib işlər görülmüşdür. Bu il fin qəsəbələri 
tamamilə ləğv edilir və yataqxanalarda məs- 
kunlaşmış məcburi köçkünlərin də artıq belə 
qəsəbələrə köçürülməsi prosesi başlamışdır.

• Azərbaycanda çox güclü sosial siyasət aparı- 
lır və bütün işlərimizin mərkəzində Azərbay- 
can vətəndaşıdır. Məcburi köçkünlər ən çox 
əziyyət çəkən insanlardır. Məcburi köçkün- 
lərin bəziləri hələ də ağır şəraitdə yaşayırlar.



Biz bunu bilirik və bütün bu məsələləri ardı- 
cıllıqla həll edirik. Ə lbəttə, imkan daxilində.
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• ilk illərdə maliyyə imkanlarımız o qədər də 
böyük deyildi. Amma buna baxmayaraq, 
Dövlət Neft Fondundan birinci ödəmələr 
ulu öndər Heydər Əliyevin göstərişi ilə məc- 
buri köçkünlərin problemlərinin həlli üçün 
sərf edilmişdi. O vaxt hələ bizim maliyyə 
imkanlarımız məhdud olduğu bir dövrdə 
birinci böyük vəsait məhz bu məqsədlərə 
istiqamətləndirilmişdi. Bu gün əlbəttə ki, 
iqtisadi və rmaliyyə imkanlarımız böyük dərə- 
cədə artmışdır. Ona görə də, görülən işlərin 
həcmi də artmışdır. Təkcə bu il 600 milyon 
manatdan çox vəsait bu məqsədlər üçün 
sərf ediləcəkdir.

• Ancaq hələ də ağır vəziyyətdə yaşayan köç- 
künlər var -  həm Bakıda, həm başqa şəhər 
və rayonlarda, məktəblərdə, uşaq bağçaları- 
nın binalarında, hərbi hissələrin ərazilərində, 
yataqxanalarda. Bu məsələlər tədricən öz 
həllini tapacaqdır. Bu il 20 min köçkün yeni 
mənzillərlə təmin ediləcəkdir. Bu qəsəbədə 
isə 3500-ə yaxın məcburi köçkün yaşayacaq- 
dır. Bu, əslində bir şəhərcikdir.

• Görülən bütün bu işlər b ir daha onu göstə- 
rir ki, məcburi köçkünlərin problemləri daim 
d iqqət mərkəzindədir. Bu günə qədər 
140 min məcburi köçkün yeni evlərə, mən- 
zillərə köçürülmüşdür. Yəni bu, böyük bir 
işdir, elə bil ki, yeni böyük bir şəhər salın- 
mışdır. Onu da bilməliyik ki, dünyada ən çox 
qaçqın-köçkün olan ölkə Azərbaycandır. 
Azərbaycanda sosial siyasət çox uğurla apa- 
rılır, birinci növbədə ən böyük vəsait məc- 
buri köçkünlərin problemlərinin həlli üçün 
nəzərdə tutulmuşdur. Gələcək illərdə də bu 
siyasət davam etdiriləcəkdir.

• Keçən il Dövlət N eft Fondundan bütün 
dövrlərdə ən böyük məbləğ ayrılmışdır -  
300 milyon manat. Ə w əlki illərdə 100 mil-

yon, 200 milyon, yəni, ötən il 300 milyon 
manat, bu il də 300 milyon manat təkcə 
N eft Fondundan ayrılmışdır. Eyni zamanda, 
ilin əwəlində Prezidentin ehtiyat fondundan 
da 14 milyon manat təxirəsalınmaz tədbir- 
lərin görülməsi üçün ayrılmışdır. İstisna deyil 
ki, il ərzində ehtiyat fonddan bu məsələlərə 
yenə də vəsait ayrılacaqdır.

• Torpaqlarımız işğalçılardan azad olunan- 
dan sonra biz o cümlədən Zəngilanda və 
işğala məruz qalan digər rayonlarda gözəl 
şərait yaradacağıq. Ə gər biz 140 min köç- 
künü artıq yerləşdirə bilmişiksə və hər il 
20 min köçkün yeni evlərlə təmin edilirsə, 
deməli, torpaqlarımız işğaldan azad olunan- 
dan sonra tezliklə bütün şəhərləri, kəndləri 
bərpa edəcəyik, evləri tikəcəyik, şərait yara- 
dacağıq. Azərbaycanın artan maliyyə, iqti- 
sadi qüdrəti bunu mümkün edəcəkdir.

• O ki qaldı əsas məsələnin -  Ermənistan- 
Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin 
həllinə, Azərbaycanın mövqeyi birmənalıdır. 
Bu mövqe həm tarixi ədalətə, eyni zamanda, 
beynəlxalq hüquqa əsaslanır. Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyü qeyd-şərtsiz bərpa edilmə- 
lidir. Dağlıq Qarabağ əzəli Azərbaycan tor- 
pağıdır. Hazırda işğal altında olan bütün tor- 
paqlartarixi torpaqlarımızdır. Azərbaycan öz 
ərazi bütövlüyünü bərpa edəcəkdir. Bunu 
deməyə əsas verən bir çox amillər vardır. 
Onların içərisində həm hüquqi, həm siyasi, 
həm tarixi, həm də iqtisadi amillər vardır.

• Bütün beynəlxalq təşkilatlar Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyünü tanıyır. Heç bir ölkə Dağ- 
lıq Qarabağı müstəqil qurum kimi tanımır və 
tanımayacaqdır. Azərbaycanın ərazi bütöv- 
lüyü bərpa edilməlidir.

• Eyni zamanda, bölgədə qüw ələr nisbəti 
artıq bizim xeyrimizə dəyişmişdir. Bu gün 
Azərbaycan dünya miqyasında ən sürətlə 
inkişaf edən ölkədir. Ermənistan isə ildən-ilə

tənəzzülə uğrayır. Bizim əhalimiz artır -  artıq 
9 milyon 300 min nəfərdir. Ermənistanın əha- 
lisi hətta onların rəsmi statistik məlumatlarına 
görə ildə təxminən 100 minə qədər azalır.

•  Bizçoxistəyiriktəxirəsalınmaztədbirlərgörül- 
sün ki, işğala son qoyulsun. Əfsuslar olsun ki, 
dünyada mövcud olan ikili standartlar, ikili 
yanaşma məsələnin həllinə imkan vermir. 
Münaqişənin birinci mərhələsində demək 
olar ki, Ermənistan ilə Azərbaycan arasında 
hərbi və iqtisadi sahədə paritet mövcud idi. 
Ancaq biz artıq bu pariteti dəyişdirə bilmişik. 
Bu gün fərq çox böyükdür. Fərq böyüdükcə 
beynəlxalq təşkilatlardan və bu məsələ ilə 
məşğul olan ölkələrdən yeni mesajlar g ə lir -  
məsələ yalnız sülh yolu ilə həllini tapmalıdır, 
başqa yol ola bilməz.

• Ermənistan torpaqlarımızı hərb yolu ilə işğal 
edib. O vaxt bu işğalın nəticələrini aradan 
qaldırmaq üçün BMT Təhlükəsizlik Şurası 
dörd qətnamə qəbul etmişdir. Onların heç 
biri 20 ildir ki, icra edilmir. Necə ola bilər 
ki, hansısa başqa bir məsələ ilə bağlı qət- 
namə qəbul edilir və bir gün ərzində dərhal 
icra edilməyə başlayır, amma bizə gəldikdə 
20 ildir ki, məsələ həllini tapmır və biz ancaq 
məsələnin sülh yolu ilə həll edilməsini eşidi- 
rik. Nəyə görə? Ona görə ki, ikili standart- 
lar vardır. Bizim tam hüququmuz vardır və 
beynəlxalq hüquq bizə bu imkanları tanıyır 
ki, biz istənilən yolla ərazi bütövlüyümüzü 
bərpa edək.

• Heç bir şübhə yoxdur ki, biz doğma tor- 
paqlarımıza, o cümlədən Zəngilana da, 
Oarabağa da, Şuşaya da qayıdacağıq və 
Azərbaycan bayrağı bütün şəhərlərimizdə 
dalğalanacaqdır. Sadəcə olaraq, biz hamı- 
mız istəyirik ki, bunu tezliklə həll edək və 
tezliklə sizi doğma torpağınıza göndərək və 
orada sizin üçün gözəl binalar, evlər tikək, 
qəsəbələr, şəhərlər salaq.
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• Bu sistem, ümumiyyətlə, Azərbaycanda qısa 
m üddət ərzində öz vacibliyini artıq təsdiq 
edib. "ASAN xidmət"in yaradılması Azər- 
baycanda aparılan ciddi islahatların təza- 
hürüdür. Bu, yeni sistemdir. Bu, Azərbay- 
can brendidir. İndi başqa ölkələrdə də bu 
təcrübə öyrənilir. Baxmayaraq ki, biz təzə 
başlamışıq, ancaq qısa m üddət ərzində 
100 minə qədər vətəndaş artıq "ASAN xid- 
m ət"ə müraciət etmişdir və yüksək xidmət 
almışdır. Bu, yenilikdir, müasirlikdir, ölkəmi- 
zin inkişafıdır.

• "ASAN xidmət"in b ir neçə əsas fəaliyyət 
istiqaməti vardır. Onların arasında insanlara 
yüksək səviyyəli xidmət məsələsi ön planda- 
dır. Eyni zamanda, bu sistem vasitəsilə xoşa- 
gəlməz halların qarşısı alınır, korrupsiyaya 
qarşı mübarizə daha da gözəl səmərə verir, 
bürokratiyaya qarşı mübarizə artıq "ASAN 
xidmət" vasitəsilə yeni pilləyə qalxır. "ASAN 
xidm ət” in fəaliyyəti innovasiya, müasirlik, 
texnologiyalar, bilik deməkdir.

• Eyni zamanda, könüllülərin fəaliyyəti də 
cəmiyyətdə yeni bir davranış qaydalarının 
tə tb iq i deməkdir. Bu, çox nəcib və doğrudan 
da, çox təqdirəlayiq b ir funksiyadır. Gənclər 
təmənnasız bu işlərə qoşulur -  vətəndaşlara 
kömək göstərmək, cəmiyyətdə öz fəaliyyə- 
tini daha da uğurla aparmaq və ümumi işi- 
mizə töhfə  vermək üçün. Yəni "ASAN xid- 
mət"in təməlində nə qədər gözəl amillər 
birləşir: müasirlik, yenilik, insanların vətən- 
daşlıq borcunun yerinə yetirilməsi, gənclərin 
bu işlərə qoşulması.

• Əlbəttə, bu xidmət ölkəmizin ümumu inki- 
şafı ilə də tam uzlaşır. Çünki bu gün doğ-

rudan da, Azərbaycanda müasir dövlət 
qurulur, yeni texnologiyalar tə tb iq  edilir. 
Dünyanın ən qabaqcıl, mütərəqqi təcrübəsi 
Azərbaycanda tə tb iq  olunur. Bu, ümumiy- 
yətlə, bizim siyasi xəttimizdir. Ancaq "ASAN 
xidmət"in üstünlüyü ondan ibarətdir ki, artıq 
Azərbaycan da müasir texnologiyaları tət- 
biq edir. Başqa ölkələr bizdə olan təcrübəni 
öyrənəcək və faydalanacaqdır. Qısa müd- 
də t ərzində 100 min vətəndaşın bu xidmət- 
dən istifadə etməsi ə lbəttə ki, xidmətin artıq 
cəmiyyətdə yüksək qiymətə layiq olduğunu 
göstərir. Könüllülərin fəaliyyəti bu xidmətə 
əlavə töhfə verir.

• Gənclər gələcəkdə ölkəmizi idarə edəcək- 
lər. Ölkəmiz sürətlə inkişaf edir. Ancaq biz 
elə etməliyik ki, bu inkişaf dayanıqlı olsun. 
Bundan 10 il, 20 il, 30 il, 50 il sonra da Azər- 
baycan dünyada öz mövqeyini müdafiə edə 
bilsin. Bunu etmək üçün təkcə güclü iqtisadiy- 
yat, yaxud da ki, xarici siyasət kifayət deyildir. 
Bunu etmək üçün Azərbaycan vətəndaşları, 
Azərbaycanın gələcəyini və inkişafını müəyyən 
edən insanlar bilikli, ilk növbədə, vətənpərvər 
olmalı, öz Vətənini sevməlidirlər. Azərbaycan 
gəncləri bu ruhda tərbiyə alır. Xüsusilə nəzərə 
almalıyıq ki, bu gün Azərbaycan ilə fəxr etmək 
üçün kifayət qədər çox səbəb vardır.
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• Son iilər ərzində şəhid ailələrinə, Qarabağ 
müharibəsi veteranlarına beş minə yaxın 
mənzil verilmişdir. Növbədə duranlar hələ 
vardır. Təqribən iki mindən çox ailə hələ 
növbədə dayanır. Onların məişət problem- 
ləri yaxın 3-4 il ərzində həllini tapacaqdır. 
Beləliklə, biz bu proqramı 3-4 ildən sonra 
başa çatdıracağıq. Bu mənzillərin verilməsi 
və binaların tikilməsi çox nadir bir hadisədir. 
Postsovet məkanında Azərbaycan yeganə 
ölkədir ki, bu istiqamətdə belə güclü sosial 
siyasət aparılır. Minik maşınlarının verilməsinə 
gəldikdə isə, bütövlükdə Azərbaycandan 
başqa, heç bir yerdə belə təşəbbüslər irəli 
sürülmür. Bu günə qədər bizim 3500-dən 
çox vətəndaş dövlətdən maşınları hədiyyə 
olaraq almışdır. Azərbaycan bu istiqamət- 
dəki dövlət siyasətini bundan sonra da 
davam etdirəcəkdir.

• Bizim güclü sosial siyasətimiz bütün sahələrdə 
özünü göstərir. İldən-ilə artan maaşlar, pen- 
siyalar, ünvanlı sosial yardımın həcminin 
artırılması, eyni zamanda, bu il sovet döv- 
ründən qalmış əmanətlərin kompensasiya 
şəklində vətəndaşlara qaytarılması -  bütün 
bunlar bizim nə qədər güclü sosial siyasətə 
malik olduğumuzu göstərir. Eyni zamanda, 
Vətən uğrunda, torpaq uğrunda şəhid 
olmuş insanların ailələrinə, sağlamlığını itir- 
miş soydaşlarımıza mənzillərin verilməsi də 
bizim dövlət siyasətimizin nə qədər düzgün 
olduğunu göstərir.

• Biz bundan sonra da ehtiyacı olan və böyük 
hörmətə, qiymətə layiq olan soydaşlarımızın 
məişət problemlərinin həlli üçün əlimizdən 
gələni edəcəyik. Uzun illərdir ki, azərbay- 
canlılara qarşı soyqırımı siyasəti həyata keçi- 
rilir. Xocalı soyqırımı artıq üç ölkə tərəfindən 
rəsmi qaydada soyqırımı kimi tanınmışdır. Bu

ölkələrin sayı getdikcə artacaqdır. Azərbay- 
canın haqq işi bütün beynəlxalq təşkilatların 
qətnamələri, qərarları ilə təsdiqlənir. BMT 
Təhlükəsizlik Şurasının dörd qətnaməsi, 
d ig ə r beynəlxalq təşkilatların qərarları, qət- 
namələri vardır ki, işğalçı erməni qüvvələri 
bizim torpaqlarımızdan geri çəkilsin. Ancaq 
Ermənistan beynəlxalq hüquq normalarına 
m əhəl qoym urvə hələ ki, torpaqlarımız işğal 
altındadır. Məsələnin həlli ilə bağlı Azərbay- 
canın prinsipial mövqeyində heç bir dəyişik- 
lik yoxdur, ola da bilməz. Bizim mövqeyimiz 
tarixi ədalətə və beynəlxalq hüquq norma- 
larına əsaslanır.

• Tarixi ədalət ondan ibarətd ir ki, Dağlıq 
Q arabağ bizim tarixi, əzəli torpağımızdır.

Əsrlər boyu Azərbaycan xaiqı o torpaqlarda 
yaşamış, yaratmışdır. Bugünkü Ermənistan 
Respublikası tarixi Azərbaycan torpaqla- 
rında yaranmışdır. irəvan xanlığı bizim tarixi 
torpağımızdır. Azərbaycanın tarixi torpaq- 
larında bir dəfə qondarma erməni dövləti 
yaradıldı, keçən əsrin əwəllərində. indiki 
şəraitdə ikinci qondarma erməni dövlətinin 
Azərbaycanın tarixi torpaqlarında yaradıl- 
masına biz heç vaxt imkan verə bilmərik. Bu, 
heç vaxt olmayacaqdır. Çünki dünya birliyi 
Dağlıq Qarabağı müstəqil qurum kimi tanı- 
mır və tanımayacaqdır. Heç bir ölkə Dağlıq 
Q arabağ ı tanımır və bu qondarma, krimi- 
nal rejim tərəfindən idarə edilən bir qurum 
sadəcə olaraq qanunsuz şəkildə fəaliyyət 
göstərir. Bu qurumun gələcəyi yoxdur, nə
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hüquqi baxımdan, nə də siyasi və iqtisadi 
baxımdan.

• Bu gün Azərbaycan böigə məsələlərinin həl- 
lində həlledici sözə sahib olan bir ölkədir. 
Azərbaycanın imkanları, potensialı, ordu- 
muzun gücü və siyasi çəkimiz artır. Bu gün 
Azərbaycan dünya məsələlərinin həllində öz 
rolunu oynayır, dünyanın bir nömrəli qurumu 
olan BMT Təhlükəsizlik Şurasının üzvüdür 
və bu ilin may ayında bu quruma rəhbərlik 
etmiş, dünyada gedən bütün məsələlərlə 
bağlı öz prinsipial və qətiyyətli mövqeyini 
bildirmişdir.

• Bizim iqtisadi çəkimiz artır və bu ilin yekun- 
larına görə iqtisadi inkişaf yenə də özünü 
göstərir. Ölkə qarşısında duran bütün 
vəzifələr icra edilir, böyük investisiyalar qoyu- 
lur. Bu il ölkə iqtisadiyyatına 20 milyard dol- 
lardan çox investisiya qoyulmuşdur. Ölkə 
iqtisadiyyatının dinamik inkişafını gələcəkdə 
təmin etmək üçün konkret planlarımız vardır. 
Gələn ilin sonunda regionların sosial-iqtisadi 
inkişafı Dövlət Proqramının ikinci hissəsi başa 
çatacaqdır. Ondan sonra 2014-cü ilin əw ə- 
lində yeni proqram qəbul ediləcəkdir və bu 
proqramın icrası nəticəsində Azərbaycan 
iqtisadi imkanlarını ən azı iki dəfə artıra bilər.

• Ölkə qarşısında duran əsas məsələ Ermə- 
nistan-Azərbaycan, Dağlıq Oarabağ 
münaqişəsinin həlli məsələsidir. Bu məsələ- 
nin həllində vasitəçilər daha da fəal olmalı- 
dırlar. işğalçı dövlətə çox ciddi siqnal veril- 
məlidir ki, işğal edilmiş torpaqlardan çıxsın. 
Beynəlxalq hüquq normalarını pozmaq 
olmaz. Ancaq əfsuslar olsun ki, biz belə 
siqnalları görmürük. Ə lbəttə, işğalçı dövlət
-  Ermənistan indiki vəziyyəti, status-kvonu 
dondurmaq istəyir. Ancaq bu, mümkün

olmayacaqdır. Ona görə yox ki, beynəlxalq 
qurumlar onlara təsir göstərəcəkdir. Biz 
buna o qədər də çox böyük ümid bəslə- 
mirik. Biz öz gücümüzə arxalanırıq. Bütün 
məsələlərdə, iqtisadi-siyasi məsələlərdə 
olduğu kimi, bu məsələdə də öz gücü- 
müzə, Azərbaycan xalqının iradəsinə və 
Azərbaycan Ordusunun gücünə güvənirik. 
Vaxt gələcək Azərbaycan öz ərazi bütövlü- 
yünü istənilən yolla bərpa edəcəkdir. Həm 
tarixi ədalət, həm beynəlxalq hüquq nor- 
maları bu haqqı tanıyır.

• Ölkəmiz doğrudan da sürətlə inkişaf edir. 
Bütün bölgələr inkişaf edir. Azərbaycanın 
bütün şəhərlərində böyük abadlıq-qurucu- 
luq işləri aparılır, yeni müəssisələr yaradılır, 
yeni iş yerləri açılır. Təkcə bu il 100 mindən 
artıq yeni iş yeri açılmışdır. Regionların sosi- 
al-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramının əw ə- 
lindən bu günə qədər bütövlükdə 1 milyon 
100 min iş yeri açılmışdır. İşsizlik böyük dərə- 
cədə azalmışdır və yaxın illərdə tamamilə 
aradan götürüləcəkdir.

• Bütün rayonlarda abadlıq-quruculuq işləri 
aparılır. Hər bir yerdə insanlar, fəallar, rayon 
və şəhər rəhbərləri çalışırlar ki, daha da yaxşı

işləsinlər, daha da gözəl abadlıq işləri gör- 
sünlər. Bu binalar da müasirdir. Əmək və 
Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyinin xətti 
ilə tikilmiş bu binalar ən yüksək standartlara 
cavab verir. Binaların həm xarici görünüşü, 
həm daxili şəraiti çox yüksək səviyyədə- 
dir. Bu, belə də olmalıdır. Çünki bu binalar 
Vətənimiz üçün, dövlətimiz üçün ən böyük 
iş görən, fədakarlıq göstərən insanlar üçün 
tikilir. İlk növbədə, bu insanlar üçün daha 
da gözəl binalar tikilməlidir, daha da gözəl 
şərait olmalıdır. Bu, bizim mənəvi borcumuz- 
dur, eyni zamanda, bu, bizim dövlət siyasə- 
timizdir.

• Sumqayıt artıq qəbul edilmiş qərarların icrası 
nəticəsində yaxın illərdə Sumqayıt dünya 
miqyasında böyük sənaye mərkəzinə çev- 
riləcəkdir. Burada yeni müəssisələr, tex- 
nologiya parkları, yeni binalar tikilir, abad- 
lıq işləri gedir. Bu, Azərbaycan dövlətinin 
uğurlu inkişafını göstərir. Biz növbəti illərdə 
də bütün istiqamətlərdə -  həm sosial, həm 
iqtisadi sahələrdə öz siyasətimizi uğurla apa- 
racağıq. Bu gün 400-dən çox ailə yeni mən- 
zillərə köçəcəkdir. Onların həyatında yeni 
dövr, yeni mərhələ başlayır. Onlar bu gözəl, 
rahat həyata layiqdirlər.
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• Xızıda belə gözəl müalicə-diaqnostika 
mərkəzinin açılışı əlamətdar hadisədir. Bu 
bina həm xarici görünüşünə görə gözəl 
memarlıq əsəridir, həm də ki, burada bütün 
tibbi xidmətin olması çox sevindiricidir: həm 
poliklinika şöbəsi, stasionar şöbə, əməliy- 
yatxanalar, reanimasiya otaqları və diaqnos- 
tika şöbəsi. Burada bütün standartlar dünya 
səviyyəsindədir və belə də olmalıdır. Azər- 
baycanda, bölgələrdə yeni tikilmiş və təm ir 
edilmiş bütün səhiyyə ocaqları ən yüksək 
standartlara cavab verməlidir.

• Xızı rayonu əhali baxımından o qədər də 
böyük deyildir. Ancaq buna baxmayaraq, 
qərar verilmişdi ki, Dövlət Neft Şirkəti Xızıda 
müasir müalicə-diaqnostika mərkəzi tiksin. 
Bir sözlə, Azərbaycanda səhiyyə sisteminin 
möhkəmləndirilməsi istiqamətində növbəti 
gözəl addım atılmışdır. Artıq Xızıda da yük- 
sək səviyyədə tibb i xidmətin göstərilməsi 
üçün bütün şərait var.

• Bütövlükdə ölkəmizin bütün bölgələrində 
müasir diaqnostika-müalicə mərkəzləri tiki- 
lir. Həm Dövlət N e ft Şirkətinin xətti ilə, eyni 
zamanda Səhiyyə Nazirliyinin xətti ilə həm 
təm ir-bərpa işləri aparılır, yeni xəstəxana- 
lar, diaqnostika mərkəzləri tikilir və artıq 
biz bu işlərin nəticələrini də görürük. İnsan- 
ların sağlamlığı bizim üçün birinci dərəcəli 
məsələdir, p riorite t məsələdir. Ə lbəttə, 
sağlamlığı təmin etmək üçün ilk növbədə, 
səviyyəli tibb i xidmət göstərilməlidir, xüsu- 
silə diaqnostika imkanları da yüksək səviy- 
yədə olmalıdır.

• Son illərərzində Azərbaycanda-həm  Bakıda, 
həm də bölgələrdə yaradılmış imkanlaryeni 
vəziyyətin yaranmasına gətirib çıxarmışdır.

Müalicə-diaqnostika mərkəzlərində ən müa- 
sir avadanlıqlar quraşdırılıb, bunu etmək 
üçün bütün imkanlar var. Beləliklə, xəstəliyin 
qarşısını almaq üçün, profilaktik tədbirlərin 
görülməsi üçün gözəl şərait yaradılmışdır.

• Bu yaxınlarda Bakı şəhərində yeni böyük 
Sağlamlıq Mərkəzinin təməli qoyulmuşdur. 
Ondan əwəlki dövrdə həm Bakıda, həm 
də bütün bölgələrdə yeni səhiyyə ocaqları 
tikilmişdir. Regionların sosial-iqtisadi inkişafı 
Dövlət proqramında da növbəti illərdə yeni 
xəstəxanaların tikintisi nəzərdə tutu lur və 
beləliklə, bir neçə ildən sonra, demək olar 
ki, Azərbaycanda, bütün bölgələrdə yüksək 
səviyyəli tibbi xidmətin göstərilməsi üçün 
bütün şərait yaradılacaqdır.

• Azərbaycan dövlətinin siyasəti sosialyö- 
nümlüdür, bizim siyasətimizin mərkəzində 
Azərbaycan vətəndaşı dayanır. Azərbaycan 
vətəndaşları sağlam olmalıdır. Ona görə 
biz bu şəraiti yaradırıq, insanların sağlam- 
lığı üçün, gənc nəslin sağlamlığı üçün başqa 
tədb irlə rdə  görülür. Bütün bölgələrdə olim- 
piya idman kompleksləri tikilir, ekoloji tədbir- 
lər gücləndirilir, ölkəmizdə həyata keçirilən 
böyük su layihələri də məhz bu məqsədi 
güdür. Həkimlər yaxşı bilir ki, insanın sağ- 
lamlığı üçün ilk növbədə, təmiz, keyfiyyətli 
su olmalıdır, keyfiyyətli qida olmalıdır. Ona 
görə  bu istiqamətdə görülən işlər əlbəttə ki, 
sevindiricidir. Ancaq biz əldə edilmiş uğur- 
larla kifayətlənməməliyik, daha da böyük 
işlər görməliyik və görəcəyik.

• Bütövlükdə ölkəmizdə bütün istiqamətlər 
üzrə işlər yaxşı gedir. iqtisadi inkişaf sürətli- 
dir, Azərbaycan dünya miqyasında ən sürətlə 
inkişaf edən ölkə kimi artıq özünü tanıtdırıb 
və qəbul edilmiş proqramlar, xüsusilə regi- 
onların sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət proq- 
ramı bizə imkan verir ki, ölkəmiz hərtərəfli 
inkişaf etsin.

• Xızı rayonunda da müsbət dəyişikliklər göz 
qabağındadır. Rayonun infrastrukturunun 
inkişafı üçün çox vacib tədbirlər görülmüş- 
dür, yol çəkilibdir. Həm magistral yol -  
Bakı-Rusiya sərhədi magistral yolunun bir his- 
səsi xızılılara da xidmət edir, eyni zamanda, 
trasdan Xızıya çəkilmiş yeni yol da yüksək 
səviyyədədir. Xızıda işıq problemi yoxdur, 
qaz problemi yoxdur, qazlaşdırma demək 
olar ki, yüz faizə çatıbdır. Bu, böyük nailiy- 
yətdir. İndi içməli su-kanalizasiya layihələri 
icra edilir, yaxın vaxtlarda bu məsələ də 
öz həllini tapacaqdır. Məktəblərin tikintisi, 
təmiri gedir, gözəl diaqnostika-müalicə 
mərkəzi tikilibdir. Yəni insanların sağlamlığı, 
normal yaşaması üçün bütün şərait var.

• Azərbaycanda kənd təsərrüfatının inkişafı, 
turizmin inkişafı sürətlə gedir, o cümlədən 
Xızı rayonunda da gedir və daha da sürətlə 
getməlidir. Növbəti illərdə biz çalışmalı- 
yıq ki, burada yeni mehmanxanalar, turizm 
obyektləri tikilsin ki, həm rayon daha da 
sürətlə inkişaf etsin, həm də Azərbaycan 
vətəndaşları və xarici qonaqlar gəlib burada 
istirahət etsinlər.
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• Bütün şimal zonasının səhiyyə problem ləri öz  
həllini tapmaqdadır. Bakıdan Xaçmaza q ə d ə r  
bütün rayonlarda -  Siyəzəndə, Şabranda 
səhiyyə ocaqları tikilmişdir. Bu yaxınlarda 
Xızıda gözəl Müalicə-Diaqnostika M ərkəzi 
tikilmişdir. Qubada da Müalicə-Diaqnostika 
Mərkəzi tikilib və rayon xəstəxanası tə m ir  
edilib. indi Xaçmazın demək olar ki, səhiyyə 
ilə bağlı bütün əsas məsələləri öz həllini 
tapır. Qusarda böyük xəstəxana tikilir, yaxın 
zamanlarda istifadəyə veriləcəkdir. Yəni, 
xəritəyə baxsaq görərik ki, Bakıdan ta sər- 
hədə qədər bütün rayonlarda ya m ərkəzi 
rayon xəstəxanaları əsaslı təm ir edilmişdir, ya 
da ki, yeni diaqnostika mərkəzləri tikilm işdir. 
Bütün başqa bölgələrdə də buna oxşar işlər 
gedir. Bütün bölgələrdə səhiyyə ocaqları 
tikilir, xəstəxanalar təmir edilir, avadanlıq 
quraşdırılır. Bir sözlə, son illər ərzində A zər- 
baycanda səhiyyə ilə bağlı p rob lem lər 
uğurla həllini tapır. Bunu həm Azərbaycan 
vətəndaşları görür, həm də beynəlxalq təş- 
kilatlar bu sahədə aparılan islahatlara yüksək 
qiymət verirlər.

• Bu yaxınlarda Bakıda Dünya Səhiyyə Təşki- 
latının Avropa Regional Komitəsinin kon f- 
ransı keçirildi. Avropanı təmsil edən bü tün  
ölkələrdən nümayəndələrgəlmişdilər. Konf- 
ransda Dünya Səhiyyə Təşkilatının rəhbərliyi 
tərəfindən Azərbaycanda səhiyyənin vəziy- 
yəti ilə bağlı çox müsbət rəylər səslənmişdir 
ki, Azərbaycanda bütün sahələr kimi, səhiyyə 
sahəsi də inkişaf edir. Həqiqət ondan 
ibarətdir ki, son illərdə bu sahəyə qoyulan 
sərmayə bir neçə dəfə artmışdır. Dövlət 
büdcəmizdə səhiyyə məsələlərinə ayrılan 
xərclər bir neçə dəfə artmışdır. Bu vəsaitin 
hesabına bütün bölgələrdə xəstəxanalar, 
müalicə-diaqnostika mərkəzləri tikilir. Belə-

liklə, biz yaxın iki il ərzində səhiyyə sisteminin 
maddi-texniki bazasının yenilənməsi ilə bağlı 
əsas məsələlərə nail olacağıq.

• Gərək bu mərkəzlərdə, xəstəxanalarda yaxşı 
tibb i xidmət göstərilsin. Onun üçün həkim- 
lərin həm peşəkarlığı yüksəlməlidir, həm 
də onlar öz biliklərini artırmalıdırlar. Eyni 
zamanda, beynəlxalq əlaqələr də geniş- 
lənməlidir. Bizim həkimlər xarici klinikalarda 
təcrübə toplamalıdırlar. Biz dünyanın aparıcı 
tibb i mərkəzlərindən Azərbaycana həkimlə- 
rin ezam edilməsi məsələləri ilə məşğuluq. 
Bir sözlə, Azərbaycanda insanların sağlamlığı 
üçün bütün lazımi məsələlər həll olunur.

• Ə lbə ttə  ki, tibbi xidmət məsələnin bir tərəfi- 
dir. insanın sağlamlığı üçün vacib olan digər 
amillər də var -  ekologiya, içməli su, təmiz 
hava, idman. Biz elə etməliyik ki, Azərbay- 
canda bütün bu sahələr dünya standartları 
səviyyəsində olsun. İndi həm Bakıda, həm 
bölgələrdə içməli su ilə bağlı layihələr həyata 
keçirilir. Veriləcək suyun keyfiyyəti Dünya 
Səhiyyə Təşkilatının standartlarına uyğun 
olmalıdır. Azərbaycanda bütün işlər dünya- 
nın ən gözəl təcrübəsinə uyğun olmalıdır. 
O cümlədən səhiyyə məsələləri ilə bağlı olan 
vəziyyət də bu istiqamətdə inkişaf etməlidir.

• Həm bölgələrdə, həm Bakıda böyük, yeni, 
müasir səhiyyə ocaqları tikilir. Bu proses 
uğurla davam edir və davam edəcəkdir. 
Azərbaycanda səhiyyə sistemi dünyanın 
aparıcı ölkələrinin səviyyəsinə qalxmalıdır və

qalxacaqdır. Bu günə qədər görülən işlər 
bunu deməyə əsas verir.

• Xaçmaz rayonunda son illər ərzində müsbət 
dəyişikliklər həyata keçirilir. Xalça muzeyi tiki- 
libdir. Şahmat məktəbi, kitabxana, zavodlar 
fəaliyyətə başlayır. Müdafiə sənayesi zavod- 
ları tikilir. Ə lbəttə  ki, Xaçmazın böyük turizm 
potensialı var və bu potensialdan Azərbay- 
can vətəndaşları istifadə edirlər.

• Xaçmazda çox böyük abadlıq işləri aparılır. 
Yeni gözəl binalar tikilir, köhnə binalartəm ir 
edilir. Bu gün Xaçmaz Azərbaycanın ən 
gözəl şəhərlərindən biridir. Son illər ərzində 
Xaçmazda abadlıq işlərinə göstərilən diqqət 
öz nəticəsini verir. Hazırda həm abadlıqla, 
həm infrastruktur layihələri ilə bağlı həyata 
keçirilən layihələr gələcəkdə daha da yaxşı 
vəziyyətə gətirib çıxaracaqdır.

• Xaçmazda olimpiya kompleksi tikilir. Çünki 
Xaçmaz kimi böyük rayonda mütləq müasir 
olimpiya kompleksi olmalıdır. Qazlaşdırma 
gedir, kəndlərə qaz çəkilir. Qaz proqra- 
mını da biz 2013-cü ilə qədər həll etməliyik. 
Bütün kəndlərə qaz verilməlidir. Su layihəsi 
icra ediləcəkdir. O layihə də iki il ərzində, 
bəlkə ondan da tez öz həllini tapacaqdır. 
Bakı-Xaçmaz yolunun böyük hissəsi artıq 
istismara verilib, qalan hissə də tikiləcəkdir. 
Beləliklə, hökumətin üzərinə düşən bütün 
vəzifələr icra edilir. Xaçmazlılar da bütün bu 
işlərdə fəal iştirak edirlər. Xaçmaz rayonu 
da, şəhəri də gözəlləşir, abadlaşır.
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• Son illər ərzində 70 gözəl qəsəbə yaradıl- 
mışdır. Vaxtilə çadır şəhərcikləri var idi. Onla- 
rın hamısı 2007-ci ilin sonunda ləğv edildi. 
Onların yerində gözəl qəsəbələr yaradıl- 
mışdır. Bu qəsəbələrdə 100 mindən artıq 
məcburi köçkün məskunlaşmışdır. Bu gözəl 
təşəbbüs vaxtilə ulu öndər Heydər Əliyev 
tərəfindən irəli sürülmüşdür. 1990-cı illərin 
sonlarında Azərbaycanda yaradılmış Dövlət 
Neft Fondunun ilk ödəmələri məhz məcburi 
köçkünlərin yaşayış səviyyəsinin yaxşılaşdırıl- 
masına xərclənmişdir. Bu siyasət bu gün də 
davam etdirilir. Bu gün Azərbaycan dövləti- 
nin maddi imkanları daha da genişdir. Bizim 
böyük imkanlarımız vardır ki, bu proses daha 
da sürətlə getsin.

• Son illər ərzində onlarla yeni qəsəbələr salın- 
mış, minlərlə insan yeni gözəl evlərə köçürül- 
müşdür. Ağcabədi rayonunda hazırda tikil- 
məkdə olan 556 mənzildən ibarət qəsəbə 
mövcuddur. Yəqin ki, gələn ilin əwəlində 
məcburi köçkünlər o qəsəbəyə də köçürülə- 
cəkdir. Məcburi köçkünlərin yaşayış səviyyə- 
sinin yaxşılaşdırılması üçün bütövlükdə 4 mil- 
yard dollardan çox vəsaitxərclənmişdir. Onun 
3,7 milyardı Azərbaycan dövləti tərəfindən 
xərclənmişdir. Həm Dövlət Neft Fondu və 
həm də Azərbaycan büdcəsi tərəfindən bu 
məsələlər həllini tapmışdır. Növbəti illərdə, 
xüsusilə gələn ildən başlayaraq daha da 
böyük məbləğdə vəsait nəzərdə tutulacaq- 
dır ki, hazırda çətin vəziyyətdə yaşayan köç- 
künlərin problemlərini də tezliklə həll edək.

• Təbii ki, biz ilk növbədə, ən ağır vəziyyətdə 
yaşayanların problemlərini həll etmişik -  
çadırşəhərcikləri artıq ləğv edilib. indiki mər- 
hələdə biz fin qəsəbələrində, məktəblərdə, 
yataqxanalarda, hərbi hissələrin ərazilərində

məskunlaşmış köçkünlərin problemlərini həll 
edirik. İndi bu qəsəbə salınıb. Burada yaşa- 
maq üçün bütün imkanlar vardır. Ancaq bu 
da müvəqqəti yaşayış məntəqəsidir. Bizim 
torpaqlarımız işğalçılardan azad ediləndən 
sonra, hazırda işğal altında olan bütün tor- 
paqlarda, o cümlədən Laçında bundan da 
gözəl qəsəbələr, kəndlər salınacaqdır. Biz 
bunu edəcəyik. Bunu etmək üçün imkanımız, 
gücümüz olacaqdır. ilk növbədə, biz hazırda 
işğal altında olan torpaqlara vətəndaşları- 
mızı qaytarmalıyıq. Azərbaycan dövləti qar- 
şısında bu məsələdən daha vacib məsələ 
yoxdur. Çünki bütün başqa sahələrdə ölkə- 
miz uğurla inkişaf edir. İyirmi illik müstəqillik 
dövründə Azərbaycanın əldə etdiyi uğurları 
heç kim təkrarlaya bilməz. Azərbaycanda 
son illər ərzində yaşanan iqtisadi inkişaf 
dünya miqyasında nadir xarakter daşıyır.

• Nə vaxta qədər ki, danışıqlar prosesində- 
yik, Qarabağ məsələsində hər şey təkcə 
bizdən asılı deyildir. Çünki danışıqların iki 
tərəfi vardır -  b ir tərə f Azərbaycan, digər 
tərəf Ermənistan. Danışıqları aparmaq üçün 
beynəlxalq form at fəaliyyət göstərir. Minsk 
qrupu 20 ilə yaxındır ki, fəaliyyət göstərir. 
Amma heç bir nəticə yoxdur. Baxmayaraq 
ki, bütün beynəlxalq təşkilatların qərarları, 
qətnamələri Azərbaycanın haqlı mövqe- 
yini müdafiə edir, məsələ öz həllini tapmır. 
Çünki dünyadakı erməni lobbisi, ermənilə- 
rin havadarları, onlara dəstək verənlər buna 
imkan vermirlər. Biz görürük ki, erməni lob- 
bisi bəzi böyük ölkələrin siyasətinə də öz 
təsirini göstərir. O ölkələrin öz maraqlarına 
zidd olan qərarların çıxarılmasına nail olur. 
Bu, həqiqətdir. Bizə qarşı təkcə Ermənistan 
mübarizə aparmır. Bizə qarşı dünya ermə- 
niliyi və onların çirkli pulları ilə idarə edilən

riyakar siyasətçilər mübarizə aparırlar. Hər 
gün Azərbaycana qarşı mübarizə aparır- 
lar. Məhz buna görədir ki, təxminən 20 il 
ərzində Minsk qrupu fəaliyyət göstərir, 
amma heç bir nəticə yoxdur. Nəticəni əldə 
etmək üçün çox böyük addımlara ehtiyac 
yoxdur. Sadəcə olaraq beynəlxalq təşkilat- 
ların, BMT-nin, onun Təhlükəsizlik Şurasının 
qətnamələri icra edilməlidir.

• Beynəlxalq ictimaiyyət tələb etməlidir ki, 
işğalçı qüw ələr işğal edilmiş torpaqlardan 
çəkilsin və imkan versin Azərbaycan vətən- 
daşları o torpaqlara qayıtsınlar. Çünki bütün 
dünya birliyi Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü 
tanıyır. Dağlıq Qarabağ nəinki Azərbaycanın 
tarixi torpağıdır, -  bunu biz hamımız yaxşı 
bilirik, -  beynəlxalq hüquq normaları da 
Dağlıq Qarabağı Azərbaycan torpağı kimi 
tanıyır. Bəs nə üçün bu qətnamələr icrasız 
qalır?! Dünya erməniliyinin və onların arxa- 
sında dayanan antiazərbaycan qüwələrinin 
fəaliyyəti nəticəsində bu məsələ bax belə 
dondurulmuş vəziyyətdədir. Ancaq bununla 
bərabər, münaqişə dondurulmuş münaqişə 
deyildir və heç vaxt ola bilməz.

• Nə qədər ki, torpaqlarımız işğal altındadır, 
biz çalışacağıq və çalışırıq ki, bu məsələni 
tezliklə öz xeyrimizə ədalətli şəkildə həll 
edək. Bu məsələnin ədalətli həlli yalnız Azər- 
baycanın ərazi bütövlüyünün bərpasından 
keçir. Bizim ərazi bütövlüyümüz bərpa edil- 
məlidir və bərpa ediləcəkdir. işğal edilmiş 
bütün torpaqlarda Azərbaycanın suveren- 
liyi təmin edilməlidir və ediləcəkdir. Sadəcə 
olaraq biz hamımız istəyirik ki, bu, daha 
da tezliklə öz həllini tapsın, köçkünlərimiz 
tezliklə öz doğma torpaqlarına qayıda bil- 
sinlər. Biz ərazi bütövlüyümüzü bərpa edə-



cəyik. Bunu deməyə əsas verən bir neçə 
amil vardır. Həm bizim artan siyasi çəkimiz, 
həm iqtisadi gücümüz, ən önəmlisi ondan 
ibarətdir ki, indi lazımi səviyyədə hərbi 
gücümüz, artan əhalimiz vardır. Yəni, bütün 
bu regional geosiyasi məsələləri həll edən 
amillər bizim mövqeyimizi dəstəkləyir. İllər 
keçdikcə biz daha da güclənəcəyik, Ermə- 
nistan daha da zəifləyəcəkdir. Nə qədər ki, 
torpaqlarımız işğal altındadır, Ermənistana 
qarşı bütün cəbhələrdə mübarizə aparılır 
və aparılacaqdır.

Laçın Azərbaycanın gözəl guşələrindən biri- 
dir. Laçınlılar bütün dövrlərdə Azərbaycana, 
azərbaycançılıq fəlsəfəsinə sadiq olmuşlar. 
Bu gün də belədir. Laçının işğal altına düş- 
məsi təkcə laçınlıların deyil, bizim hamımızın 
böyük faciəsidir. Laçının gözəl abidələri indi 
dağıdılıbdır. Bizim dini abidələrimiz dağıdı- 
lıbdır. Muzey eksponatlarımız talan edilib- 
dir, evlər dağıdılıbdır. Laçınlıların evlərində 
indi düşmənlər yaşayır. Bu da bir dərddir. 
Evin sökülməsi dərddir, amma evdə düşmə- 
nin yaşaması ondan da böyük dərddir. Bu 
vəziyyətlə barışmaq mümkün deyil və biz bu 
vəziyyətlə barışmayacağıq.

Laçının işğal altına düşməsi, eyni zamanda, 
başqa rayonların işğal altına düşməsinə gəti- 
rib çıxarıb. Çünki 1992-ci ilin mayında əwəl 
Şuşa, ondan bir neçə gün sonra Laçın işğal 
altına düşmüşdür. Ondan sonra 1993-cü ilin 
aprel ayında Kəlbəcər işğal altına düşmüş- 
dür. Beləliklə, Ermənistan ilə Dağlıq Qarabağ 
arasında coğrafi bağlantı yaradılmışdır. Heç 
vaxt bu bağlantı yox idi. Dağlıq Qarabağ 
Azərbaycanın mərkəzində yerləşən birtarixi, 
əzəli Azərbaycan torpağıdır. Onun ətrafında 
yerləşən torpaqlar, o cümlədən Laçın Azər-

baycan torpağıdır. Onun indiki Ermənistana 
aid olan ərazilərində də, irəvan xanlığında 
da azərbaycanlılar yaşamışlar. İndiki Ermə- 
nistan Azərbaycan torpağıdır. Biz bunu bili- 
rik. Tarixi sənədlər də bunu göstərir.

• Laçının işğal altına düşməsi digər rayonların 
da işğal altına düşməsinə gətirib çıxarmışdır. 
Əgər o vaxt ulu öndər Heydər Əliyev haki- 
miyyətdə olsaydı, heç vaxt bir qarış torpaq 
düşmənin işğalına məruz qalmazdı. Düşmən- 
lərimiz də bunu bilirdilər və ona görə Hey- 
dər Əliyev hələ Bakıdan Moskvaya işləməyə 
gedəndə ona qarşı kampaniya başlamışdı. 
Ləkələmə, qaralama, qarayaxma kampani- 
yasına başlamışdılar- həm ermənilər, erməni 
millətçiləri, həm də burada, Azərbaycanda 
yaşayan antimilli qüwələr. Heydər Əliyev 
Siyasi Bürodan istefa verəndən bir neçə gün 
sonra ermənilər Qarabağ məsələsini qaldır- 
mışlar və ondan sonra müharibə başlamış- 
dır. Əfsuslar olsun ki, o vaxt Azərbaycanın 
başında dayanan insanlar xalqın etimadını 
nəinki doğrulda bilməmişlər, cinayət tö rə t- 
mişlər. İndi biz bu vəziyyətlə üzləşmişik. Bu 
məsələ həll olunmayana qədər Azərbaycan 
xalqı rahatyaşaya bilməz. Biz bu məsələni öz 
xeyrimizə, ədalətli şəkildə həll etməliyik.

• Azərbaycan çoxmillətli dövlətdir. Heç vaxt 
Azərbaycanda milli, dini zəmində heç bir

qarşıdurma olmamışdır. Dağlıq Qarabağda 
ermənilər də suveren Azərbaycan dövlətinin 
tərkibində yaşaya bilərlər və yaşamalıdırlar. 
Hazırda Azərbaycanda ermənilər yaşayırlar. 
Heç kim onlara bir söz demir, onlar bizim 
vətəndaşlarımızdır. Yəni, Azərbaycan to le- 
rant, dözümlü ölkədir. Azərbaycan xalqı 
to lerant xalqdır.

• Dağlıq Qarabağ məsələsi yalnız bu prinsip- 
lər əsasında öz həllini tapmalıdır. Bizim ərazi 
bütövlüyümüz bərpa edilməlidir. Bütün köç- 
künlər öz ata-baba torpağına qayıtmalıdır- 
lar, o cümlədən Dağlıq Qarabağa. Ondan 
sonra Dağlıq Qarabağın erməni və azərbay- 
canlı icmaları bir yerdə yaşayacaqlar. Azər- 
baycanlılar Şuşaya qayıtmalıdırlar, orada 
yaşamalıdırlar və yaşayacaqlar. Biz istəyirik 
ki, bunu sülh yolu ilə edək. Ə gər bu imkan 
mümkün olmasa, onda istənilən, lazım olan 
anda Azərbaycan Ordusu öz sözünü deyə- 
cəkdir.

• Xalqın sərvəti olan neft və ondan əldə olu- 
nan gəlir insanların sərəncamındadır. Azər- 
baycanda bu gəlirlər ədalətli şəkildə bölü- 
nür. Neft Fondu artıq dünya miqyasında çox 
böyük nüfuza malik olan təşkilatdır. Neft 
Fondunun gəlirləri artır. Belə olan halda, 
əlbəttə ki, yeni qəsəbələrin tikilməsinə daha 
da böyük məbləğdə vəsait ayrılacaqdır.
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• Bu yeni, gözəl qəsəbədə müvəqqəti ola- 
raq əziz soydaşlarımız yaşayacaqlar. Burada 
bütün şərait yaradılıb, 700-ə qədər yeni, 
gözəl ev tikilib. Bu gözəl məktəb, tib b  
məntəqəsi, icma mərkəzi, bir sözlə, yaşa- 
maq üçün burada bütün şəraityaradılıb. Bu, 
birinci belə qəsəbə deyildir, artıq 17-ci qəsə- 
bədir. Ağdam əhalisinin əksəriyyəti artıq 
Ağdam rayonunun ərazisində məskunlaşıb- 
dır və yaşayır. Burada növbəti illərdə yara- 
dılacaq şəraitin hesabına daha da böyük 
sayda ağdamlılar doğma rayonuna gələ- 
cəklər. indi rayonda abadlıq-quruculuq işləri 
aparılır. Biz çalışırıq ki, Ağdam rayonunun bu 
ərazisində ən müasir şərait yaradılsın.

• Məcburi köçkünlərin və qaçqınların yaşayış 
problemlərinin həlli üçün Azərbaycan döv- 
ləti çox işlər görür, böyük vəsait ayrılıbdır. 
Bütün bu işləri Azərbaycan Dövlət N e ft 
Fondunun hesabına görə bilmişik. Təkcə 
Ağdamda deyil, bütün başqa bölgələrdə 
müasir qəsəbələr salınır, hündürmərtə- 
bəli evlər tikilir. İki gündə 1300 ailə müasir 
evlərlə, mənzillərlə təmin edilibdir. Biz bun- 
dan əwəlki dövrdə də bu işləri görmüşük. 
Görülən bu işlərin hesabına 90 minə qədər 
məcburi köçkün yeni evlə təmin olunubdur. 
Artıq üç ildir ki, Azərbaycanda çadır şəhər- 
cikləri yoxdur. Biz onları aradan qaldırdıq. 
Onların əvəzinə belə gözəl, yaraşıqlı evlər 
tikdik.

• Bizim proqramımızda növbəti illərdə daha 
da böyük işlərin görülməsi nəzərdə tutu- 
lur. Hələ ki, fin evlərdə, məktəblərdə, hərbi 
hissələrin ərazilərində, yataqxanalarda məs- 
kunlaşan vətəndaşlarımızı da belə gözəl 
şəraitlə təmin edəcəyik. Bu, müvəqqəti 
yaşayış məskənidir. Ağdam şəhəri, başqa 
kəndlər, bu gün işğal altında qalan kəndlər 
azad olunandan sonra biz orada da böyük

işlər görəcəyik. Ağdam şəhərini yenidən 
quracağıq. Orada daha da gözəl, yaraşıqlı 
binalartikəcəyik.

• Burada -  Ağdam, Füzuli rayonlarında, Hora- 
diz şəhərində, -  hansı ki, vaxtilə ermənilər 
tərəfindən işğal edilmişdir və Azərbaycan 
Ordusu tərəfindən 1994-cü ildə azad olun- 
muşdur, -  görülən bərpa-yenidənqurma 
işləri açıq-aydın göstərir ki, biz istənilən 
məsələnin həlli üçün bütün gücümüzü səfər- 
bər edəcəyik. Necə ki, biz Horadizi bərpa 
etdik və orada gözəl şərait yaratdıq, eləcə 
də bu gün hələ də işğal altında qalan bütün 
başqa ərazilərdə yenidənqurma, bərpa işlə- 
rini aparacağıq. O cümlədən Ağdam şəhə- 
rini yenidən quracağıq.

• Hələ 2005-ci ildə bizim təşəbbüsümüzlə 
ATƏT-in faktaraşdırıcı missiyası işğal edil- 
miş bölgələrə ezam olunarkən orada gör- 
düklərini sonra öz hesabatında əks etdirdi 
və o fotoşəkillər, videomateriallar göstərir 
ki, ermənilər Ağdamı nə günə salıblar. Bu 
yaxınlarda yenə də bizim təşəbbüsümüzlə 
ATƏT-in qiymətləndirmə missiyası işğal edil- 
miş bölgələrdə, o cümlədən Ağdam şəhə- 
rində olmuş, ermənilərin vəhşiliklərini bir 
daha öz gözləri ilə görmüşdür. Ağdamda 
bir dənə də salamat bina qalmamışdır. 
Bütün binalar dağıdılıb, sökülüb. Binalar- 
dan bütün əşyalar erməni talançıları, erməni 
oğruları tərəfindən aparılıb, talan edilibdir. 
Ona görə biz o bölgələrə, Ağdama qayı- 
dandan sonra yenidən o  gözəl tarixi şəhəri- 
mizi bərpa edəcəyik. Bizim buna gücümüz, 
iradəmiz çatacaqdır.

• Biz Ağdamı və bu gün işğal altında qalan 
başqa şəhərlərimizi qısa m üddət ərzində 
tam bərpa edəcəyik. Bizim işimiz haqq işi- 
dir. Biz öz ərazi bütövlüyümüzü bərpa edə-

cəyik. Ərazi bütövlüyümüz bütün dünya 
tərəfındən tanınır. Azərbaycan müstəqilliyə 
qovuşanda, Birləşmiş Millətlər Təşkilatına 
üzv olanda ölkəmizin ərazi bütövlüyü hələ 
o vaxt tanınmışdır. Bu gün dünyada elə 
ölkə yoxdur ki, Azərbaycanın ərazi bütöv- 
lüyünü tanımasın. Bəzən bizə belə gələ 
bilər ki, beynəlxalq hüquq normaları tərəfi- 
mizdə olduğu halda, məsələ həllini tapmır. 
Bu, həqiqətdir. Bu, bizi çox üzür və incidir. 
Ancaq beynəlxalq hüquq hər bir məsələnin 
ədalətli və qanun çərçivəsində həll olunması 
üçün başlıca şərtdir. Dünya birliyi beynəlxalq 
hüququn əsasında yaşayır. Ona görə bey- 
nəlxalq təşkilatların qərarları, qətnamələri, 
mövqeyimizi gücləndirən bu qərarlar bu 
gün reallığa çevrilməsə də, öz əhəmiyyətini 
itirmir.

• Biz çalışırıq ki, Qarabağ məsələsinə bey- 
nəlxalq d iqqət daha da güclənsin. Yəni, 
bu məsələ dünya gündəliyindən düşmə- 
sin, yaddaşdan silinməsin, beynəlxalq təş- 
kilatlar daim bu məsələni öz gündəliyində 
saxlasınlar. Diplomatik və siyasi səylərimiz 
buna yönəldilib və buna nail ola bilmişik. 
Bu gün dünyanın aparıcı beynəlxalq təşki- 
latları Azərbaycanın haqq işini öz qərarları, 
qətnamələri ilə təsdiqləyirlər. Birləşmiş Mil- 
lətlər Təşkilatı, İslam Konfransı Təşkilatı, 
Avropa Şurası, ATƏT, Avropa Parlamenti
-  yəni bunlar dünyanın aparıcı təşkilatları- 
dır, Azərbaycanın mövqeyi bu təşkilatların 
qətnamələrində əks olunur və beynəlxalq 
hüquqa istinad edilir. Biz bu səylərimizi 
davam etdirəcəyik ki, siyasi-hüquqi və dip- 
lomatik əsaslar daha da möhkəm olsun.

• Bununla bərabər, biz Azərbaycanda aparılan 
uğurlu siyasəti davam etdirəcəyik, iqtisadi 
gücümüzü artıracağıq. İqtisadi güc olmasa, 
bu qəsəbələrin tikilməsi mümkün olmazdı.



Biz müharibədən sonra ilkin mərhələdə bəzi 
işləri xarici yardımın hesabına görə bilmişik. 
Ancaq sonra o yardım dayandı. Beynəlxalq 
təşkilatların, donor təşkilatlarının da fəa liy- 
yətində müəyyən çərçivələr vardır. O n lar 
tərəfindən uzunmüddətli yardım göstər- 
mək mümkün deyildir. Əgər bizdə güclü 
iqtisadi potensial yaradılmasaydı, qısa m üd- 
dət ərzində bu işləri görə bilməzdik. Nəinki 
bu işləri görməklə, həm də Azərbaycanı 
gücləndirməklə artıq həm danışıqlar p ro - 
sesində, həm bölgədə gedən proseslərdə 
vəziyyəti köklü şəkildə öz xeyrimizə dəyiş- 
dirə bilmişik.

Bu gün Azərbaycan böyük hörmətə malik 
olan, öz siyasətini özü müəyyən edən, iq ti- 
sadi, siyasi cəhətdən tam müstəqil ö lkədir. 
Heç kimdən asılı deyildir. Belə olan halda 
biz daha da çevik və sərbəst siyasət apar- 
mağa qadirik. Bu reallıqları biz yaratmı- 
şıq. Bu gün özünü guya qalib kimi təqd im  
etməyə çalışan Ermənistan Azərbaycandan 
bütün parametrlər üzrə 5-10 dəfə geridə 
qalıbdır. Nədir bu dırnaqarası qələbənin 
mənası?! Erməni xalqı səfalət içində yaşayır, 
orada heç bir iqtisadi perspektivlər yoxdur. 
Xarici ianələr, xarici dəstək, kreditlər, -  onlar 
yalvara-yalvara gətirirlər ölkələrinə, -  olma- 
saydı, bu gün ümumiyyətlə Ermənistan çox 
acınacaqlı vəziyyətə düşə bilərdi. Ancaq 
Azərbaycan öz hesabına yaşayır. Ermənis- 
tandan fərqli olaraq, bizdə əhali, iqtisa- 
diyyat, hərbi güc artır. Bu gün Azərbaycan 
Ordusu Ermənistan ordusundan qat-qat 
üstündür. Əgər 1992-1993-cü illərdə xarici 
dəstək olmasaydı, onlar torpaqlarımızı işğal 
edə bilərdimi? Ə lbəttə ki, yox. Biz bu tarixi 
yaxşı bilirik. Bir tərəfdən Azərbaycanın yarıt- 
maz rəhbərliyi, hakimiyyət uğrunda gedən 
mübarizə, daxili çəkişmələr, digər tərəfdən

ermənilərə xaricdən verilən maddi və hərbi 
dəstək nəticəsində torpaqlarımız işğal altına 
düşübdür. Bugünkü Azərbaycanın torpağını 
kimsə işğal edə bilərmi? Heç vaxt! Əgər o 
vaxt Azərbaycanın başında ulu öndər Hey- 
dər Əliyev olsaydı, Azərbaycan torpaqları 
heç vaxt işğal altına düşə bilməzdi. O tarixi 
vaxt itirilmişdir. Azərbaycanda hərc-mərc- 
lik, xaos, anarxiya, böhran, xaricdən olan 
müdaxilələr, yerli icra orqanlarının iflic vəziy- 
yətə düşməsi, siyasi hakimiyyətin xəyanəti, 
qorxaqlığı -  yəni, bütün bunlar bu vəziyyətə 
gətirib çıxarmışdır. Ancaq bu gün vəziyyət 
tam  başqadır. Bu gün Azərbaycan bölgədə 
istənilən məsələni həll edə bilər. Bizim razılı- 
ğımız olmadan bölgədə heç bir ciddi məsələ 
öz həllini tapa bilməz.

• O ki qaldı hərbi potensiala, biz ordu quru- 
culuğu işlərimizi davam etdirəcəyik. Biz artıq 
peşəkar, mübariz ordu yaratmışıq, böyük 
sayda silah-sursat almışıq. İstənilən anda 
ordumuz öz sözünü deyəcəkdir. Biz istəmi- 
rik ki, müharibə olsun. Heç kim istəmir ki, 
müharibə olsun. Ancaq biz bu vəziyyətlə də 
heç vaxt barışmayacağıq. Ermənistan bilir və 
bilməlidir ki, səbrimizin də hüdudları vardır. 
Səbrimiz tükənməz deyildir. Ancaq Ermə- 
nistanın hərəkətləri onu göstərir ki, bu ölkə 
sülh istəmir.

• Sülh istəyən ölkə bəyan etməz ki, onlar 
Ağdamın adını dəyişdirirlər. Birincisi, bu, 
tamamilə mənasızdır. Ağdamın adını heç 
kim dəyişdirə bilməz. Bugünkü Ermənistan 
şəhərlərinin hamısı vaxtilə Azərbaycan adla- 
rını daşıyıblar. Sonra onların adları dəyiş- 
dirildi, erməniləşdirildi. irəvandan tutmuş

Göyçə gölünə qədər, Zəngəzur, Cəlaloğlu
-  bütün bu şəhərlərin adları Azərbaycan 
xalqı ilə bağlıdır. Ermənilər bizim ərazimizə 
köçürülmüşlər, bunu biz yaxşı bilirik. Ondan 
sonra o bölgələr erməniləşdirildi və bu gün 
Ağdamın adını dəyişdirmək istəyirlər. Sülh 
istəyən tə rə f belə çirkin işlərlə heç vaxt 
məşğul olmaz. Vaxtilə onlar Laçın, Kəlbə- 
cər rayonlarının adlarını dəyişdirməyə cəhd 
etmişdilər. Kim onu qəbul etdi? Özlərindən 
başqa heç kim. Özləri də heç vaxt nə Laçını, 
nə Kəlbəcəri o qondarma adlarla çağırmır- 
lar. Bizim danışıqlar prosesində o  qondarma 
adlar yoxdur. Müzakirə olunan sənədlərdə, 
ermənilərin müzakirə etdiyi sənədlərdə Kəl- 
bəcər, Laçın rayonları öz adları ilə göstərilir. 
Sadəcə olaraq bu çirkin əməllər ermənilərin 
xislətini bir daha göstərir. Onu göstərir ki, 
onlar burada, Cənubi Qafqazda öz qon- 
şuları ilə normal münasibətlərdə yaşamaq 
istəmirlər. Onlar işğalçı siyasətini davam 
etdirmək, indiki vəziyyəti saxlamaq istəyir- 
lər. Ancaq onlar özlərinə sual verməlidirlər 
ki, buna onların gücü çatacaqmı? Çatmaya- 
caq! Azərbaycan artıq 1990-cı illərin əvvəlin- 
dəki Azərbaycan deyildir, nə əhali, nə güc 
və nə də iradə baxımından.

Biz ərazi bütövlüyümüzü bərpa edəcəyik, 
vətəndaşlarımızı doğma dədə-baba to r- 
paqlarına qaytaracağıq. O torpaqlarda 
yeni həyat başlanacaq, şəhərlər bərpa olu- 
nacaqdır. O bölgələr, bu gün işğal altında 
qalan torpaqlar, bax, ölkəmizin başqa böl- 
gələri kimi çiçəklənəcəkdir. Hamımız işimizlə
o  günü yaxınlaşdırmalıyıq. Ancaq biz hələ ki, 
köçkün həyatını yaşayan insanların vəziyyə- 
tini yaxşılaşdırırıq, yaxşılaşdıracağıq.
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• Yevlax getdikcə daha da gözəlləşir, daha 
da müasirləşir, çox gözəl binalar tikilir, çox 
gözəl abadlıq işləri aparılır. Son illər ərzində 
Yevlaxda nəinki bu dəyişikliklər baş verib, 
eyni zamanda, rayonun iqtisadi potensi- 
alı möhkəmlənibdir. Yevlax iqtisadi inkişaf 
baxımından Azərbaycanda ən sürətlə inkişaf 
edən rayonlardan biridir. Yevlaxda son beş 
ildə ümumi daxili məhsul bir neçə dəfə, 3 -4  
dəfə artıbdır.

• Azərbaycanın hərtərəfli inkişafı üçün iqti- 
sadiyyatın bütün sahələri inkişaf etməlidir. 
Azərbaycanın iqtisadi inkişafı dünyada ən 
sürətlidir. Son beş ildə bizimlə bu sahədə 
rəqabət aparmaq qabiliyyətində olan başqa 
ölkə yoxdur. Bəzi hallarda məsələni dərin- 
dən bilməyən, yaxud da ki, Azərbaycana 
qısqanclıqla yanaşan qurumlar bizim iqtisadi 
inkişafımızı ancaq neft amili ilə bağlayırlar. 
Guya neftin hasilatı hesabına Azərbaycanda 
iqtisadiyyat 2,6 dəfə artıbdır. Amma Yev- 
laxın timsalında, d igər rayonların timsalında 
biz görürük ki, qeyri-neft sektorunun əsa- 
sında iqtisadiyyat necə sürətlə inkişaf edir. 
Yevlax rayonunun iqtisadi artımı 3-4 dəfə  
olubdur, d igər rayonlarda da buna bən- 
zər mənzərə müşahidə edilir. Yəni bu, onu 
göstərir ki, ilk növbədə, aparılan islahatlar, 
qoyulan vəsaitlər, yerli sahibkarlığın inki- 
şafı, yerli icra orqanlarının səmərəli fəaliyyəti 
bütün bu uğurlara səbəb olubdur.

• Bu gün Yevlax Azərbaycanın ən qabaq- 
cıl rayonlarından biridir. Belə gözəl tibb i 
müəssisənin yaradılması da bugünkü Azər- 
baycanın reallığıdır. Azərbaycan dövləti, ilk 
növbədə, sosial məsələlərin həllinə çalışır. 
Baxmayaraq ki, dünyada indi çox böyük iqti- 
sadi və maliyyə böhranı hökm sürür, Azər- 
baycanda bunu yəqin ki, çox adam hiss

etmir. Vətəndaşlar, büdcə təşkilatlarında 
işləyən insanlar bunu hiss etmirlər. Əksinə, 
bəzi hallarda qiymətlərin düşməsi hesabına 
yaşayış səviyyəsi daha da yaxşılaşır.

• Biz növbəti illərdə də sosial məsələlərin 
həlli, insanların yaxşı yaşaması, tibb i xidmətin

daha da yüksək səviyyəyə qaldırılması üçün 
səylərimizi əsirgəməyəcəyik, Azərbaycanda 
bütün bölgələrdə çox güclü tibbi xidmət 
göstərilməlidir. Yəni, bir sözlə, biz öz sosial 
siyasətimizi bundan sonra da davam etdirə- 
cəyik və Yevlaxın timsalında biz bu gözəl 
nailiyyətləri görürük.
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• Azərbaycan dövləti qaçqınların və məcburi 
köçkünlərin yaşayış səviyyəsinin yaxşılaşdırıl- 
ması üçün əlindən gələni edir. Bu məqsədlər 
üçün, məcburi köçkünlərin yaşayış səviyyə- 
sini yaxşılaşdırmaq üçün Azərbaycan dövləti 
2 milyard dollarvəsaitxərcləmişdir. Bu vəsait 
hesabına 12 çadır şəhərciyi ləğv edilib, 
81 min məcburi köçkün yeni evlərə köçürü- 
lüb, 123 məktəb tikilib, yollar, elektrik xətləri 
çəkilib, xəstəxanalar inşa edilibdir.

• 2004-cü ildə xüsusi Dövlət Proqramı qəbul 
edilmişdir. 2007-ci ildə proqrama əlavələr 
edilmişdir. Biz ən ağır şəraitdə yaşayan soy- 
daşlarımızın problemlərini həll etdik. Azər- 
baycanda artıq çadır şəhərcikləri yoxdur. 
Biz indiki mərhələdə artıq ictimai yerlərdə, 
hərbi hissələrin ərazilərində, məktəblərdə, 
yataqxanalarda yaşayan soydaşlarımızın 
həyatını yüngülləşdirəcəyik.

• Məcburi köçkünlərin sosial problemlərinin 
həlli üçün ilk növbədə Azərbaycan Dövlət 
Neft Fondunun vəsaitlərindən istifadə olu- 
nur. Fond əlbəttə ki, Azərbaycanda neft 
strategiyasının icrası nəticəsində formalaşıb. 
Bu gün iqtisadiyyat artdıqca bütün sosial 
məsələlər də öz həllini tapır. Eyni zamanda, 
ordu quruculuğu işinə böyük dəstək verilir.

•  Biz uzun illərdir ki, erməni işğalçıların etnik 
təmizləmə siyasətindən əziyyət çəkirik. Bu, 
dözülməz bir vəziyyətdir, ən böyük ədalət- 
sizlikdir, insan hüquqlarının kobudcasına 
tapdalanmasıdır. Ancaq dünya birliyi buna 
biganə qalır. Düzdür, beynəlxalq təşkilat- 
lar lazım olan qərarları, qətnamələri qəbul 
edib. Ancaq onlar icra olunmur. Belə olan 
halda, o qətnamələrin mənası da itir. Əfsus- 
lar olsun ki, dünyada beynəlxalq hüquq nor- 
maları pozulur, kobudcasına pozulur. Azər- 
baycanın torpaqlarının uzun illər işğal altında 
qalması bunun nəticəsidir.

• Biz çalışırıq ki, məsələni sülh yolu ilə həll 
edək, çünki biz müharibə istəmirik. Ancaq 
sülh yolu ilə də olmur. Neçə dəfə danışıqlar 
aparılıb. Hər il 7-8 dəfə. Müəyyən irəliləyiş 
vardır. Ancaq biz məsələnin köklü şəkildə 
həllinə nail ola bilmirik. Çünki Ermənistan 
tərəfi bütün beynəlxalq normalara tamamilə 
zidd mövqe nümayiş etdirir. Beynəlxalq bir- 
lik də onlara öz təsir imkanlarını göstərmir. 
Bunun müxtəlif səbəbləri vardır. Bu səbəb- 
ləri biz yaxşı bilirik. Əfsuslar olsun ki, erməni 
lobbisinin fəaliyyəti nəticəsində dünya birliyi 
erməni işğalına o qədər də ciddi yanaşmır. 
Biz görürük ki, ancaq öz gücümüzə arxalana 
bilərik, ancaq Azərbaycan xalqının iradəsinə, 
gücünə arxalana bilərik.

• Ermənilər torpaqlarımızı zəbt ediblər. Əfsus- 
larolsun ki, 90-cı illərin əwəllərində Azərbay- 
canda gedən proseslər və daxili çəkişmələr 
ermənilərə belə imkanları yaratdı. Bizim to r- 
paqlarımız xarici dəstək hesabına işğal altın- 
dadır. 1992-ci ildə Minsk qrupu yaradılıb. 
Minsk qrupu fəaliyyət göstərir. Amma bu 
fəaliyyətin nəticəsi var? Yoxdur. Bizə deyirlər 
ki, siz dözün, danışıqlar aparın, ermənilər ilə 
danışın. Biz danışıqlar aparırıq və müəyyən 
irəliləyiş vardır. Artıq danışıqlar mövzusunda 
bütün torpaqlardan erməni qoşunlarının 
çıxarılması nəzərdə tutulur, bütün 7 rayon- 
dan. Eyni zamanda, azərbaycanlıların Dağlıq 
Qarabağa qaytarılması da artıq danışıqlar 
mövzusudur. Halbuki əwəllər bu barədə 
heç söhbət də getmirdi. Yəni, bu bizə ümid 
verir. Bu bizim danışıqlarda iştirakımıza elə 
bil ki, əlavə stimul verir. Biz hesab edirik ki, 
hələ ümidlər vardır. Amma bununla bərabər 
görürük ki, Ermənistan tərəfi vaxtuzatma 
taktikasını seçib, vaxt uzadır. Gah ortalığa 
yeni mövzular atılır, gah əwəlcə razılaşdı-

rılmış məsələyə yenidən baxmaq istəyirlər. 
Biz bilirik bu taktika nədən ibarətdir. Onla- 
rın əsas məqsədi torpaqlarımızda erməniləri 
məskunlaşdırmaqdır. Amma bunu etmək 
üçün onlarda canlı qüw ə  yoxdur. Ermənista- 
nın əhalisi azalıb. Bu gün orada real yaşayan 
insanların sayı 1 milyon 700 mindir. Getdikcə 
onlar təmas xəttini qoruya bilməyəcəklər. 
Çünki Azərbaycanın həm imkanları, gücü, 
həm də demoqrafik vəziyyət artır. Bizim 
əhalimizin sayı artıq 9 milyondur, 5-6 ildən 
sonra 10 milyon olacaqdır.

• Bu gün bizim iqtisadiyyatımız Ermənistan 
iqtisadiyyatından 7 dəfə böyükdür. Bir 
neçə ildən sonra bəlkə 13 dəfə, 15 dəfə 
böyük olacaqdır. Ermənistan bütün regio- 
nal layihələrdən təcrid olunub. Demək olar 
ki, bir istisna ilə bütün qonşularla sərhədləri 
bağlıdır. Belə vəziyyətdə bu ölkənin yaşa- 
ması sual altındadır. Əgər bəzi ölkələr və 
bəzi maliyyə qurumları onlara bu il maliyyə 
yardımı göstərməsəydilər, tamamilə çökə- 
cəkdi. Ölkə xarici maliyyə dəstəyi hesabına 
uzun illər yaşaya bilməz, xüsusilə qonşu- 
larla ciddi problemi olan ölkə. Ona görə, 
bax bu amillərə -  bizim iqtisadi gücümüzə, 
siyasi fəallığımıza, diplomatik sahədə, ordu 
quruculuğunda əldə edilmiş uğurlara və 
ümumiyyətlə perspektivə baxanda Ermə- 
nistan ilə Azərbaycan arasında uçurum 
getdikcə genişlənəcəkdir. Bizim istəyimiz 
haqqın, ədalətin bərpasıdır. Bizim başqa 
ölkənin torpağında gözümüz yoxdur. Hal- 
buki, bugünkü Ermənistan əzəli Azərbaycan 
torpaqlarında yaradılıbdır. irəvan xanlığı, 
Zəngəzur mahalı bizim torpaqlarımızdır. 
Ancaq buna baxmayaraq, biz ölkələrin ərazi 
bütövlüyü prinsipini müdafiə edirik. Biz istə- 
diyimizə nail olacağıq.
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• Hacıqabul rayonunun əhalisinin üçdə bir his- 
səsi uşaqlardır. Uşaqlar bizim gələcəyimiz- 
dir. Biz gənc nəsli vətənpərvərlik ruhunda 
tərbiyə etməliyik, eyni zamanda onlar fiziki 
cəhətdən güclü olmalıdırlar, xəstələnməmə- 
iidirlər, onların sağlamlığı üçün əlimizdən 
gələni etməliyik. Ona görə Hacıqabulda 
Uşaq Tibb Mərkəzinin yüksək, dünya stan- 
dartlarına uyğun şəkildə tikilib istifadəyə 
verilməsi həm rayonun sosial infrastruktu- 
runa böyük dəstək olacaqdır, həm də ki, 
insanlara, uşaqlara böyük töhfə olacaqdır.

• Azərbaycanda bütün istiqamətlərdə, o 
cümlədən sosial sahədə işlər sürətlə gedir. 
Bu ərazidə uzun illər inşası yarımçıq qalmış 
xəstəxananın da tikintisi, bərpası başa çatıb 
və istifadəyə verilibdir. Burada yeni mək- 
təb tikilir. Azərbaycanda son illər ərzində 
1000-dən çox yeni məktəb tikilibdir və bu 
proses davam edir. Yeni məktəblər, yeni 
əlavə korpuslar tikiləcəkdir, qəza vəziyyə- 
tində olan məktəblər təmir olunacaqdır və 
Hacıqabulda da bu işlər öz əksini tapır.

• Biz Hacıqabulun potensialını inkişaf etdirmək 
istəyirik, burada gedən quruculuq-abad- 
lıq işlərini sürətləndirmək istəyirik. İstəyirik 
ki, burada küçələr, binalar abadlaşsın, yeni 
parklar salınsın. Azərbaycanın indiki iqtisadi 
inkişafı bizə imkan verir ki, qarşıda duran 
bütün vəzifələri icra edək. Azərbaycanın 
artan iqtisadi gücü, artan iqtisadi potensial 
və ölkənin valyuta ehtiyatları bizə bu imkan- 
ları yaradır. Biz də bundan səmərəli istifadə 
etməliyik və ölkəmizin bütün ehtiyaclarını 
təmin etməliyik. İlk növbədə, güclü iqtisa- 
diyyat yaradılmalıdır. Bu məqsədlə məhz 
bölgələrdə, rayonlarda icra olunan inkişaf 
proqramı xüsusi əhəmiyyət daşıyır.

• Güclü sosial infrastruktur yaradılmalıdır. 
Məktəblər, xəstəxanalar və digər sosial

obyektlər tikilməsi, insanların həyat səviy- 
yəsinin yaxşılaşması, maaşların, pensiyaların 
artırılması -  bütün bu istiqamətlərdə ardıcıl 
şəkildə işlər görülür. Növbəti illərdə Azər- 
baycan tam şəkildə güclü ölkəyə çevrilən- 
dən sonra əlbəttə, bütün bu məsələlər öz 
həllini tapacaqdır. İndiki mərhələdə isə ölkə- 
nin hərtərəfli inkişafı üçün -  həm iqtisadi 
imkan baxımından, həm sosial proqramla- 
rın icrası baxımından, ölkəmizin beynəlxalq 
mövqelərinin güclənməsi baxımından və 
Azərbaycanın hərtərəfli imkanı baxımından 
nə lazımdırsa, biz onu da edirik.

• Özəl sektor inkişaf edir. Bu, həm rayonların 
inkişafında, həm də statistik göstəricilərdə 
əyani şəkildə özünü göstərir. Bu gün Azər- 
baycanın bütün iqtisadiyyatının 80 faizi özəl 
sektorda formalaşıbdır. Biz müstəqil dövlət 
kimi yaşamağa başlayanda, özəl sektor fak- 
tiki olaraq yox idi. Dövlət sektoru da faktiki 
olaraq yox idi. Çünki o vaxt, 1990-cı illərin 
əwəllərində işləyən müəssisələr yararsız 
vəziyyətə düşmüşdü. Sovet ittifaqı dağı- 
landan sonra Azərbaycanın iqtisadiyyatı 
və sənayesi tamamilə iflic vəziyyətinə düş- 
müşdü. indi isə Azərbaycanda həm dövlət 
xətti ilə çox nəhəng layihələr həyata keçirilir, 
həm də özəl sektor inkişaf etdirilir.

• Müstəqillik əldə olunandan sonra ilk dəfədir 
ki, 2007-ci ildə Azərbaycana qoyulan sər- 
mayələrin həcmi daxili sərmayələrin xeyrinə 
dəyişibdir. Yəni daxili sərmayələr xarici sər- 
mayələrdən daha da böyük həcmdə qoyu- 
lubdur. ilk dəfədir. Bu onu göstərir ki, artıq 
daxildə imkanlar kifayət qədərdir. 1990-cı 
illərin ortalarında və sonunda biz daha çox 
xarici investisiyaiardan asılı idik, istəyirdik ki, 
daha çox xarici şirkətləri cəlb etməklə iqtisa- 
diyyatımız inkişaf etsin. Bu gün də bu siyasət 
davam edir, hətta ən inkişaf etmiş ölkələrdə 
də xarici sərmayələr qorunur və buna böyük

diqqət göstərilir. Ancaq bununla bərabər, 
Azərbaycanda yaranan imkanlar, dövlətin 
güclənməsi, iqtisadi potensialın möhkəm- 
lənməsi, özəl sektorun fəaliyyət göstərməsi 
ona gətirib çıxarır ki, Azərbaycan şirkətləri 
Azərbaycanda artıq ən böyük investisiya 
qoyan şirkətlərdir.

• Azərbaycan şirkətləri indi başqa ölkələrə də 
investisiya qoymağa başlayıblar. Bu, həm 
iqtisadi cəhətdən bizə lazımdır, həm də siyasi 
cəhətdən Azərbaycanı gücləndirir. Azərbay- 
can regionun mərkəzinə çevrilibdir. Biz bunu 
həm coğrafi-siyasi vəziyyətimiz, həm zəngin 
təbii ehtiyatlarımız, həm də artıq mövcud 
olan nəqliyyat infrastrukturu, insanlarımızın 
istedadı, siyasi iradəsinin mövcudluğu və 
xalq ilə iqtidar arasında birliyin nəticəsində 
əldə etmişik. Bu gün Azərbaycanın qarşı- 
sında bütün üfüqlər açıqdır. Heç bir maneə 
yoxdur. Biz bütün sahələr üzrə proqramları, 
dəqiq, konkret, real əsaslara söykənən və 
maddi resurslarla dəstəklənən proqramları 
icra edirik.

• Əgər bizim maddi imkanlarımız olmasaydı və 
səhiyyənin inkişafı üçün proqramımız olma- 
saydı, bax, bu gün bu gözəl tibb  ocağının 
təməl daşının qoyulması da olmayacaqdı. 
Həm maddi imkanlar var, həm də düşü- 
nülmüş siyasət var: istər səhiyyə sahəsində, 
istər təhsil sahəsində, istər sənayenin inkişafı 
sahəsində, istər neft strategiyamızın inkişafı 
sahəsində - bütün istiqamətlərdə. Azər- 
baycanın iqtisadiyyatı hərtərəfli inkişaf edir, 
şaxələndirilir və iqtisadiyyatın bütün sek- 
torları, o cümlədən kənd təsərrüfatı sürətlə 
inkişaf etməlidir.

• Azərbaycan əhalisinin yarısı kəndlərdə yaşa- 
yır. Ona görə də kənd təsərrüfatının təşviqi, 
dəstəyi üçün dövlət lazımi tədbirləri görür 
və görəcəkdir. "Aqrolizinq" Şirkətinin, aqro-



texservislərin yaradılması bu istiqamətdə çox 
önəmli addımdır. Çünki kəndli bir çox hal- 
larda gedib özü o texnikanı ala bilmir. Döv- 
lət o texnikanı öz pulu ilə alır, onu gətirir və 
kəndlilərə icarəyə verir. Özü də o icarə haqqı 
Çox aşağı olmalıdır ki, kəndlinin imkanı buna 
çatsın. Dövlət tərəfindən kəndlilərə maddi 
yardımlar da göstərilir. Bundan sonra dövlət 
gəlirləri artdıqca bu sahəyə daha da böyük 
d iqqə t göstəriləcəkdir. Sahibkarlara böyük 
məbləğdə kreditlər ayrılır. Dövlət İnvestisiya 
Şirkəti yaradılıbdır. Azərbaycanın qeyri-neft 
sektorunun inkişafında Dövlət İnvestisiya 
Şirkətinin çox böyük rolu olacaqdır: xarici 
sərmayəni gətirməklə və daxili investorları 
stimullaşdırmaqla. Belə olan halda iqtisadi 
potensial daha da sürətlə artacaqdır.

• Bu gün regionların sosial-iqtisadi inkişafı 
Dövlət Proqramının icrası nəticəsində yüz 
minlərlə yeni iş yerləri, minlərlə yeni müəs- 
sisələr açılıbdır və insanların həyat səviyyəsi 
yaxşılaşır. Bu, bizə imkan verir ki, xüsusilə 
büdcədən maliyyələşən təşkilatlarda maaş- 
ları qaldıraq və bunu edirik. Çünki özəl 
sektorda işləyənlərin əmək haqqı, yaxud 
da onun gəliri onun iqtisadi imkanlarından 
asılıdır. Amma büdcə hesabına fəaliyyət 
göstərən, çalışan insanlar -  onlar maaş alır- 
lar və elə maaş almalıdırlar ki, o maaş onla- 
rın bütün tələbatını ödəyə bilsin. Hələ ki, biz 
buna nail ola bilməmişik.

Azərbaycanda orta əmək haqqı sürətlə 
qalxır. Əgər postsovet məkanını götürsək, 
Azərbaycanda orta əmək haqqı bu gün 
kifayət qədər yüksək -  215 dollar səviyyə- 
sindədir. Amma aztəminatlı təbəqə aldığı 
maaşla dolanmağa çətinlik çəkir. Ona görə, 
minimum əmək haqqının qaldırılması bizim 
p riorite t məsələmizdir. Orta əmək haqqının 
qaldırılması və büdcə təşkilatlarında fəaliy- 
yət göstərən insanların əmək haqlarının qal-

dırılması növbəti illər üçün prioritet məsələ 
olacaqdır.

• Bizim siyasətimiz sosialyönümlü siyasətdir. 
Həm güclü bazar iqtisadiyyatının yaradıl- 
ması, həm də bazar iqtisadiyyatına sadiqli- 
yimiz əsas şərtdir, çünki başqa yol yoxdur. 
Yalnız və yalnız bazar iqtisadiyyatı prinsipləri 
ölkələri inkişafa, tərəqqiyə doğru aparır. 
Biz bu yolu seçmişik, amma o demək deyil 
ki, biz sosial məsələləri kənara qoymalıyıq. 
İlk növbədə, güclü iqtisadiyyat və bununla 
bərabər, güclü sosial siyasət olan haida 
Azərbaycanın qarşısında duran bütün prob- 
lemlər öz həllini tapacaqdır.

• Üç ildir ki, dünya miqyasında Azərbaycan 
iqtisadiyyatı ən sürətlə inkişaf edən iqtisa- 
diyyatdır. Biz üçüncü ildir ki, bu göstəriciyə 
görə dünyada birinciliyi saxlayırıq. Bu temp 
çox yüksəkdir. Ancaq onu da bilməliyik ki, 
biz hələ inkişafımızın birinci mərhələsindəyik.

• Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft kəməri artıq bir 
ildən çoxdur fəaliyyət göstərir. Azərbay- 
canın valyuta ehtiyatları böyüyür. Biz də 
bundan hər bir sahədə istifadə edirik, onu 
investisiya şəklində qoyuruq, yeni yoliar 
salınır, su kəmərləri, qaz xətləri, məktəblər, 
xəstəxanalar, mədəniyyət ocaqları tikilir. 
Növbəti illərdə maddi imkanlarımız daha da 
böyük olacaqdır. Bilirik bizi nəiər gözləyir. 
Bilirik ki, bu gözəl imkanlardan necə istifadə 
etmək lazımdır. Ə lbəttə ki, iqtisadi potensia- 
lın möhkəmlənməsi, sosial məsələlərin həlli, 
sabitliyin qorunub saxlanılması -  bütün bu 
əsas şərtlər Azərbaycanda mövcuddur.

• Azərbaycanda siyasi sabitlik, düşünülmüş 
siyasət var, xarici siyasət milli maraqlar üzə- 
rində qurulubdur. Daxili siyasət insanların

həyat səviyyəsinin yaxşılaşmasına yönəl- 
dilibdir, ictimai asayiş qorunub saxlanılır. 
Azərbaycanda insanlar normal, təhlükəsizlik 
şəraitində yaşayırlar. Bu, çox önəmlidir.

• Biz də 1980-ci illərin sonunda, 1990-cı illərin 
əwəllərində o acı tarixi yaşamışıq. O dövrə 
daha dönüş olmayacaqdır. Hərc-mərclik, 
xaos, anarxiya, qulduriuq, özbaşınalıq, talan- 
çılıq, soyğunçuluq-Azərbaycanxalqı 1980-ci 
iliərin sonunda və 1990-cı illərin əwəllərində 
böyük zərbələr alıbdır. Məhz bunun, o yarıt- 
maz siyasətin nəticəsində Azərbaycanın tor- 
paqları işğal altına düşübdür. O illərdə Azər- 
baycanın rəhbərliyində xəyanətkar, qorxaq 
və yerində olmayan səriştəsiz rəhbərlər 
ölkəmizi bu bəlaya saldıiar. Biz də indi çalı- 
şırıq ki, məsələni sülh yolu ilə həil edək. Çalı- 
şırıq, danışıqlarda çox fəalıq, mövqeyimiz 
möhkəmlənir, eyni zamanda, ordumuzu da 
gücləndiririk ki, hər an, istənilən anda hərb 
yolu ilə torpaqlarımızı işğalçı qüwələrdən 
azad edək.

• Bu gün Azərbaycanın inamlı siyasəti, bizim 
çox güclü xarici və daxiii siyasətimiz var. 
Güclü iqtisadi potensial, güclü ordu, xaiqla 
iqtidar arasında birlik -  budur, Azərbaycanı 
gəiəcəyə aparan amillər! Ölkəmiz müasir- 
ləşir, zənginləşir, gənc nəsil vətənpərvərlik 
ruhunda tərbiyə olunur. İndi böyük sayda 
tədbirlər planı tərtib olunub, vəsait ayrılıb 
ki, Azərbaycanda ekoloji vəziyyət yaxşılaşsın. 
Nə üçün? İnsanlar sağlam oisunlar, Azərbay- 
can xalqı, Azərbaycan milləti güclü olsun, 
sağlam olsun. Biz istədiyimizə nail olaq, biz 
qüdrətlənək, zəngin dövlət yaradaq və 
bizim insanlarımız yaxşı yaşasınlar. Biz hamı- 
mız birlikdə doğma Vətənimizi gücləndirmə- 
liyik, bunu edirik və gələcəkdə də edəcəyik.
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• Azərbaycanda bir dənə də çadır şəhərciyi 
qalmamalıdır, qaçqınlar, köçkünlər, uzun 
illər çətin, ağır şəraitdə yaşayan insanlar 
yeni evlərə köçürülməlidirlər. Azərbayca- 
nın ən ağrılı problemi Ermənistan-Azərbay- 
can, Dağlıq Qarabağ problemidir. Bundan 
başqa bizim ciddi problemimiz yoxdur. 
Çünki ölkəmiz çox sürətlə inkişaf edir, dünya 
miqyasında özünə layiqli yer tutubdur. Bizim 
mövqelərimiz günü-gündən möhkəmlə- 
nir, ölkə iqtisadiyyatı da dünyada analoqu 
olmayan yüksək sürətlə inkişaf edir.

• Keçən il bizim iqtisadiyyatımız 26 faiz artmış- 
dır ki, bu da dünyada ən yüksək göstərici- 
dir. Azərbaycanda sosial problemlərin həlli 
istiqamətində böyük işlər görülür. Maaşlar, 
pensiyalar qaldırılır və əlbəttə ki, iqtisadi 
imkanlarımız artdıqca, bu, daha da sürətlə 
aparılacaqdır. Azərbaycanda işsizliyin ara- 
dan qaldırılması istiqamətində böyük işlər 
görülübdür. Regionların inkişafı proqramı 
uğurla icra edilir, yoxsulluq şəraitində yaşa- 
yanların sayı kəskin şəkildə aşağı düşübdür. 
O cümlədən qaçqınlar, köçkünlər arasında 
o hədd aşağı düşübdür. Amma yenə də 
biz çalışmalıyıq ki, Azərbaycanda yoxsulluq 
tamamilə aradan götürülsün. Yəni bütün 
istiqamətlərdə gözəl nəticələr var. Qısa 
m üddət ərzində görülən işlər onu deməyə 
əsas verir ki, bizim bütün planlarımız həyatda 
öz əksini tapacaqdır.

• Burada məktəb cəmi bir ay ərzində tikilib 
istifadəyə verilibdir. O cümlədən bu gözəl 
şəhərcik bir il ərzində, bəlkə də ondan da 
az bir vaxtda meydana gəldi. Yəni bu, onu 
göstərir ki, qəbul edilmiş qərarlar sürətlə 
icra edilir və gələcəkdə də bütün prob- 
lemlər öz həllini tapacaqdır. İlk növbədə 
qaçqınların, köçkünlərin problemləri, çünki

onlar Azərbaycanda ən ağır şəraitdə yaşa- 
yan insanlardır.

• Xalqımızın ümummilli lideri Heydər Əliyev 
tərəfindən 1990-cı illərin ortalarından baş- 
lanmış iqtisadi islahatlar siyasəti, neft strate- 
giyası Azərbaycanda yeni şəraitin yaradılma- 
sına imkan verdi. Çünki əgər 1990-cı illərin 
ortalarında Heydər Əliyevin neft strategi- 
yası başlamasaydı, bu gün bu uğurlardan 
danışmaq mümkün olmazdı. Azərbaycanda 
2000-ci ildə yaradılmış Dövlət Neft Fondu- 
nun əsas məqsədi də məhz ondan ibarət 
olmuşdur ki, ən ağır, ən çətin vəziyyətdə 
yaşayan insanların həyat səviyyəsi yaxşılaşdı- 
rılsın. Bilirsiniz ki, 2001-ci ildə ulu öndərimiz o 
tarixi qərarı qəbul etdi ki, N e ft Fondundan 
ilkin ödəmələr məhz qaçqın-köçkün qar- 
daşlarımızın, bacılarımızın həyat səviyyəsinin 
yaxşılaşdırılmasına yönəldilsin. İlk şəhərciklər 
də salındı.

• Sonrakı illərdə bu siyasət davam etdirilir. 
Burada çox fəal iş gedir. Rayonun sosial-iqti- 
sadi inkişafı problemi də öz həllini tapmaq- 
dadır. Ağdam rayonunun inkişafı böyük 
d iqqə t tə ləb edir. Bu gün burada müasir və 
gözəl Olimpiya İdman Kompleksinin təməl 
daşını qoyduq. Qısa m üddət ərzində gözəl 
Olimpiya kompleksi tikilib istifadəyə verilə- 
cək. Yəni bütün qaldırılan məsələlər çox 
operativ şəkildə öz həliini tapır.

• Azərbaycanda regionların inkişafı proqramı 
artıq iki ildir ki, uğurla icra edilir. Proqram çox 
genişdir, çox konkretdir. Amma proqramda 
hər bir məsələni nəzərdə tutm aq mümkün 
deyildir. Ona görə yerlərdən təkliflər gəl- 
məlidir, məsəiələr qaldırılmalıdır ki, biz onları 
operativ şəkildə həll edək. Bunu etmək üçün 
bizim bütün imkanlarımız var. Bizim iqtisadiy- 
yatımız inkişaf edir, büdcəmiz artır.

• Bu il büdcəmiz 70 faiz artıbdır, gələn il daha 
da kəskin şəkildə artacaqdır. Yəni Azərbay- 
canda iqtisadi və sosial problemlərin həlli 
üçün bütün imkanlar var, maliyyə imkan- 
larımız var. Azərbaycanda çox gözəl icti- 
mai-siyasi durum var, ab-hava var, ölkəmiz 
beynəlxalq müstəvidə də öz mövqelərini 
möhkəmləndirir. Bizim düşünülmüş proq- 
ramımız hər bir sahəni -  istər ümumən iqti- 
sadi inkişafı, istər sənayenin inkişafını, istər 
neft sənayesinin inkişafını, istərsə də sosial 
məsələlərin həllini və digər sahələri əhatə 
edən proqramlarımız var. Ona görə yer- 
lərdən də təkliflər verilməlidir. Təşəbbüs 
göstərilməlidir ki, biz də operativ reaksiya 
verərək, bunları həll edək.

• Bizi ən çox narahat edən, ağrılı problemimiz 
Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ 
münaqişəsinin həll olunmamasıdır. Uzun 
illərdir danışıqlar aparılır, amma heç bir 
nəticə vermir. Müəyyən ümidlər meydana 
çıxır, amma ondan sonra Ermənistanın qey- 
ri-konstruktiv mövqeyi bu ümidləri, demək 
olar ki, ortadan götürür. Belə olan halda, biz 
öz siyasətimizə yenidən baxmalıyıq. Azər- 
baycan atəşkəs rejimi tə tb iq  olunandan 
sonra, 1994-cü ildən bu günə qədər danı- 
şıqlar prosesinə sadiq idi və müəyyən mər- 
hələlərdə danışıqlarda irəliləyiş müşahidə 
olunurdu. Amma ondan sonra Ermənis- 
tanda baş vermiş hadisələr və Ermənistanın 
bu məsələyə qeyri-ciddi yanaşması, bey- 
nəlxalq ictimaiyyətin ermənilər tərəfindən 
çaşdırılması imkan vermirdi ki, biz bu sülh 
sazişinə nail olaq.

• Son m üddət ərzində Praqa prosesi çərçivə- 
sində müəyyən form at müəyyənləşdirilibdir. 
Azərbaycan tərəfindən o, qəbul olunubdur. 
O, bu məsələ ilə məşğul olan ATƏT-in Minsk 
qrupunun həmsədrləri tərəfindən irəli sürü-
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lüb və beləliklə, müəyyən dərəcədə sülh 
sazişinin əsas prinsiplərinin müəyyən edil- 
məsinə imkan yaradır. Amma son hadisələr 
bir də onu göstərir ki, görünür, Ermənistan 
bunda maraqlı deyildir. Vaxt uzatmaq istə- 
yir, beynəlxalq aləmi çaşdırmaq istəyir. Fak- 
tiki olaraq, danışıqların dalana dirənməsi 
bilavasitə Ermənistanın qeyri-konstruktiv 
mövqeyindən irəli gəlir.

• Biz bu məsələnin diplomatik və siyasi çər- 
çivədə həllində maraqlı olan tərəfik, ancaq 
eyni zamanda, bütün başqa hadisələrə də, 
variantlara da hazır olmalıyıq. Məhz buna 
görə son iki il ərzində Azərbaycanda ordu 
quruculuğu prosesi çox sürətlə apanlır. 
Azərbaycanın hərbi potensialı möhkəmlənir, 
bizim müdafiə xərclərimiz kəskin şəkildə artıb 
və bundan sonra da artacaqdır. Biz heç vaxt 
torpaqlarımızın itirilməsi ilə barışmayacağıq, 
heç vaxt Dağlıq Qarabağın Azərbaycandan 
ayrılmasına izn verməyəcəyik. Bu münaqişə 
yalnız Azərbaycanın ərazi bütövlüyü çərçivə- 
sində öz həllini tapa bilər.

• Dağlıq Qarabağ Azərbaycan torpağıdır, 
orada yaşayan ermənilər və münaqişə öz 
həllini tapandan sonra qayıdacaq azərbay- 
canlılar orada yaşamalıdırlar. Onların təh- 
lükəsizliyi təmin olunmalıdır. Əgər buna 
ehtiyac olarsa, sülhməramlı qüw ələr bu 
işdə iştirak edə bilər, buna bəlkə də ehti- 
yac olmaz. Ancaq Dağlıq Qarabağ Azərbay- 
candan ayrıla bilməz. Bu ədalətsizlik uzun 
m üddət ərzində davam edə bilməz. Biz 
artıq 12 ildir ki, sülh prosesində iştirak edirik, 
bu, bizim tərəfimizdən ən böyük güzəştdir. 
Çünki biz münaqişədə zərərçəkən ölkə- 
yik. Azərbaycan qaçqınları-köçkünləri çətin 
vəziyyətdə yaşayırlar, bizim torpaqlarımızın 
20 faizi işğal altındadır. Ermənistan bütün

beynəlxalq hüquq normalarını pozub, azər- 
baycanlılara qarşı etnik təmizləmə siyasəti, 
soyqırımı siyasəti aparıbdır.

• Bu günlərdə biz Xocalı soyqırımının 14 illi- 
yini yad etdik. Bu, bəşəriyyət əleyhinə olan 
cinayətdir və vaxt gələcək, bu cinayəti törə t- 
miş insanlar məsuliyyətə cəlb olunacaqlar, 
beynəlxalq məsuliyyətə. Bu münaqişədə biz 
zərərçəkən tərəfik və bizim haqqımız çatır ki, 
münaqişəni istənilən yolla həll edək. Bizim 
başqa ölkələrin torpağında gözümüz yox- 
dur. Biz heç bir ölkəyə qarşı torpaq iddiası 
irəli sürmürük. İşğal olunmuş torpaqlar, o 
cümlədən Dağlıq Qarabağ bizim torpağı- 
mızdır. Ona görə Azərbaycana qaytarılma- 
lıdır və biz buna nail olmalıyıq. Siyasi, diplo- 
matik, iqtisadi, hərbi -  istənilən yolla, ancaq 
eyni zamanda bütün bu amillər birlikdə öz 
rolunu oynayacaqdır.

• Azərbaycan öz mövqelərini möhkəmlən- 
dirir, bizim iqtisadi potensialımız güclənir, 
siyasi mövqelərimiz möhkəmlənir, regionda 
gedən proseslər Azərbaycanın önəmini 
artırır. Beləliklə, Azərbaycan artıq regionda 
lider dövlətə çevrilibdir. Ermənistan bizimlə 
heç cür rəqabət apara bilməz. Nə iqtisadi 
baxımdan, nə siyasi baxımdan, nə də ki,

hərbi baxımdan. Biz hazır olmalıyıq, hazır- 
lıq işlərimizi daha da sürətlə aparmalıyıq və 
əlbəttə ki, bütün cəmiyyətdə səfərbərlik 
olmalıdır. Bizim qəbul edilmiş proqramları- 
mız icra olunmalıdır. Proqramlar çox dəqiq- 
dir, konkretdir və onların icrası nəticəsində 
ölkəmiz çiçəklənəcək, Azərbaycan zəngin, 
qüdrətli dövlətə çevriləcəkdir. Bunu etmək 
üçün yalnız o proqramları icra etmək lazım- 
dır. Ona görə yerlərdəki rəhbərlərdən də 
çox şey asılıdır. Bizim bütün göstərişlərimiz 
yerinə yetirilməlidir, eyni zamanda, yerlər- 
dən təşəbbüslər də göstərilməlidir.

• Qaçqın-köçkün bacı-qardaşlarımızın sosial 
problem ləri də kifayət qədərdir. Burada iş 
yerlərinin açılması məsələsi çox aktualdır. 
Eyni zamanda kreditlərin verilməsi. Əgər 
kreditlər verilməsə, onda əlbəttə ki, hansısa 
bir işi görm ək çox çətin olacaqdır. Rayon- 
ların elektrik enerjisi ilə təminatı məsələsi 
çox ciddidir və burada bizi narahat edən 
məsələlər var, bu da aradan qaldırılmalıdır. 
Yəni məsələyə hərtərəfli, kompleks şəkildə 
yanaşma var. Azərbaycan regionlarının inki- 
şaf proqramı bütün rayonları əhatə edir. 
Eyni zamanda, hər bir rayonun öz inkişaf 
proqramı var və o proqram da icra olun- 
malıdır.
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• Artıq iki ildir ki, Azərbaycanda regional inki- 
şaf proqramı həyata keçirilir və demək olar, 
bütün rayonlarda geniş quruculuq-abadlıq 
işləri gedir. Həm yollar, qaz xətləri çəkilir, 
elektrik stansiyaları tikilir, həm də müvafiq 
infrastruktur yaradılır. O cümlədən Azərbay- 
canın müxtəlif şəhər və rayonlarında yeni 
müalicə diaqnostika mərkəzləri inşa edil- 
məyə başlanmışdır. Ancaq Bakının kənd və 
qəsəbələri elə bil ki, kənarda qaldı. Məhz 
bu məqsədlə bir ay bundan əwəl müşavirə 
keçirildi, konkret tapşırıqlar verildi.

• indi geniş inkişaf proqramı işlənib hazırla- 
nır. Gələn ilin yanvar ayında bu proqram 
hazır olacaq və biz onu təsdiq edəcəyik. 
Beləliklə, Bakı kəndlərinin bütün tələbatları 
ödəniləcəkdir. Yeni yollar salınacaq, müalicə 
mərkəzləri, sağlamlıq mərkəzləri, məktəb- 
lər, elektrik stansiyaları tikiləcək, qaz xətləri 
çəkiləcək, su təchizatı yaxşılaşacaqdır. Yəni 
biz bu məsələlərə kompleks şəkildə yanaşı- 
rıq. Çox qısa m üddət ərzində burada gözəl 
Sağlamlıq Mərkəzi tikilib istifadəyə veriləcək- 
dir. İnsanlar burada çox yüksək xidmət ala- 
caqlar və bu, Zabrat qəsəbəsi üçün böyük 
məna, əhəmiyyət kəsb edən bir mərkəz ola- 
caqdır.

• indi Azərbaycanda inkişaf sürətlə gedir. Biz 
bütün səylərimizi iqtisadiyyatın möhkəmlən- 
məsinə yönəltmişik və 2005-ci ilin yekunları 
onu göstərir ki, iqtisadiyyatımız bu il ərzində 
çox sürətlə artıbdır. Ə lbəttə, bununla yanaşı, 
əlavə imkanlar yaranır, əlavə maliyyə vəsaiti 
əldə edilir. İlk növbədə, biz bu imkanlardan 
istifadə edib ölkəmizin çox güclü sosial inf-

rastrukturunun yaranmasına çalışmalıyıq. 
Xəstəxanalar, məktəblər, yollar, elektrik, 
qaz, su təchizatı -  yəni insanları narahat 
edən məsələlər bunlardır. Bu günə qədər 
qəbul edilmiş bütün proqramlar həyatda

öz əksini tapır. Maaşlar, pensiyalar artırılır, 
gözəl binalar, xəstəxanalar, məktəblər tikilir. 
Bu gün bu təməlqoyma mərasiminin keçiril- 
məsi ilə Bakı kəndlərinin, qəsəbələrinin yeni 

inkişaf mərhələsi başlandı.
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• On il ərzində görülən işlər göz qabağın- 
dadır. Təkcə onu demək kifayətdir ki, 
donor ölkələr, beynəlxalq humanitar təş- 
kilatlar, müxtəlif yerli və xarici şirkətlər bu 
istiqamətdə fəaliyyət göstərərkən 600 mil- 
yon dollar səviyyəsində humanitar yardım 
etmişlər. Bu, çox böyük rəqəmdir. Əgər on 
il ərzində bu yardım göstərilməsəydi, ağır 
vəziyyətdə yaşayan insanlarımız, xüsusilə 
məcburi köçkünlər və qaçqınlar çox çətin 
vəziyyətdə qala bilərdilər. Keçən il müxtəlif 
mənbələrdən bu istiqamətə 36 milyon dol- 
lar vəsait yönəldilmişdir.

• Ermənistanın Azərbaycana qarşı təcavüzü 
nəticəsində, işğalçılıq, etnik təmizləmə 
siyasəti nəticəsində bir milyondan artıq 
soydaşımız qaçqın və köçkün vəziyyətinə 
düşübdür. Əfsuslar olsun ki, dünyada bu 
göstəriciyə görə Azərbaycan, demək olar, 
yeganə ölkədir. Səkkiz milyon əhalinin bir 
milyonu qaçqın və köçkündür. Bu, çox böyük 
humanitar fəlakətdir. Əlbəttə, əgər bütün 
əlaqədar orqanlar, beynəlxalq humanitar 
təşkilatlar, Azərbaycan dövləti bu məsələ 
ilə ciddi məşğul olmasa, çətin vəziyyətdə 
yaşayan insanlarımızın vəziyyəti daha da ağır 
ola bilər. Demək olar, onlar bu gün ən çətin 
vəziyyətdə yaşayan insanlardır. Humanitar 
təşkilatların fəaliyyətinin öncül istiqaməti 
qaçqınlara və köçkünlərə göstərilən yardım 
olmalıdır.

• Heydər Əliyevin apardığı siyasətin nəticə- 
sində Azərbaycanda böyük uğurlar əldə 
olunub, o cümlədən də iqtisadi sahədə, 
sosial məsələlərin həllində. Amma Azərbay- 
can üçün ən ağır sosial məsələ qaçqınların 
və köçkünlərin çətin vəziyyətdə yaşama- 
sıdır. Donor ölkələr, beynəlxalq humani- 
tar təşkilatlar, neft şirkətləri, yerli təşkilatlar 
bu istiqamətdə çox böyük işlər görüblər. 
Eyni zamanda, Azərbaycan dövləti də bu 
istiqamətdə işlər görür. 1993-cü ildə Azər-

baycanda yaranmış ictimai-siyasi vəziyyət, 
böhran, o cümlədən iqtisadi böhran döv- 
lətin bu məsələ ilə lazımi səviyyədə məşğul 
olmasına imkan vermirdi. Azərbaycanda 
müharibə gedirdi, ölkə daxilində gedən 
proseslər də bizə imkan vermirdi ki, Azər- 
baycanda iqtisadi islahatlar aparılsın.

• Yalnız Azərbaycanda ictimai-siyasi sabitlik 
yaranandan sonra, 1996-cı ildən etibarən 
Azərbaycanda iqtisadi islahatlar başlandı və 
bu islahatların nəticəsində ölkə qısa m üddət 
ərzində iqtisadi baxımdan çox böyük uğur- 
lara nail olubdur. Yeddi il ərzində ümumi 
daxili məhsulun orta illik artımı, təxminən,
10 faiz təşkil edir. inflyasiyanın səviyyəsi uzun 
illərdir ki, 2-3 faizdən yuxarıya qalxmır.

• Azərbaycanda Heydər Əliyevin neft stra- 
tegiyasının nəticəsi olaraq yaranmış Neft 
Fondunda yığılan ilk vəsait məhz qaçqınların 
və köçkünlərin həyat səviyyəsinin yaxşılaş- 
dırılmasına yönəldilmişdir. Bu insanlar sosial 
baxımdan ən az müdafiə olunan insanlardır. 
Təbii ki, bu vəsaitlər, ilk növbədə, onların 
həyat səviyyəsinin yaxşılaşdırılmasına yönəl- 
dilmişdir. Azərbaycanda aparılan böyük 
işlər, neft strategiyasının nəticələri yaxın 
zamanlarda özünü daha da çox göstərəcək 
və qaçqınların, köçkünlərin, d igər aztəmi- 
natlı insanların yaşayış səviyyəsini yaxşılaşdır- 
mağa imkan verəcəkdir.

• Azərbaycan bazar iqtisadiyyatı prinsipləri ilə 
inkişaf edən ölkədir. Azərbaycanda bazar 
iqtisadiyyatını təcəssüm etdirən, demək olar 
ki, bütün amillər mövcuddur. Azərbaycanın 
ümumi daxili məhsulunun 74 faizi özəl sek- 
torun payına düşür. Bu, çox aydın göstərir 
ki, Azərbaycanda bazar iqtisadiyyatı prin- 
sipləri olduqca geniş yayılıbdır. Bununla 
yanaşı, sosial məsələlərin həllinə böyük 
diqqət göstərilir. Əgər biz büdcəmizə

nəzər salsaq görərik ki, onun tam əksəriy- 
yəti sosial məsələlərin həllinə yönəlibdir. Bu 
siyasət bundan sonra da davam edəcəkdir. 
İlk növbədə, bizim hamımızın vəzifəsi çətin 
vəziyyətdə yaşayan insanlarımıza kömək 
etməkdən, onların həyat səviyyəsini yax- 
şılaşdırmaqdan ibarətdir. Hələlik maliyyə 
resurslarımız bizə bu məsələləri istədiyi- 
miz formada həll etməyə imkan vermir. Bu 
baxımdan beynəlxalq humanitartəşkilatların 
yardımına ehtiyac var.

• Azərbaycanın öz iqtisadi inkişafına hələ 
təzə-təzə başlamasına baxmayaraq, 
2003-cü ildə dövlət tərəfindən qaçqınlara 
və məcburi köçkünlərə göstərilən yardımın 
həcmi 120 milyon dollar təşkil etmişdir. On 
il ərzində Prezident tərəfindən bu sahəyə 
aid 26 Fərman və Sərəncam imzalanmış- 
dır. Milli Məclis tərəfindən 13 qanun qəbul 
olunmuşdur. Nazirlər Kabineti tərəfindən 
147 Sərəncam imzalanmışdır. Bütün imza- 
lanmış bu fərmanlar, sərəncamlar, qəbul 
olunmuş qanunlar qaçqınların və məcburi 
köçkünlərin sosial müdafiəsi məsələlərinə 
aiddir. Bu, bir daha onu göstərir ki, dövlə- 
tin öncül vəzifəsi qaçqınlara və köçkünlərə 
d iqqət göstərməkdən ibarətdir.

• Bu gün Azərbaycan uğurla inkişaf edən ölkə- 
dir. Azərbaycanın gözəl perspektivləri, çox 
böyük potensialı, o cümlədən intellektual 
potensialı var. Bütün bu amillər bizə imkan 
verəcək ki, yaxın zamanlarda ölkəmiz daha 
yüksək pilləyə qalxa bilsin, müasirləşsin, zən- 
ginləşsin, dünya birliyində özünə daha möh- 
kəm yer tuta bilsin. Çünki son on il ərzində 
aparılan bütün siyasət, iqtisadi, siyasi islahat- 
lar bizə çox gözəl imkan yaradıbdır. Biz bu 
imkandan istifadə edirik və edəcəyik. Ən 
önəmlisi isə xalqın inamı var. Xalqın inamı 
var ki, Azərbaycan daha da inkişaf edəcək, 
daha da güclənəcəkdir.
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• Oarşımızda duran bütün məqsədlərə nail 
olmaq üçün, əlbəttə, Azərbaycanda icti- 
mai-siyasi sabitlik davam etməlidir. Bu, gələ- 
cək inkişafın, necə deyərlər, təməlidir, onu 
müəyyən edən gözəl bir amildir. Regionda 
ən böyük təhlükə mənbəyi Ermənistan və 
onun işğalçı siyasətidir. Bu siyasətin nəticə- 
sində Azərbaycan torpaqlarının 20 faizi işğal 
altına düşmüş, bir milyondan artıq qaçqın, 
köçkün yaranıbdır. Baxmayaraq ki, bey- 
nəlxalq ictimaiyyət bu məsələ ilə məşğul 
olur, böyük dövlətlər, bilavasitə vasitəçilik 
missiyasını öz üzərlərinə götürüblər, ancaq 
uzun illərdir bu məsələ öz həllini tapmır. 
Məsələnin tezliklə həll olunması üçün, ilk 
növbədə, problemə yanaşmalarda fərq lər 
olmalıdır. İşğalçı ilə işğalın qurbanı bir səviy- 
yəyə qoyulmamalıdır. Əgər belə olarsa, bu 
məsələ, bu münaqişə tezliklə öz həllini tapar.

• Azərbaycan heç kimin torpağını işğal etm ə- 
yib, heç kimin ərazi bütövlüyünü pozmayıb- 
dır. Əksinə, bizim torpaqlarımız işğal altında- 
dır, ərazi bütövlüyümüz pozulubdur. Bizim 
heç kimin torpağında gözümüz yoxdur. 
Ancaq, eyni zamanda, öz torpağımızı da heç 
kimə verən deyilik. Əgər bütün beynəlxalq 
ictimaiyyət, bilavasitə bu məsələ ilə məşğul 
olan Minsk qrupu və onun həmsədrləri bu 
yanaşmanı əsas tutarlarsa, problem tezliklə 
öz həllini tapa bilər. Dünyada ikili standart- 
lara son qoyulmalıdır. işğalçı işğalçı kimi 
göstərilməlidir və ondan tələb edilməlidir 
ki, işğal etdiyi torpaqlardan çıxsın. Biz artıq 
XXI əsrdə yaşayırıq. Belə olan halda, əlbəttə, 
indiki vəziyyət dözülməzdir.

• Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ 
məsələsi həll olunmayana qədər, qaçqınlar, 
köçkünlər öz doğma torpaqlarına qayıtma- 
yana qədər, əlbəttə, onlara d iqqət göstə- 
riləcəkdir, onların problemləri həmişə gün- 
dəlikdə birinci sırada olacaqdır. Bu, dövlətin 
siyasətidir. Azərbaycanda qaçqınlar və məc-

buri köçkünlər üçün salınmış yeni qəsəbələr, 
şəhərciklər bunun bariz nümunəsidir. Bu 
siyasət davam etdiriləcəkdir. Məqsədimiz 
budur ki, Azərbaycanda bir dənə də olsun, 
çadırşəhərciyi qalmasın. Bu istiqamətdə işlər 
görülür. Baxmayaraq, bu çox, böyük maliyyə 
resursları tələb edən tədbirlərdir, biz bunu 
edəcəyik. Amma biz bununla kifayətlən- 
məməliyik. Çətin vəziyyətdə yaşayan digər 
qaçqınlar, məcburi köçkünlər üçün də təd- 
birlər görüləcəkdir.

• Azərbaycanda fəaliyyət göstərən qurum- 
lar, strukturlar mütləq və mütləq humanitar 
təşkilatlara kömək göstərməlidirlər. Çünki 
biz istədiyimizə ancaq birlikdə nail ola bilə- 
rik. Xüsusilə icra orqanları yerlərdə fəaliyyət 
göstərən strukturlara, beynəlxalq humani- 
tar təşkilatlara, donor təşkilatlara kömək 
göstərməli, onlara problemlər yaratmama- 
lıdırlar. Təəssüflər olsun ki, bəzi hallarda 
problem lər yaradılır. Buna son qoyulmalıdır,

• Ümumiyyətlə, bizim böyük nailiyyətimiz 
ondadır ki, bizimlə bərabər ölkəmizin təbii 
sərvətlərini dünya bazarlarına çıxaran şirkət- 
lər Azərbaycan cəmiyyətinə o dərəcədə 
inteqrasiya olunublar ki, artıq biz bir-birimizi, 
necə deyərlər, vahid bir ailə kimi hesab edi- 
rik. Azərbaycanın gələcəyi, əlbəttə, onun 
iqtisadi potensialının güclənməsi ilə bağlıdır. 
Azərbaycanın iqtisadi potensialı isə, öz növ- 
bəsində, aparılan uğurlu neft strategiyası ilə 
bağlıdır. Bu baxımdan Azərbaycanda fəaliy- 
yət göstərən neft şirkətlərinə daim böyük 
d iqqət göstərilmişdir. Onların fəaliyyəti üçün 
çox gözəl şərait yaradılmışdır. Əlbəttə, bizi 
də çox sevindirir ki, onlar da burada həm 
Azərbaycanın iqtisadi potensialını gücləndi- 
rirlər, eyni zamanda, sosial məsələlərin həl- 
lində çox fəal rol oynayırlar.

• Azərbaycanda biznes mühitinin yaxşılaşdırıl- 
ması istiqamətində önəmli addımlar atılıb- 
dır. Tezliklə və daha böyük sürətlə sanballı 
sahibkarlar təbəqəsi formalaşacaqdır. Orta 
təbəqə formalaşmalıdır. Əgər orta təbəqə 
yoxdursa, ölkənin gələcək inkişaf perspek- 
tivləri ürəkaçan ola bilməz. Bu baxımdan 
Azərbaycanda yerli biznes qurumlarının fəa- 
liyyəti gücləndikcə, onlar da bu məsələyə 
daha böyük həvəslə, yeni imkanlarla qoşula- 
caqlar. Çünki bu, bizim hamımızın məsələsi- 
dir. Bu, təkcə dövlətin, yaxud da beynəlxalq 
humanitartəşkilatların məsələsi deyildir. Hər 
bir Azərbaycan vətəndaşının vəzifəsi və bor- 
cudur ki, qaçqınlara və məcburi köçkünlərə 
kömək göstərsin. Çünki onlar ədalətsiz təca- 
vüzdən əziyyət çəkən, ən çətin vəziyyətdə 
yaşayan insanlardır. Oz torpaqlarını itirmiş 
insanlardır və onların problemləri bizim 
hamımızın problemləridir.

• Azərbaycan artıq iqtisadi cəhətdən güclənir 
və bəlkə də xarici yardıma olan böyük ehti- 
yaclar da azalır. Amma buna baxmayaraq, 
beynəlxalq humanitar təşkilatlar bütün bu 
illər ərzində kömək göstəriblər, bu gün də 
göstərirlər. Beynəlxalq humanitar təşkilatla- 
rın bilavasitə yardımları davam etdirməsi çox 
təqdirəlayiq bir haldır.

• Bu istiqamətdə dövlətin siyasəti dəyişməz 
olaraq qalır. Qaçqınların və məcburi köçkün- 
lərin problemləri dövlətin bir nömrəli prob- 
lemləridir. Hamımız birlikdə -  Azərbaycan 
dövləti, burada fəaliyyət göstərən şirkətlər, 
beynəlxalq humanitar təşkilatlar bundan 
sonra da uğurlu fəaliyyətimizi davam etdirə- 
cəyik və çətin vəziyyətdə yaşayan insanları- 
mıza daha yaxşı şərait yaradacağıq.
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• Keçən ilin sonunda -  dekabr ayında Avropa 
Olimpiya Komitəsinin Baş Məclisində 2015-ci 
ildə birinci Avropa Oyunlarının Azərbay- 
canda keçirilməsi haqqında qərar qəbul 
edilmişdir. Avropanın idman-olimpiya ailəsi 
Bakının namizədliyini böyük səs çoxluğu 
ilə dəstəkləmişdir. Bu, böyük tarixi hadisə- 
dir. Çünki ilk dəfədir ki, Avropa Oyunları 
keçirilir. Baxmayaraq ki, Olimpiya Oyunları 
Avropa qitəsində yaranmışdır və ondan 
sonra Avropa qitəsində də bərpa edilmiş- 
dir. Ancaq bu günə qədər Avropa Oyunları 
keçirilməmişdir.

• İlk oyunların Bakıda keçirilməsi əlbəttə ki, 
böyük nailiyyətdir, bizim böyük uğurumuz- 
dur. Yanvarın 17-də Avropa Oyunlarını 
yüksək səviyyədə keçirmək üçün Təşki- 
lat Komitəsi yaradılmışdır. Bu tarixi qərarın 
qəbul edilməsində əlbəttə ki, ölkəmizin bey- 
nəlxalq nüfuzu həlledici rol oynamışdır. Son 
illər ərzində Azərbaycan dünya miqyasında 
özünü dinamik inkişaf edən müasir güclü 
ölkə kimi təqdim edə bilmişdir. Baxmaya- 
raq ki, biz cəmi 21 ildir müstəqil dövlət kimi 
yaşayırıq, bu gün Azərbaycan dünya miqya- 
sında çox etibarlı tərəfdaş və etibarlı dost 
kimi tanınır. Bizim beynəlxalq nüfuzumuzun 
yüksək səviyyədə olmasını, eyni zamanda, 
BMT Təhlükəsizlik Şurasına üzv seçilməyi- 
miz də təsdiqləyir. Bu da tarixi bir qərar idi. 
Müstəqilliyimizin 20-ci ildönümünə təsadüf 
edən bu tarixi qərar əslində 20 il ərzində 
görülən işlərin təzahürü idi. Bu gün Azərbay- 
can dünya birliyinin bir nömrəli qurumunun 
üzvüdür və keçən ilin may ayında BMT Təh- 
lükəsizlik Şurasına sədrlik etmişdir.

• Ə lbəttə ki, beynəlxalq mövqelərimizin möh- 
kəmlənməsi və təsir imkanlarımızın geniş- 
ləndirilməsi sayəsində ölkəmizin gələcək 
maraqları daha dolğun şəkildə təmin edilə- 
cəkdir. Şübhəsiz ki, Avropa Oyunlarının

Azərbaycanda keçirilməsi haqqında verilmiş 
qərarın əsasında məhz bu amil dayanmışdır. 
Bununla bərabər, ölkəmizin dinamik iqti- 
sadi inkişafı əlbəttə ki, öz rolunu oynamış- 
dır. Hətta böhranlı illərdə Azərbaycan iqti- 
sadiyyatı inkişaf etmiş və bütün beynəlxalq 
mötəbər qurumlar bunu təsdiqləyir. Keçən 
il dünyanın aparıcı "Fitch", "M oody's" və 
"Standard & Poor's" reytinq agentlikləri 
ölkəmizin kredit reytinqini artırmışlar. Bax- 
mayaraq ki, bəzi inkişaf etmiş ölkələrin rey- 
tinqi aşağı salınmış, bizim reytinqimiz qaldı- 
rılmışdır.

• Bu yaxınlarda Davosda Ümumdünya iqti- 
sadi Forumunda Azərbaycan və ölkəmizdə 
gedən proseslər d iqqət mərkəzində idi. 
Bu Forum dünyanın siyasi və iqtisadi elita- 
sını cəmləşdirir. Çox sevindirici hal ondan 
ibarətdir ki, Azərbaycan haqqında dünya 
ictimaiyyətində, dünya siyasi və iqtisadi elita 
nümayəndələri arasında çox müsbət imic, 
müsbət rəy vardır. Təsadüfi deyil ki, Davos 
Ümumdünya iqtisadi Forumunun hesab- 
lamalarına görə, Azərbaycan iqtisadiyyatı 
MDB məkanında rəqabət qabiliyyətliliyinə 
görə birinci, dünya miqyasında isə 46-cı yer- 
dədir. Yəni, bu amillər də əlbəttə ki, oyun- 
ların Bakıda keçirilməsi haqqında qərarın 
qəbul edilməsində öz rolunu oynamışdır.

• İqtisadiyyatımız son doqquz il ərzində üç 
dəfə artmış və bu gün iqtisadiyyat şaxələn- 
dirilmiş, dayanıqlı iqtisadiyyatdır. İqtisadi 
inkişafın genişləndirilməsi üçün çox gözəl 
imkanlar vardır. Eyni zamanda, əlbəttə ki, 
maiiyyə resurslarımız da kifayət qədər böyük- 
dür, çoxdur və bu amil də oyunların Bakıda 
keçirilməsini şərtləndirdi. Digər səbəblər də 
vardır. Ölkəmizdə son illər ərzində yaradıl- 
mış idman infrastrukturu dünya səviyyəsinə, 
dünya standartlarına cavab verir. Hazırda 
tikilmiş və tikilməkdə olan obyektlər, idman

qurğuları bizə imkan verəcəkdir ki, oyunları 
yüksək səviyyədə keçirək. Əsas idman qur- 
ğuları oyunların keçirilməsinə imkan yarada- 
caqdır. Ə gər əlavə bir idman obyektinin tikil- 
məsinə ehtiyac yaranarsa, biz bunu 2015-ci 
ilə qədər həll edəcəyik.

• Bu oyunların Bakıda keçirilməsi əhali tərə- 
findən çox yüksək səviyyədə dəstəklənir. 
Biz bu dəstəyi əwəlki dövrdə də hiss etmi- 
şik. Azərbaycan iki dəfə öz namizədliyini 
Yay Olimpiya Oyunlarının keçirilməsi üçün 
vermişdir. O zaman rəy sorğuiarı keçirilmiş 
və müəyyən edilmişdir ki, Azərbaycan əha- 
lisi Oiimpiya Oyunlarının Bakıda keçirilmə- 
sini arzulayır, dəstəkləyir və bu amil də çox 
mühüm rol oynayır.

• Şəhər infrastrukturu müasirləşir. Bu gün 
Bakı dünyanın ən gözəl şəhərlərindən biri- 
dir. Həm gözəlliyi, həm tarixi siması, həm də 
müasirliyi ilə fərqlənir. Şəhər infrastrukturu- 
nun inkişafı ilə bağlı əlavə tədbirlər görülə- 
cək və biz Bakını bundan sonra da inkişaf 
etdirəcəyik, daha da gözəlləşdirəcəyik. 
Bizim artıq m ötəbər beynəlxalq tədbirlə- 
rin keçirilməsində gözəl təcrübəmiz vardır. 
Azərbaycanda mütəmadi qaydada dünya, 
Avropa çempionatları keçirilmişdir. Keçən 
il ilk dəfə olaraq fu tbo l üzrə qızlar arasında 
dünya çempionatı yüksək səviyyədə keçi- 
rilmişdir. iki həftədən çox bir müddətdə 
bütün idmançılar və şəhərimizin qonaqları 
Azərbaycan xalqının qonaqpərvərliyini hiss 
etmiş və ölkəmizdə gedən sürətli inkişaf 
prosesini izləmişlər. FİFA və UEFA rəhbərliyi 
tərəfindən bu çempionatın keçirilməsinə və 
bizim təşkilatçılıq qabiliyyətimizə çox yüksək 
qiymət verilmişdir. Yəni, biz bu tədbirləri 
keçirməklə və öz təşkilatçılıq qabiliyyətimizi 
göstərməklə bir növ yeni standartlar tə tb iq  
edirik. Bu, artıq Azərbaycan standartlarıdır. 
Çünki istənilən beynəlxalq tədb ir Azərbay-
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canda, Bakıda yüksək səviyyədə keçirilir və 
Avropa Oyunları da yüksək səviyyədə keçi- 
riləcəkdir.

• Avropa idman ailəsinin bizə göstərdiyi e ti- 
madın təməlində, eyni zamanda, idmançı- 
larımızın uğurları da böyük rol oynamışdır. 
Azərbaycan bu gün dünyada və Avropada 
idman dövləti kimi tanınır. İdmançılarımızın 
uğurları həm Avropa, həm dünya çem pio- 
natlarında, həm də Olimpiya Oyunlarında 
özünü göstərir. London Yay Olimpiya O yun- 
larında Azərbaycan tarixi qələbə -  10 m edal 
qazanmışdır və Avropa ölkələri arasında 
15-ci yerə layiq görülmüşdür. İdmançıların 
uğurlu çıxışları bu oyunların Bakıda keçiril- 
məsinə müsbət təsir göstərmişdir. Ə lbə ttə  
ki, digər amillər də öz rolunu oynamışdır. 
Ancaq əsas amillər bunlardan ibarətdir.

• Yay Olimpiya Oyunlarından fərqli olaraq 
bizim hazırlıq üçün cəmi iki il vaxtımız var- 
dır. Yay Olimpiya Oyunlarının hazırlığı üçün 
6-7 il vaxt verilir. Bu ilin sentyabr ayında 
2020-ci ildə keçiriləcək Olimpiya Oyunlarının 
şəhəri müəyyən ediləcəkdir. Yəni, o oyunları 
keçirəcək ölkə təqribən 6-7 il ərzində hazır- 
lıq işləri görəcəkdir. Bizim isə hazırlıq işləri- 
nin görülməsi üçün cəmi 2 il vaxtımız vardır. 
Bu, çox böyük məsuliyyətdir. Eyni zamanda, 
böyük inamdır, böyük şərəfdir. Bütün müva- 
fiq qurumlar bu oyunların yüksək səviyyədə 
keçirilməsi üçün səylərini əsirgəməyəcəklər 
və biz bu dəfə də ölkəmizin qüdrətini, xalqı- 
mızın qonaqpərvərliyini, Azərbaycanın dina- 
mik inkişafını Avropaya və beləliklə, bütün 
dünyaya nümayiş etdirəcəyik.

• Oyunları yüksək səviyyədə keçirmək üçün 
Təşkilat Komitəsi yaradılmışdır. Təşki- 
lat Komitəsində həm dövlət qurumlarının 
nümayəndələri, Milli Olimpiya Komitəsinin 
üzvləri, idmançılar, ictimai sahədə fəaliyyət

göstərən insanlar cəmləşib. Təşkilat Komitə- 
sinə isə Mehriban Əliyeva sədrlik edir. 
Mehriban Əliyeva, eyni zamanda, keçən il 
"Eurovision" mahnı müsabiqəsinin Təşki- 
lat Komitəsinə rəhbərlik etmişdir. Ümumi 
rəyə görə, "Eurovision" mahnı müsabiqəsi 
Bakıda ən yüksək səviyyədə keçirilmişdir 
və bəlkə də "Eurovision" müsabiqəsinin 
tarixində belə gözəl müsabiqə keçirilmə- 
mişdir. Bütün təşkilati məsələlər öz həllini 
tapmışdır, qonaqlar həm şəhərimizin gözəl- 
liyi ilə tanış olmuşlar, eyni zamanda, özlərini 
çox rahat hiss etmişlər. Çünki həm insanların 
qonaqpərvərliyi, eyni zamanda, şəhərimizdə 
hökm sürən asayiş, sabitlik öz rolunu oyna- 
mışdır. Avropa Olimpiya Komitəsinin bizə 
göstərdiyi etimadı Mehriban Əliyevanın rəh- 
bərliyi altında Təşkilat Komitəsi yüksək səviy- 
yədə doğruldacaq və bu oyunlar Olimpiya 
Oyunlarının tarixində sadəcə, birinci Avropa 
Oyunları kimi deyil, eyni zamanda, ən gözəl 
oyunlar kimi qalacaqdır.

• Təşkilat Komitəsi çox qısa m üddət ərzində 
artıq öz təkliflərini hazırlamışdır. Beləliklə, 
hazırlıq işlərinin yüksək səviyyədə aparıl- 
ması üçün artıq gözəl zəmin vardır. Demək 
olar ki, bütün istiqamətlər üzrə vəzifələr 
ümumi qaydada bəllidir, aydındır. Sadəcə 
olaraq, indi hər b ir istiqamət üzrə konkret 
fəal iş aparılmalıdır ki, biz bu oyunları yük- 
sək səviyyədə keçirək. ilk növbədə, əlbəttə 
ki, idman obyektləri hazır olmalıdır. Keçirilə- 
cək oyunların yerləri də artıq bəllidir. Ancaq 
tikilməkdə olan obyektlər də vaxtında istifa- 
dəyə verilməlidir. Onların arasında əlbəttə 
ki, ilk növbədə, Olimpiya Stadionu, Gimnas- 
tika Mərkəzi və Su idmanı Növləri Sarayının 
tikintisi də vaxtında bitəcəkdir. Çünki bu da 
çox vacib bir qurğudur. Təkcə oyunların 
keçirilməsi üçün yox, eyni zamanda, Bakı 
şəhərində müasir Su İdmanı Növləri Sarayı- 
nın tikilməsi çox lazımdır. Bu qərar bir neçə il

bundan əw əl verilmişdir. Hələ Avropa Oyun- 
larının Bakıda keçirilməsi haqqında qərar 
yox idi, biz artıq bu işlərə başlamışdıq, layihə 
hazırlanmışdı, seçiləcək yerlər haqqında fikir 
mübadiləsi aparılırdı. Nəhayət, Bakının inki- 
şafı üçün hazırlanan Bayraq Meydanından 
sonrakı ərazidə Su idmanı Növləri Sarayı 
tikiləcəkdir. Bu, ən məqbul yerdir. Çünki su 
idmanı növləri üçün nəzərdə tutulan saray 
dəniz kənarında tikilməli idi. Bu, memarlıq 
baxımından və funksional cəhətləri ilə seçilə- 
cək bir saray olacaqdır. İdman obyektlərinin 
istifadəyə verilməsi başlıca şərtdir.

• İdmançıların yerləşdirilməsi ilə bağlı indi Təş- 
kilat Komitəsi müzakirələr aparır. Əlbəttə, 
Azərbaycan dövləti atletlər üçün yaşayış yer- 
lərini tikə bilər. Ancaq baxmaq lazımdır ki, 
bəlkə mövcud olan, artıq tikilən binalardan 
da biz istifadə edə bilərik. Qonaqların yer- 
ləşdirilməsi ilə bağlı, əlbəttə ki, biz öz təklif- 
lərimizi Avropa Olimpiya Komitəsinə təqdim  
edərkən bu məsələ də öz əksini tapmışdır. 
Ancaq əwəlki dövrlərə nəzər salsaq, görərik 
ki, Yay Olimpiya Oyunları üçün təqdim etdi- 
yimiz sənədlərdə məhz Bakıda otel yerlərinin 
çatışmazlığı məsələsi bizim iddiamızın nəticə 
ilə yekunlaşmasına əngəl törətdi. Yəni, o 
vaxt Beynəlxalq Olimpiya Komitəsinin eks- 
pertlər qrupu bizə olan iradların arasında 
otel nömrələrinin az olmasını qeyd etmişdir. 
Ona görə xüsusilə özəl sektorda fəaliyyət 
göstərən turizm, tikinti şirkətləri çalışmalıdır- 
lar ki, əlavə otellərin, yeni otellərin tikintisi 
üçün tədbirlər görülsün. Yerlər seçilməlidir, 
ondan sonra biznes qurumlarına təqdim  
edilməlidir ki, 2015-ci ilə qədər onlar yeni 
otellərin tikintisi ilə məşğul olsunlar. Son iki
il ərzində Bakıda beşulduzlu beş otel istifa- 
dəyə verilmişdir. Nə bölgədə, nə qitədə il 
yarıma beşulduzlu beş otel açılmayıb. Ancaq 
buna baxmayaraq, yenə də otel nömrələ- 
rinə ehtiyac vardır. Ola bilsin ki, bundan
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sonra Bakıda daha çox dörd və üçulduzlu 
otellərin tikintisinə ehtiyac olacaqdır.

• Turizm marşrutlarının müəyyən edilməsi çox 
vacib məsələdir. Bu oyunlarəlbəttə ki, böyük 
idman bayramıdır. Ancaq eyni zamanda, bu, 
bizə imkan verəcəkdir ki, ölkəmizi qonaqlara, 
turistlərə və dünya ictimaiyyətinə hərtərəfli 
şəkildə təqdim  edə bilək. Artıq bölgələrdə 
də turizm infrastrukturunun yaradılması ilə 
bağlı çox böyük işlər görülür. Ölkəmizin 
müxtəlif yerlərində yeni turizm mərkəzləri 
yaradılır. Azərbaycanda mənzərəli, gözəl, 
təbiətlə zəngin olan yerlər çoxdur. Hazırda o 
yerlərdə böyük quruculuq, tikinti işləri apa- 
rılır. Bölgələrdə gözəl otellərin mövcudluğu 
artıq o bölgələri turistlər üçün cəlbedici edir. 
Bakıya gələcək qonaqlar, turistlər əlbəttə ki, 
bu imkanlardan istifadə etməlidirlər. Turizm 
marşrutları müəyyən edilməlidir.

• Son illərdə nəqliyyat sektoruna qoyulan 
investisiyalar artıq bölgələrdə də nəqliyyat 
infrastrukturunun təkmilləşməsinə gətirib 
çıxarmışdır. Bölgələrdə yeni aeroportlar, 
özü də beynəlxalq hava limanları tikilmişdir. 
Magistral avtomobil yolları tikilir, dəmir yol- 
ları müasirləşdirilir. Yəni, turizm marşrutları, 
eyni zamanda, nəqliyyat infrastrukturu ilə 
uzlaşdırılmalıdır. Biz bu məsələyə kompleks 
şəkildə baxmalıyıq. Bu sahədə əldə edilə- 
cək yeni təcrübə gələcəkdə Azərbaycanda 
turizmin inkişafına da töhfəsini verəcəkdir. 
Çünki oyunlar başa çatandan sonra artıq 
bütün bu təcrübə və infrastruktur gələcək 
illər üçün qalacaqdır.

• Təhlükəsizlik tədbirlərinin gücləndirilməsi ilə 
bağlı ə lbəttə ki, biz əlavə tədbirlər görəcə- 
yik. Bakıda oyunların keçirilməsi haqqında 
qərarın qəbul edilməsində Azərbaycanda 
kriminogen durumun çox müsbət səviyyədə 
olması da az rol oynamamışdır. Azərbay-

can, o cümlədən Bakı şəhəri dünyanın ən 
təhlükəsiz yerlərindən biridir. Orta hesabla 
ölkəmizdə gün ərzində təqribən 30-40 
cinayət baş verir. Onların mütləq əksəriyyəti 
ağır cinayətlər deyildir. Yəni, 9 milyon 300 
min əhalisi olan ölkə üçün bu, çox kiçik bir 
rəqəmdir. Ə lbəttə, kriminogen durumun bu 
səviyyədə qalması üçün profilaktik tədbirlər 
görülməlidir. Bir neçə il bundan əwəl şəhəri- 
mizdə videomüşahidə aparmaq üçün kame- 
raların quraşdırılması da profilaktik tədbirlər 
arasında mühüm yer tutur. İndi bu kamera- 
ların yeni növləri çıxır ki, bu, ümumiyyətlə kri- 
minogen durumun həmişə aşağı səviyyədə 
saxlanması üçün çox vacib olacaqdır.

• Ə lbəttə ki, xüsusi mühafizə tədbirləri də 
görülməlidir. İdman obyektlərində, otel- 
lərdə, d igər yerlərdə təhlükəsizlik tədbirləri 
görülməlidir. Bu tədbirləri bütün müvafiq 
qurumlar -  Daxili İşlər Nazirliyi, Milli Təh- 
lükəsizlik Nazirliyi, Dövlət Sərhəd Xidməti 
və digər müvafiq hüquq mühafizə orqanları 
icra etməlidirlər. Bütün bu hüquq müha- 
fizə qurumları arasında, xüsusilə oyunla- 
rın keçirilmə ərəfəsində və oyunlar zamanı 
əlaqələndirmə işləri daha da yüksək səviy- 
yədə təşkil edilməlidir.

• Nəqliyyatla bağlı məsələlər çox vacib 
məsələlərdir. Oonaqlar üçün ən böyük 
problem yaradan məsələ məhz nəqliyyat 
məsələləridir. Nəqliyyat məsələlərinin həlli 
işində adi vətəndaşla dövlət başçısı arasında 
heç bir böyük fərq yoxdur. Oyunların keçiril- 
diyi m üddətdə nəqliyyat problemləri, hətta 
ən inkişaf etmiş ölkələrdə, ən inkişaf etmiş 
şəhərlərdə lazımi səviyyədə öz həllini tap- 
mır. Ən çox narahat edən məhz nəqliyyat 
məsələlərinin düzgün səviyyədə həll olun- 
mamasıdır. Ona görə oyunları seyr etməyə 
gələn qonaq üçün bu, ən ağır sınaq olur. 
Başqa şəhərə oyunları seyr etmək üçün

gələn qonaq otel nömrələrini əwəlcədən 
sifariş edir, ondan sonra istirahət üçün digər 
yerləri seçir. Ancaq nəqliyyat elədir ki, onu 
əwəlcədən proqnozlaşdıra bilmir. Baxmaya- 
raq ki, son illər ərzində Bakı şəhərində nəq- 
liyyat infrastrukturunun təkmilləşdirilməsi 
üçün çox böyük işlər görülmüşdür, yenə də 
əlavə tədbirlər görülməlidir. idmançıların və 
qonaqların rahatlığı üçün xüsusi bir proqram 
tərtib  edilməlidir. Digər şəhərlərdə xüsusi 
zolaqlar ayrılır. Ancaq bu zolaqlar o qədər 
də səmərə vermir. Heç bir yerdə nəqliy- 
yat məsələləri hələ lazımi səviyyədə həll 
olunmamışdır. Bakıda keçirilən oyunlar bu 
sahəyə də öz standartlarını tə tb iq  etməlidir 
və ondan sonra Azərbaycan, Bakı standart- 
ları digər şəhərlər üçün də nümunə ola bilər. 
Əlbəttə, nəqliyyat parkı yeniləşdirilməlidir.

• Oyunların keçirilməsinə qədər yeni yol qov- 
şaqları istifadəyə veriləcəkdir. Bu layihələr 
bəri başdan planlaşdırılmışdır. Biz bu layihələri 
xüsusilə oyunların keçirilməsi üçün nəzərdə 
tutmuruq. Ancaq əlbəttə ki, tədbirlərin keçi- 
riləcəyi yerlərə rahat gəlib-getmək üçün 
xüsusi tədbirlər görülməlidir. Görüləcək işlər 
arasında digər infrastruktur məsələləri də 
mühüm əhəmiyyət daşıyır. Xüsusilə elektrik 
enerjisi ilə təchizat. Bu sahədə də son illərdə 
ölkəmizdə çox böyük işlər görülmüşdür. 
Son illər ərzində 1500 meqavat gücündə 
yeni elektrik stansiyaları istifadəyə verilmiş- 
dir. Bakının elektrik şəbəkəsi demək olar ki, 
yenidən qurulur. Biz indi müxtəlif ölkələrə 
elektrik enerjisi ixrac edirik. Bölgələrdə və o 
cümlədən Bakı şəhərində ötürücü xətlərlə 
bağlı hələ ki, problemlər vardır. Ötürücü 
xətlərin bərpası, yeni dirəklərin quraşdırıl- 
ması əlbəttə ki, çox böyük d iqqə ttə ləb  edir. 
2015-ci ilə qədər bu təsərrüfat da tamamilə 
yeniləşdiriləcəkdir. Beləliklə, elektrik təsərrü- 
fatımız həm Bakıda, həm bölgələrdə tama- 
milə yeniləşəcəkdir.
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• İnformasiya-kommunikasiya sahəsi ilə 
əlaqədar işlər lazımi səviyyədə görülə- 
cəkdir. "Eurovision" mahnı müsabiqəsinin 
keçirilməsi ilə əlaqədar müvafiq tədb irlə r 
görülmüşdür. Xüsusilə nəzərə alsaq ki, bu il 
Azərbaycanda "İnformasiya-kommunikasiya 
texnologiyaları ili" elan edilib və bu sahəyə 
böyük diqqət göstərilir. Yəni, buraya gələn 
idmançılar, qonaqlar, mütəxəssislər bü tün  
imkanlardan rahat istifadə etməlidirlər. Biz 
indi ölkəmizin hər bir məntəqəsinə geniş- 
zolaqlı internet xətləri çəkirik. Bu layihənin 
maliyyələşdirilməsi üçün Dövlət Neft Fon- 
dundan vəsait ayrılmışdır. Çalışmalıyıq ki, 
oyunların keçirilməsinə qədər Bakı şəhə- 
rində bu sahə ilə bağlı bütün işlər ən yüksək 
səviyyədə görülsün.

• Səhiyyə məsələlərinə gəldikdə, bu gün Bakı 
şəhərində artıq bu sahədə görülən işlər 
müsbət istiqamətdə gedir. Yeni xəstəxana- 
lar tikilməkdədir və onların bir neçəsi bu il 
və 2014-cü ildə istifadəyə veriləcəkdir. Ava- 
danlıq artıq dünya standartları səviyyəsində- 
dir. Həkimlərin peşəkarlığı da artır, amma 
nəzərə alsaq ki, minlərlə qonaq gələcəkdir, 
daha da sürətlə artmalıdır. Ə lbəttə ki, tibb  
xidməti də öz imkanlarını daha da genişlən- 
dirməlidir. Bakıda indi sovet dövrünə aid b ir 
dənə də olsun, təcili tibb maşını qalmamış- 
dır. Yeni xidmət yaradılmışdır, operativlik də 
lazımi səviyyədədir. Bununla bərabər, əlavə 
tədbirlər də görülməlidir. Çünki iki həftə 
ərzində Bakıda minlərlə qonaq olacaqdır. 
Həkimlərin də ingilis dili kurslarına cəlb edil- 
məsi məsələsinə baxmaq lazımdır. "Eurovi- 
sion" ərəfəsində polis işçilərini biz bu kurs- 
lara cəlb etmişdik. Bu proses bundan sonra 
da davam etməlidir.

• Olimpiya simvolu da çox vacib məsələdir. 
Çünki Olimpiya simvolu bir növ ölkəni təq- 
dim edir. Bakıda keçiriləcək oyunlar əlbəttə

ki, Avropa ictimaiyyətinin d iqqət mərkə- 
zində olacaqdır. Ancaq Olimpiya Oyunla- 
rının rəmzi, yaxud da ki, rəmzləri, simvolu 
çox mühüm məsələdir. Müsabiqə artıq elan 
edilibdir və müsabiqəyə çox ciddi yanaşmaq 
lazımdır, ictimaiyyət də öz sözünü deməli- 
dir. Ola bilsin, biz bu məsələni ictimai müza- 
kirəyə də çıxara bilək ki, Azərbaycan vətən- 
daşları da öz sözlərini desinlər. Bu simvol, 
əlbəttə ki, ölkəmizin həm tarixini, həm xüsusi 
əlamətlərini əks etdirməlidir.

• Biz idmançılarımızın bu oyunların hazırlan- 
masında iştirakını da təmin etməliyik. Bütün 
işlərdə həm görkəmli, tanınmış idmançıları- 
mız, eyni zamanda, geniş şəkildə idmançı- 
lar da fəal iştirak etməlidirlər. Ola bilsin ki, 
könüllülər arasında idmançılar da olmalıdır. 
Yəni, Azərbaycanın idman ictimaiyyəti bu 
işlərdə çox fəal işləməlidir. Könüllülərə gəl- 
dikdə, artıq "Eurovision" ilə bağlı bizim ilk 
təcrübəmiz olmuşdur, təcrübə müsbət idi. 
Ancaq bu oyunlarda qonaqların sayı daha 
da çox olacaqdır. Ona görə, əlbəttə, könül- 
lülər xüsusi təlimatlandırılmalıdırlar və onla- 
rın uğurlu fəaliyyəti, o cümlədən oyunların 
uğurlu keçirilməsinə xidmət göstərəcəkdir. 
Onların operativliyi, xeyirxahlığı, qonaqpər- 
vərliyi qonaqlarda ölkə haqqında da müs- 
bət təəssürat yarada bilər. Ona görə, xüsusi 
seçilmiş gənclərimiz bu işlərə cəlb olunsun- 
lar. Bütövlükdə bizim gənclər ictimai işlərə, 
ölkəyə xeyir gətirən işlərə çox fəal qoşulur- 
lar. Bu, çox müsbət haldır.

• Təşkilatçılıq baxımından, yəni bütün işlərin 
qurulması baxımından bu oyunlar Yay Olim-

piya Oyunlarından aşağı səviyyədə olmama- 
lıdır. Ondan daha da yüksək səviyyədə olma- 
lıdır və olacaqdır. Bu oyunların öz siması, öz 
standartları olacaqdır və bu standartları biz 
tə tb iq  edəcəyik. Bizim qoyduğumuz təməl 
üzərində bundan sonra da Avropa Oyunları 
keçiriləcəkdir. Nə Avropa Olimpiya Komitə- 
sinin, nə də bizim bu oyunların keçirilmə- 
sində təcrübəmiz yoxdur. Bu da bizim üçün 
böyük bir çətinlikdir, böyük çağırışdır.

• Yay Olimpiya Oyunlarının keçirilməsində 
artıq böyük təcrübə var və Beynəlxalq Olim- 
piya Komitəsi demək olar ki, hər bir sahə 
üzrə öz göstərişlərini verir. Cild-cild kitab- 
lar var. Orada hər bir sahə üzrə, hər bir 
nöqtəyə qədər artıq müəyyən edilmiş qay- 
dalar vardır. Hazır təlimatlar, metodiki qay- 
dalar vardır. Burada isə heç nə yoxdur. Belə 
olan halda bütün məsuliyyət, bütün təşki- 
lati məsələlərin həlli bizim üzərimizə düşür. 
Bir növ həm bu oyunların, eyni zamanda, 
gələcək oyunların başqa şəhərlərdə keçiril- 
məsi üçün yeni standartları biz tətb iq edə- 
cəyik. Doğrudan da, böyük məsuliyyətdir. 
Bu oyunlar Yay Olimpiya Oyunlarının səviy- 
yəsindən aşağı olmamaq şərti ilə keçirilmə- 
lidir. Biz buna nail olacağıq. Baxmayaraq ki, 
bu böyük m ötəbər oyunları biz birinci dəfə 
keçirəcəyik, ancaq bu vaxta qədər Bakıda 
dünya, Avropa çempionatları, "Eurovision" 
müsabiqəsi, digər beynəlxalq tədbirlər 
böyük uğurla keçirilmişdir. Təşkilat Komitəsi 
bütün bu işləri yüksək səviyyədə həll edə- 
cəkdir. Beləliklə, Azərbaycan bir daha özünü 
dünyaya və Avropaya müasir, güclü dövlət 
kimi təqdim  edəcəkdir.
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• Qobustan rayonunda quruculuq-abadlıq 
işləri aparılır, rayonun siması dəyişilirvə gözəl 
obyektlər istifadəyə verilir. İdman komplek- 
sinin açılışı, ümumiyyətlə çox gözəl hadisə- 
dir. İdmanla məşğul olmaq üçün burada 
bütün imkanlar olacaqdır. Xüsusilə uşaqlar, 
yeniyetmələr, gənc idmançılar burada məş- 
ğul olacaqlar, öz sağlamlığını qoruyacaqlar. 
Eyni zamanda, bu Mərkəzdə məşğul olacaq 
uşaqlar gələcəkdə peşəkar idmançılar kimi 
böyüyəcəklər.

• Bu gün Azərbaycan idman dövlətidir. idma- 
nın bütün növləri inkişaf edir, çox gözəl 
nəticələrimiz vardır. Azərbaycan idman- 
çıları müxtəlif beynəlxalq yarışlarda ölkə- 
mizi ləyaqətlə təmsil edirlər. Ə lbəttə ki, ən 
böyük idman yarışı olan Olimpiya Oyunla- 
rında da Azərbaycan yüksək yerlərdədir. 
Keçən il keçirilmiş Olimpiadada idmançıları- 
mız 10 medal qazanmışlar -  bu, tarixi bir nai- 
liyyət idi -  və dünya miqyasında 30-cu yerə 
layiq görülmüşlər. Avropada isə 15-ci yeri 
tutmuşuq. Bəlkə də buna görə və əlbəttə, 
başqa amillər burada öz rolunu oynamışdır 
ki, birinci oyunlar Avropa Oyunları, 2015-ci 
ildə Azərbaycanda keçiriləcəkdir.

• Bu günlərdə Avropa Olimpiya Komitəsinin 
bütün rəhbərliyi Bakıdadır, görüşlər, təq- 
dimatlar keçirilir. Artıq Avropa Olimpiya 
Komitəsi Koordinasiya Komitəsi yaratmışdır 
ki, Azərbaycanla bərabər Avropa Oyunla- 
rına hazırlıq işlərini yüksək səviyyədə görsün. 
Yəni, biz idman ölkəsiyik və əlbəttə bütün 
bölgələrdə, bütün şəhərlərdə idmanla məş- 
ğul olmaq üçün gözəl şərait yaradılmalıdır. 
Biz 2000-ci ildən bu proqramı başlamışıq və 
o vaxtdan bu günə qədər 35 idman mərkəzi, 
Olimpiya mərkəzi tikilmişdir, bu mərkəz otuz 
altıncıdır.

• Qobustanın inkişafı üçün bu mərkəzin ümu- 
miyyətlə böyük əhəmiyyəti vardır. Yaxın-

lıqda Gənclər Mərkəzi yerləşir. Bu da son 
illər ərzində bütün ölkəmizdə geniş vüsət 
almış bir təşəbbüsdür. Hər şəhərdə Gənc- 
lər Mərkəzləri yaradılır. Onların çox gözəl 
imkanları vardır, funksional cəhətdən də çox 
əhəmiyyətlidir ki, gənclər burada öz asudə 
vaxtlarını mənalı şəkildə keçirsinlər. Beləliklə, 
həm idman, həm gənclər siyasəti Azərbay- 
canda çox uğurla inkişaf edir. O ki qaldı 
rayon qarşısında duran digər vəzifələrə, bu 
vəzifələr də icra edilir. infrastruktur layihələ- 
rinin icrası prioritetdir.

• Qobustanda elektrik stansiyası nəinki Azər- 
baycanda, bütün bölgədə bərpa olunan 
enerji istehsal edən birinci hibrid stansiyadır. 
Orada həm külək, həm günəş qurğuları ilə 
elektrik enerjisi istehsal olunur. Gələcəkdə 
Qobustan rayonunun enerjiyə olan bütün 
tələbatını bərpa olunan enerji növləri təmin 
edəcəkdir. Bu, bir p ilo t layihədir. Bu layihə 
uğurlu olacaq və gələcəkdə biz bu təcrü- 
bəni başqa rayonlarda da tə tb iq  edəcəyik.

• Problemlər də vardır və o problem lər təd- 
ricən öz həllini tapır. Məktəblər tikilir, ancaq 
hələ də qəzalı vəziyyətdə olan məktəblər 
vardır və onlar da təm ir olunmalıdır. Mərkəzi 
rayon xəstəxanasının layihəsinə gərək yeni- 
dən baxaq. Çünki vaxtilə qəsəbə xəstəxa- 
nası kimi tikilmişdir. D igər kəndlərə gedən 
yolların tikintisi üçün əlavə vəsait ayrılacaq- 
dır. Nəzərdə tutulmayan işləri biz Dövlət 
Proqramına əlavə edəcəyik ki, Qobustanın 
bütün infrastruktur və sosial məsələləri öz 
həllini tapsın.

• Azərbaycan sürətlə inkişaf edir. Bizdə olan 
inkişaf templəri dünya miqyasında ən yük- 
səkdir. Son 10 ilin tarixi bunu göstərir və biz 
bundan sonra da yüksək templərlə inkişaf 
edəcəyik. Baxmayaraq ki, indi dünyada, 
Avropada böhran dərinləşir, insanlar öz işlə-

rini itirirlər, iş yerləri ixtisar olunur, maaşlar 
kəsilir və görürük ki, bu, nə qədər böyük 
problem lərə gətirib çıxarır. Ancaq Azər- 
baycanda biz bunun tam əksini görürük. 
Böhran bizə heç bir təsir etməmişdir. Çünki 
bizim çox düşünülmüş siyasətimiz vardır. 
Həm iqtisadi sahədə, həm sosial məsələlərin 
həllində müstəqil siyasətimiz vardır. Bax, bu 
müstəqil siyasətimiz bizi həmin problemlər- 
dən qorudu.

• Biz əlbəttə ki, dünya iqtisadiyyatına inteq- 
rasiya edirik və etmişik. Bazar iqtisadiyyatını 
tam şəkildə tə tb iq  etmişik. İqtisadi sahədə 
tam müstəqil siyasətimiz vardır. Bu siyasət 
özünü həm iqtisadi islahatlarda göstərir, 
eyni zamanda, maliyyə-kredit siyasətimiz də 
tam müstəqildir, milli valyutanın məzənnəsi 
sabitdir. Bir-iki il bundan əw əl bölgənin bir 
çox ölkələrində milli valyuta qiymətdən düş- 
müşdür və insanlar bundan böyük əziyyət 
çəkmişlər. Ancaq Azərbaycanda manatın 
məzənnəsi gündən-günə güclənir və indi 1 
manat 1 avroya bərabərdir. Ölkəmizin bun- 
dan sonra da uğurlu inkişafı üçün bütün 
proqramlar vardır və qəbul edilmişdir. Bu 
ilin sonunda regionların inkişafına dair ikinci 
Dövlət Proqramı başa çatır. İndi hökumət 
üçüncü proqram üzərində işləyir. Üçüncü 
beşillik proqram bütün rayonlarda görülə- 
cək işləri əhatə edəcək və 2018-ci ilə qədər 
bir dənə də olsun nə iqtisadi, nə sosial, nə 
infrastruktur problemi qalmayacaqdır.

• Qobustan rayonunun timsalında, eyni 
zamanda, böyüklüyündən, kiçikliyindən asılı 
olmayaraq hər bir rayonun inkişafı bizim 
üçün prioritetdir. Qobustan əhali baxımın- 
dan o  qədər də böyük rayon deyildir. Ancaq 
burada yaşamaq, işləmək üçün bütün şərait 
yaradılır və bundan sonra da yaradılacaq- 
dır. Belə gözəl idman və gənclər mərkəzləri 
bunun bariz nümunəsidir.



Prezident İlham Əliyev 
Şirvan Olimpiya İdman 
Kompleksinin açılışında

18 iyul 2013

Prezident İlham Əliyev 
Siyəzəndə Gənclər 
Mərkəzinin açılışında

2013



Prezident İlham Əliyev 
Xaçmaz Olimpiya İdman 
Kompleksinin açılış 
mərasimində

2013



Prezident İlham Əliyevin 
Xaçmaz Olimpiya İdman 
Kompleksinin açılış 
mərasimində nitqindən

2013

• Şəhər gözəlləşir, abadlaşır, böyük işlər görü- 
lür, gözəl binalar tikilir. Onların içində də 
bu möhtəşəm Olimpiya İdman Kompleksi 
də əlbəttə ki, öz yerini tutacaqdır. Komp- 
leks çox böyük imkanlara malikdir. Burada 
həm idmançılar, həm də ki, rayon sakinləri 
də öz vaxtlarını keçirə bilərlər. Ə lbəttə ki, 
Azərbaycanda idmanın inkişafı sürətlə gedir 
və belə komplekslərin yaradılması əslində 
idmanın kütləviliyini də təmin edir. Ancaq, 
eyni zamanda, adi vətəndaşlar da idmanla 
məşğul olmalıdırlar. Çünki idman sağlamlıq, 
sağlam həyat tərzi deməkdir. Belə komp- 
lekslərin tikilməsi bu imkanları da yaradır. 
Burada üzgüçülük hovuzları, açıq meydan- 
çalar, idman zalları, trenajor zalları vardır. 
Yəni, gənclər, uşaqlar, yeniyetmələr, yaşlı 
nəsil də istifadə etməlidir.

• Xaçmazda böyük Olimpiya kompleksinin 
tikilməsi lazım idi. Çünki artıq başqa şəhər- 
lərdə komplekslər vardır və bu, sayca otuz 
səkkizincidir. Bu, onu göstərir ki, indi ölkə- 
mizin bütün bölgələrində idmanla məşğul 
olmaq üçün yaxşı imkanlar vardır. İdman- 
çılarımız da bizi sevindirirlər. Bu yaxınlarda 
universiadada idmançılarımız çox böyük 
uğurlara imza atıblar -  15-ci yerə layiq 
görülüblər, 16 medal qazanmışıq və Avropa 
ölkələri arasında 9-cu, müsəlman ölkələri 
arasında isə birinciyik. Keçən il London Yay 
Olimpiya Oyunlarında idmançılarımız tarixi 
qələbə qazanmışlar. Yəni, idmanın inkişafı 
Azərbaycanda sürətlidir, hərtərəflidir və 
indi dünyada Azərbaycan idman ölkəsi kimi 
tanınır.

• Ə lbəttə, idmanın kütləviliyini təmin etmək, 
gənc, peşəkar kadrları hazırlamaq üçün belə 
imkanlar lazımdır. Bu kompleks ən yüksək 
dünya standartlarına cavab verir və burada

idmanla məşğul olmaq üçün bütün şərait 
vardır, b ir də ki, Xaçmaz şəhərinə yaraşıq 
verir. Xaçmaz indi parklar şəhəridir. Gözəl 
abidələr tikilir. Tarix-Diyarşünaslıq Muzeyi 
memarlıq baxımından çox gözəldir və daxili 
tərtibatı da çox yaxşıdır. Rayonlarımızda 
mövcud olan tarix-diyarşünaslıq muzeyləri 
arasında bunun xüsusi yeri var, bəlkə də ən 
böyüyüdür və ən gözəlidir.

• Eyni zamanda, sahibkarlığa dəstək üçün 
Regional İnkişaf Mərkəzi məhz Xaçmazda 
yaradılmışdır. Çünki Xaçmaz bu zonanın ən 
böyük rayonudur, böyük imkanları var, o 
cümlədən sahibkarlığın inkişafı üçün böyük 
imkanlar var və Regional İnkişaf Mərkəzi də 
bu zonada biznes imkanlarını artıracaqdır. 
Buna da böyük ehtiyac vardır. Çünki ölkə 
iqtisadiyyatı bundan sonra daha çox sahib- 
karlığın fəaliyyətindən asılı olacaqdır.

• Azərbaycan iqtisadiyyatı sürətlə inkişaf edir, 
qeyri-neft sektoru inkişaf edir, sahibkarlıq 
inkişaf edir və bölgələrin inkişafı da artıq 
reallıqdır. Biz bunu Xaçmazın timsalında 
görürük. Çünki əwəlki dövrlərlə müqa- 
yisədə böyük inkişaf, böyük irəliləyiş var, 
sosial obyektlər tikilir. İlk modul tipli elekt- 
rik stansiyasını biz Xaçmazda yaratdıq. Yəni, 
infrastruktur layihələri icra edilir. Rayonun 
demək olar ki, əksər məntəqələri qazlaşdırı- 
lıbdır. İçməli su layihəsinin icrasına başlanmış- 
dır. Yəqin ki, gələn il, bəlkə də 2015-ci ildə 
Xaçmazın içməli su problemi tamamilə həll

olunacaqdır, 24 saat ərzində təmiz içməli su 
veriləcəkdir.

• İnfrastruktur layihələrinin icrası bütövlükdə 
ölkə qarşısında duran əsas vəzifələrdir. Hər 
rayon üzrə xüsusi proqramlar mövcuddur. 
Biz bütün işləri planlı şəkildə aparırıq. Region- 
ların sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramı 
çərçivəsində gözəl nəticələri də görürük. 
Nəticələr göz qabağındadır. Tikilən binalar, 
salınan parklar, açılan yollar, çəkilən qaz, su 
xətləri. Azərbaycanın inkişafı bu istiqamətdə 
gedir. Xaçmaz kimi böyük rayonda bu işlər 
yüksək səviyyədə aparılır.

• Gələcək illərdə görüləcək işlərlə bağlı bizim 
konkret fikirlərimiz vardır. Gələn ilin əw ə- 
lində üçüncü regional inkişaf proqramı qəbul 
ediləcəkdir. Düzdür, iki proqramın icrası 
nəticəsində bölgələrdə mövcud olan prob- 
lemlərin böyük əksəriyyəti öz həllini tapmış- 
dır. Xüsusilə infrastruktur layihələri. Ancaq 
hələ görüləsi işlər çoxdur. Xüsusilə kənd yol- 
larının tikintisi, yəqin ki, növbəti beş il üçün 
prioritet olacaqdır. Məktəb tikintisi sürətlə 
getmişdir. Ancaq hələ də qəzalı, yararsız 
vəziyyətdə olan məktəblər vardır. Bu məsələ 
də əlbəttə ki, növbəti beş ildə öz həllimi tam 
tapmalıdır. Tibb müəssisələrinin yaradılması, 
təmiri ilə bağlı əlavə tədbirlər görüləcəkdir. 
Hələ ki, həllini gözləyən məsələlər vardır. Biz 
bunları tədricən, ardıcıllıqla həll edəcəyik. 
Olkəmizin dinamik inkişafını gələcəkdə də 
təmin edəcəyik.
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• Astarada gözəl Olimpiya idman Mərkəzi 
açılmışdır. Bu Olimpiya İdman M ərkəzində 
idmanla məşğul olmaq üçün bütün şərait 
vardır. Astara idmançıları və Astara sakin- 
ləri bu imkanlardan səmərəli şəkildə isti- 
fadə edəcəklər. Çünki burada bütün şərait 
vardır. Gözəl idman zalları, açıq meydança- 
lar, üzgüçülük hovuzu, trenajor zalları -  b ir  
sözlə, artıq Astarada da gözəl, müasir O lim - 
piya Mərkəzi yaradılıbdır.

• İdmana Azərbaycanda çox böyük d iq q ə t 
göstərilir. Bizim dövlət siyasətimiz də idma- 
nın inkişafına yönəldilibdir. Azərbaycan döv- 
lətinin idmana münasibətini görm ək üçün 
sadəcə olaraq uğurlarımıza fik ir vermək 
kifayətdir. Son illər ərzində idmançılarımız 
bütün beynəlxalq yarışlarda böyük qələ- 
bələr qazanırlar. Dünya çempionatlarında, 
Olimpiya oyunlarında, Avropa çempionat- 
larında milli bayrağımız dalğalanır. Bu, çox 
sevindirici haldır. ildən-ilə idmançılarımızın 
uğurları, medalların sayı artır və ölkəmizin 
idman şöhrəti yüksəklərə qaldırıiır.

• Bu il Azərbaycanda "İdman ili" elan edilibdir. 
Bu da çox gözəl göstəricidir, onu göstərir 
ki, Azərbaycan dövləti idmanın inkişafına nə 
qədər d iqqət yetirir. "İdman ili" çərçivəsində 
müxtəlif tədbirlər keçiriləcəkdir. Ancaq bu il 
ilk istifadəyə verilən olimpiya idman komp- 
leksi Astara Olimpiya idman Mərkəzidir.

• İdmançılarımız bizi yenə də öz uğurları ilə 
sevindirəcəklər. Bu il Olimpiya oyunları ilidir. 
İdmançılarımız bu oyunlara çox fəal hazırla- 
şırlar və ümid edirik ki, Olimpiya oyunlarında 
da bizim böyük uğurlarımız olacaqdır. Belə 
fikirləşməyə əsas verən bizim əwəlki dövr- 
lərdə Olimpiya oyunlarındakı çıxışlarımızdır. 
İldən-ilə Olimpiya oyunlarında medalların

sayı artır və Azərbaycan idman dövləti kimi 
özünü dünyaya, dünya idman ictimaiyyətinə 
təqd im  edir.

Ö lkəm izdə müxtəlif beynəlxalq yarışların 
keçirilməsi artıq gözəl b ir ənənəyə çevri- 
libdir. Azərbaycanda istənilən beynəlxalq 
idman yarışının keçirilməsi mümkündür. 
Avropa, dünya çempionatlarının keçiriiməsi 
artıq bizim yaxşı ənənəmizdir və bütün bu 
böyük yarışlar yüksək səviyyədə keçirilir. Bu 
amili və bütövlükdə ölkəmizin uğurlu inki- 
şafını nəzərə alaraq Azərbaycan 2020-ci ilin 
O lim piya oyunlarının Bakıda keçirilməsi üçün

müraciət etmişdir və bu müraciətə baxılır. 
Ölkəmizin paytaxtı Bakı Olimpiya oyunla- 
rının keçirilməsi üçün də bütün imkanlara 
malikdir. Gözəl infrastruktur imkanlarımız 
vardır. İnsanların Olimpiya oyunlarının Azər- 
baycanda keçirilməsinə böyük dəstəyi var- 
dır. Beynəlxalq qurumlar tərəfindən keçi- 
rilmiş rəy sorğuları da bunu göstərir. Ölkə 
vətəndaşlarının 95 faizi Olimpiya oyunlarının 
Azərbaycanda keçirilməsinə öz dəstəyini 
vermişdir.

• Azərbaycanda təhlükəsizlik tədbirləri çox 
yüksək səviyyədə təmin edilir. Ölkəmizdə



hökm sürən sabitlik, ictimai-siyasi asayiş 
Olimpiya oyunlarının keçirilməsi üçün də 
mühüm amil kimi özünü göstərir. Bir sözlə, 
biz Bakıda Olimpiya oyunlarının keçirilməsi 
üçün tam hazırıq və bizim bu istəyimiz, eyni 
zamanda, ölkəmizin gücünü göstərir.

Biz sadəcə olaraq 20 ildir ki, müstəqil ölkə 
kimi yaşayırıq. Bu 20 il ərzində Azərbay- 
can böyük və şərəfli yol keçibdir. İstənilən 
sahədə biz böyük uğurlara nail ola bilmişik. 
Biz iqtisadi sahədə dünyada misli görünmə- 
miş inkişafı yaşayırıq və bu, bütün statistik 
göstəricilərdə özünü əks etdirir. Ölkəmizdə 
sosial məsələlərin həlli çox uğurla aparılır. 
Sosial infrastrukturun yaradılması prosesi 
uğurla gedir. Biz bunu Astara rayonunun 
timsalında görə bilərik. Astarada son illər 
ərzində 20-dən çox m əktəb tikilibdir. Gözəl, 
möhtəşəm Olimpiya Mərkəzi yaradılıbdır, 
kənd yolları qaydaya salınır. Yəni, Azərbay- 
canda sosial məsələlərin həlli də çox müsbət 
istiqamətdə inkişaf edir.

Bizim beynəlxalq mövqelərimiz möhkəm- 
lənir. İyirmi il müstəqillik dövründə Azər- 
baycan özünü dünyaya etibarlı tərəfdaş və 
inamlı dost kimi təqdim  edə bilmişdir. Məhz 
bunun nəticəsidir ki, dünya birliyi, dünya 
ictimaiyyəti Azərbaycana böyük etimad 
göstərərək bizi BMT Təhlükəsizlik Şurasına 
üzv seçdi. 155 ölkə gənc, ancaq qüdrətli 
və müstəqil Azərbaycan dövlətinə öz səsini 
verdi. Bu, beynəlxalq müstəvidə əldə edil- 
miş ən böyük uğurdur. Bu uğur bir də onu 
göstərir ki, bizim xarici siyasətimiz düzgün 
siyasətdir. Bizim xarici siyasətimiz həm ölkə- 
nin maraqlarının təmin edilməsi üçün aparı- 
lır, eyni zamanda, ölkəmizin beynəlxalq imici 
də çox müsbətdir. Əks təqdirdə 155 ölkə 
bizə səs verməzdi.

• Ölkəmizdə istənilən sahədə böyük nailiy- 
yətlər vardır. Biz haqlı olaraq bu nailiyyətlər- 
dən danışırıq. Ancaq, eyni zamanda, bizim 
bütün fikirlərimiz gələcək inkişafa istiqamət- 
ləndirilib. Ölkəmizi bundan sonra necə inki- 
şaf etdirməliyik? Bu məsələlərlə bağlı bizdə 
kifayət qədər dəqiq planlar, proqramlar və 
fikirlərimiz vardır.

• Ölkəmiz dinamik şəkildə inkişaf edir. Biz indi 
ölkə iqtisadiyyatımızın şaxələndirilməsi ilə 
məşğuluq və bu sahədə də uğurlar əldə edə 
bilmişik. Bütün bölgələrdə canlanma, inki- 
şaf vardır. Ən ucqar bölgələrdə, ən ucqar 
kənddə inkişaf vardır. Hər bir rayonun inki- 
şafı, əslində ölkəmizin inkişafını gücləndirir. 
Ölkənin inkişafı bölgələrin inkişafı olmadan 
mümkün deyildir. Biz hazırda qeyri-neft sek- 
torunun, kənd təsərrüfatının, turizmin, qey- 
ri-neft sənayesinin inkişafı üçün çox əhəmiy- 
yətli addımlar atırıq. Bu gün hər bir bölgədə 
gələcəklə bağlı konkret planlar vardır.

• Regionların sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət 
Proqramının ikinci mərhələsi artıq başa çat- 
maq üzrədir. Gələn il bu proqram da yekun- 
laşacaq və beləliklə, son 8-10 il ərzində 
nəzərdə tutduğum uz məsələlər öz həllini 
tapacaqdır. Biz çalışırıq ki, hər bir yaşayış 
məntəqəsində normal yaşamaq və işləmək 
üçün yaxşı şərait, ilk növbədə, infrastruktur, 
sosial infrastruktur olsun.

• Ölkəmizdə ilk modul tipli elektrik stansi- 
yalarının tikintisi də məhz Astaradan baş-

lamışdır. 90 meqavat gücündə olan birinci 
elektrik stansiyası məhz Astarada tikil- 
mişdir. Bu stansiya indi həm Astara, həm 
bütün bölgə üçün vacib enerji mənbəyidir. 
Bu, çox gözəl hadisədir. Bu gün Astarada 
da idmanla məşğul olmaq üçün çox gözəl 
şərait yaradılıbdır. Ancaq eyni zamanda, 
bu gözəl Olimpiya Mərkəzi məhz əwəlki 
dövrlərdə düzgün seçilmiş strategiya və 
taktikanın nəticəsində mümkün olmuşdur. 
Əgər biz iqtisadi gücü yaratmasaydıq heç 
bir sosial infrastruktur, yaxud da ki, idman 
qurğusunun tikilməsinə imkanımız çatmazdı. 
Əgər biz güclü iqtisadiyyat yaratmasaydıq, 
bu gün ölkəmizin dünyadakı mövqeləri bu 
qədər güclü olmazdı. Biz öz gücümüzə, 
Azərbaycan xalqının istedadına arxalanırıq. 
Ə ldə edilmiş bütün uğurlar məhz Azərbay- 
can xalqının xidmətidir.

• Biz tam şəkildə müstəqil siyasət aparırıq, heç 
kimdən asılı deyilik və bundan sonra da heç 
kimdən asılı olmayacağıq. Biz müstəqilliyin 
qədrini bilirik. Müstəqilliksadəcə olaraq döv- 
lət atributları deyildir. Müstəqillik müstəqil 
siyasət aparmaq imkanlarıdır. Bu gün Azər- 
baycan bölgədə sabitləşdirici rolu oynayır. 
Dünya birliyi tərəfindən Azərbaycanın fəaliy- 
yəti təqdirlə qarşılanır. Ölkə daxilində pro- 
seslər çox müsbət istiqamətdə gedir. Bizim 
imkanımız var ki, belə gözəl idman qurğu- 
ları yaradaq və hər bir bölgənin, xüsusilə 
cənub zonasının inkişafı ilə bağlı əlavə konk- 
ret addımlar ataq. Astara gözəlləşir, müasir 
gözəl şəhərə çevrilir.
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• İyirmi il əw əl Azərbaycan Milli Olimpiya 
Komitəsi yaradıldı. Hamımız yaxşı bilirik ki, 
müstəqilliyimizin ilk illəri nə qədər ağır keç- 
mişdir. Müstəqilliyimizin ilk illərində ölkədə 
gedən xoşagəlməz proseslər, xaos, böh- 
ran, anarxiya, iqtisadi tənəzzül istər-istəməz 
idman sahəsinə də öz mənfi təsirini göstər- 
mişdir. 1993-cü ildə ulu öndər Heydər Əli- 
yevin hakimiyyətə gəlişindən sonra bütün 
sahələrdə olduğu kimi, idman sahəsində də 
uğurlar başlamışdır. Dövlət siyasəti ortaya 
qoyulmuşdur və bütün sahələrdə olduğu 
kimi, idman sahəsində də biz uğurlara nail 
ola bilmişik.

• Milli Olimpiya Komitəsinin tarixi müstəqil- 
liyimizin tarixi ilə üst-üstə düşür. Müstəqil- 
liyin bərpasından bir il sonra Milli Olimpiya 
Komitəsi yaradıldı. Demək olar ki, 1990-cı 
illərin ortalarından başlayaraq bu günə 
qədər Azərbaycanda idman sahəsində, 
Olimpiya hərəkatı sahəsində çox böyük 
işlər görülmüşdür. Müstəqilliyimizin ilk illə- 
rində ölkəmizi tərk etmiş tanınmış idmançı- 
lar, məşqçilər, idman mütəxəssisləri Vətənə 
qayıtdılar. Təlim-məşq prosesi üçün çox 
gözəl şərait yaradılmışdır. idmanın müxtə- 
lif növlərinin inkişafı üçün konkret addımlar 
atılmışdır, federasiyaların rəhbərliyi güclən- 
dirilmişdir. Nazirlik, Milli Olimpiya Komitəsi, 
federasiyalar, idman cəmiyyətləri, klublar 
bir ailə kimi fəaliyyətə başlamış və beləliklə, 
idman uğurlarımızı şərtləndirmişdir.

• Doğrudan da, əgər biz idmanın iyirmi il 
ərzində inkişaf tarixinə nəzər salsaq görərik 
ki, idman uğurlarımızı ardıcıllıqla artırmışıq. 
Eyni zamanda, beynəlxalq əlaqələrimiz də 
genişlənir, möhkəmlənir. Azərbaycan Bey- 
nəlxalq və Avropa Olimpiya komitələrinin 
fəal üzvüdür. Azərbaycan artıq idman döv- 
lətidir. Bizim uğurlarımız beynəlxalq idman 
qurumları tərəfindən qiymətləndirilir. İdma-

nın, Olimpiya hərəkatının inkişafına verilən 
beynəlxalq dəstək və qiymət çox yüksək 
səviyyədədir. Beynəlxalq Olimpiya federasi- 
yalarının dəstəyi ilə ölkəmizdə çoxsaylı idman 
yarışları, o cümlədən Avropa və dünya çem- 
pionatları, həm Olimpiya, eyni zamanda, 
qeyri-Olimpiya idman növləri üzrə çempio- 
natlar keçirilmişdir. Sentyabr-oktyabr ayla- 
rında ilk dəfə olaraq 17 yaşadək qadınlar 
arasında fu tbo l üzrə dünya birinciliyi Bakıda, 
Azərbaycanda çox yüksək səviyyədə keçi- 
rilmişdir. Bu təcrübə bizə imkan verəcəkdir 
ki, gələcəkdə bundan da böyük beynəlxalq 
yarışlara ev sahibliyi edək.

• Azərbaycanda bütün beynəlxalq idman 
yarışları yüksək səviyyədə keçirilir. Bizim

qonaqpərvərliyimiz, eyni zamanda, təşki- 
latçılıq imkanlarımız, təşkilatçılıq qabiliyyəti- 
miz çox nadir bir mühit yaradır. Ən önəmlisi 
ondan ibarətdir ki, bütün yarışlarda iştirak 
edən idmançılar üçün çox gözəl şərait yara- 
dılır. Həm gözəl idman infrastrukturumuz, 
Olimpiya kompleksləri vardır, eyni zamanda, 
Bakı şəhəri gözəlləşir, abadlaşır və Bakıya 
gələn qonaqların sayı artır. Onların arasında 
idmançıların sayı ildən-ilə artır.

• Biz idmanın inkişafına geniş prizmadan yana- 
şırıq və kompleks tədbirlər görülür. Əlbəttə, 
ilk növbədə, dövlət siyasəti bu istiqamətdə 
çox uğurla aparılır. Dövlət siyasətinin nəticə- 
sidir ki, bu gün biz Azərbaycanı dünya birli- 
yinə idman dövləti kimi təqdim  edə bilirik.
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Təsadüfi deyildir ki, 2012-ci il Azərbaycanda 
"İdman ili" elan edilmişdir. Bu, özlüyündə bir 
göstəricidir. İdmanla məşğul olan, idmanın 
inkişafına cavabdehlik daşıyan bütün qurum- 
lar vahid siyasət çərçivəsində fəaliyyət göstə- 
rirlər. Azərbaycan o nadir ölkələrdəndir ki, 
burada idman nazirliyi, Olimpiya Komitəsi, 
federasiyalar, idman cəmiyyətləri arasında 
heç bir anlaşılmazlıq yoxdur. Əksinə, mak- 
simum dərəcədə qarşılıqlı anlaşma və qar- 
şılıqlı dəstək vardır. Çünki bu, bizim ümumi 
işimizdir.

• İdman, demək olar ki, əksər ölkələrin ictimai 
həyatında önəmli biram ilə çevrilibdir. İdman 
yarışlarında, xüsusilə Olimpiya oyunlarında 
ölkələr bir-biri ilə yarışırlar. Təsadüfi deyil- 
d ir ki, idman sahəsində əldə edilən uğurlar 
bilavasitə ölkələrin inkişaf göstəricilərinə də 
uyğundur. inkişaf etmiş ölkələrdə, adətən 
idman da inkişaf edir. Azərbaycan inkişafda 
olan bir dövlət kimi idman sahəsində də 
böyük nailiyyətlərə çata bilibdir.

• Dövlət siyasəti idmanın təbliği, idmanla 
məşğul olmaq üçün şəraitin yaradılması, 
maarifləndirmə, gənc nəslin yetişdiriiməsi 
kimi mühüm sahələri əhatə edir. Onların 
arasında yeni idman infrastrukturunun yara- 
dılması xüsusi yer tutur. Vaxtilə Milli Olimpiya 
Komitəsinin təşəbbüsü kimi yaranmış bu 
proqram artıq ölkə üzrə geniş vüsət almışdır. 
Birinci olimpiya idman kompleksi Milli Olim- 
piya Komitəsi tərəfindən 2000-ci ildə Bakıda 
ucaldılmışdır. Ondan sonra Azərbaycanda 
35 regional olimpiya kompleksi tikilib isti- 
fadəyə verilib, 8 kompleksin tikintisi davam 
edir. Beləliklə, yaxın gələcəkdə elə bir şəhər 
qalmayacaqdır ki, orada müasir, ən yüksək 
standartlara cavab verən Olimpiya İdman 
Mərkəzi olmasın. Bu mərkəzlərdə həm peşə- 
kar idmançılar məşq edirlər, eyni zamanda, 
bölgə gəncləri, uşaqlar, yeniyetmələr idman

bölmələrinə gələrək öz peşəkarlığını artırır- 
lar. Gözəl gənc nəsil yetişir. Gənclərimiz bizi 
sevindirir.

• Yeniyetmələr arasında birinci Ümumdünya 
Olimpiya Oyunlarında Azərbaycan gəncləri 
çox yüksək nəticə göstərmişlər və dünya 
miqyasında 11-ci yerə layiq olmuşlar. Bu, 
doğrudan da böyük və tarixi nailiyyətdir. 
Çünki bu, onu göstərir ki, idman sahəsində 
ardıcıllıq vardır. Gənc nəsil yetişir, tanın- 
mış idmançıların uğurlu çıxışları, onların 
nümunələri gənclər üçün, uşaqlar üçün bir 
örnəkdir və onlar da çempionlara oxşamaq 
istəyirlər. Biz Azərbaycanda elə bir mühit 
yaratmışıq ki, idmançı olmaq hazırda çox 
şərəfli bir peşə və şərəfli bir işdir.

• Olimpiya, dünya, Avropa çempionlarımız, 
sözün əsl mənasında, bizim qəhrəmanla- 
rımızdır və cəmiyyətdə onlara olan sevgi, 
məhəbbət və hörm ət çox yüksək səviy- 
yədədir. Bu, dövlət siyasəti olaraq, eyni 
zamanda, cəmiyyətdə idmana, idmançılara 
olan müsbət münasibətin təzahürüdür. 
Bu gün idmançılarımız cəmiyyətimizin çox 
dəyərli üzvləridir. Bizim görkəmli idmançıla- 
rımız -  Olimpiya, dünya, Avropa çempion- 
larımız həyatda nümunədirlər. Bu, belə də 
olmalıdır. Çünki onların hərəkətləri, fəaliy- 
yəti, Vətənə olan bağlılığı, eyni zamanda, 
gənc nəslin vətənpərvərlik ruhunda yetişdi- 
rilməsinə xidm ət göstərir.

• Regional Olimpiya komplekslərinin fəaliyyəti 
çox uğurludur, genişdir və bu, kadr poten- 
sialının əsas mənbəyidir. Bölgələrimizdə çox 
istedadlı gənclər, uşaqlar vardır. İndi onlara 
idmanla məşğul olmaq üçün şərait yaradılıb- 
dır. Onlar bu şəraitdən səmərəli şəkildə isti- 
fadə edirlər və etməlidirlər. Bizim idmanla, 
Olimpiya hərəkatı ilə bağlı siyasətimiz çox 
məqsədyönlüdür.

• Azərbaycan Olimpiya hərəkatının fəal üzvü- 
dür, Olimpiya hərəkatının ideallarını bölüşür. 
Olimpiya Oyunları dünyanın ən böyük bey- 
nəlxalq tədbiridir. Ölkələrin orada iştirakının 
sayına görə, eyni zamanda, Olimpiya Oyun- 
ları zamanı hökm sürən dostluq, qardaşlıq, 
qarşılıqlı anlaşma mühiti nadir xarakter daşı- 
yır. Dünyada ikinci belə beynəlxalq tədbir, 
beynəlxalq yığıncaq yoxdur ki, bu dərəcədə 
xeyirxahlıq, mərhəmət, sülh, dostluq ideya- 
larını özündə ehtiva etsin. Olimpiya Oyunları 
dünya miqyasında nadir və təkrarolunmaz 
bir formatdır. Azərbaycan Olimpiya Oyunla- 
rında uğurla iştirak edir və idman şöhrətini 
daim yüksəklərdə saxlayır.

• Bizim müstəqil dövlət kimi Yay Olimpiya 
Oyunlarında iştirakımız 1996-cı ildən baş- 
lanmışdır və əgər dinamikaya nəzər salsaq 
görərik ki, hər dəfə uğurlarımızı artırmışıq. 
Bizim komandamız 1996-cı ildə bir, 2000-ci 
ildə üç, 2004-cü ildə beş, 2008-ci ildə yeddi, 
2012-ci ildə isə, 10 medal -  onlardan 2-si 
qızıl, 2-si gümüş və 6-sı bürüncdür -  qazan- 
mışdır. Ölkələrin cədvəlində Azərbaycan 
London Yay Olimpiya Oyunlarında 30-cu 
yerə layiq görülmüşdür, medalların sayına 
görə 24-cü, Avropa ölkələri arasında 15-ci, 
müsəlman ölkələri arasında isə 3-cü yeri tut- 
muşdur. Bu, doğrudan da böyük və tarixi 
nailiyyətdir. Bu, Azərbaycanda idman və 
Olimpiya hərəkatı sahəsində görülmüş işlə- 
rin bariz nümunəsi, ölkəmizin uğurlu inkişa- 
fının göstəricisidir.

• Azərbaycan dünyada dinamik inkişaf edən, 
müasir, gənc ölkə kimi tanınır. Bizim iqti- 
sadi uğurlarımız artıq bütün beynəlxalq iqti- 
sadi aləmə tanışdır. Azərbaycanda iqtisadi 
sahədə müşahidə olunan bu inkişafın dün- 
yada analoqu yoxdur. Çünki 8-9 il ərzində 
iqtisadi sahədə 3 dəfə -  300 faizlik artım, 
doğrudan da, dünya miqyasında nadir bir



göstəricidir. Bütün başqa sahələrdə -  siyasi 
islahatlar, sosial müdafiə, müasir informasi- 
ya-kommunikasiya texnologiyalarının Azər- 
baycanda tə tb iq i -  bütün bu sahələrdə biz 
qabaqcıl yerlərdəyik.

Bu günlərdə Bakıda Beynəlxalq İnternet 
İdarəçilik Forumu keçirilir və müxtəlif qitələr- 
dən, ölkələrdən 1000-dən artıq qonaq var- 
dır. Azərbaycanda bu sahədə əldə edilən 
uğurlar bölgə üçün nümunədir. Azərbaycan 
bu sahədə regional liderdir. Azərbaycanda 
olan internet azadlığı bir çox ölkələrdə yox- 
dur. Bizim təcrübəmiz bölgədə artıq öyrə- 
nilir. İnternet və informasiya-kommunikasiya 
texnologiyaları sahəsində əldə edilən uğur- 
lar, qoyulan investisiyalar və gələcək plan- 
larımız beynəlxalq təşkilatlar tərəfindən yük- 
sək qiymətləndirilir.

İstənilən sahəyə baxsaq görərik ki, hər bir 
sahə üzrə konkret proqramlar, konkret icra 
müddəti və eyni zamanda, bütün istiqamət- 
lər üzrə gələcəyə, müasirliyə, inkişafa doğru 
konkret konseptual yanaşmalar vardır. 
O cümlədən idman sahəsində. Çünki idman 
cəmiyyətimizin ayrılmaz hissəsidir. Artıq küt- 
ləvilik artır, ancaq istənilən səviyyədə deyil- 
dir. Hər bir vətəndaş, hər bir gənc mütləq 
idmanla məşğul olmalıdır. Çünki ilk növ- 
bədə, idman sağlamlıq, sağlam həyat tərzi 
deməkdir. idmançıların mütləq əksəriyyəti 
yüksək insani keyfiyyətlərə malikdir. Eyni 
zamanda, idman mədəniyyətdir və idmanla 
məşğul olan insan özünü rahat, çox əmin 
hiss edir. Biz çalışmalıyıq ki, sağlam gənclər 
yetişsin. Sağlamlıq məsələlərinin həllində 
idmanın çox böyük rolu vardır.

Ə lbəttə, bütün başqa sahələrdə olduğu 
kimi, ekoloji vəziyyət, təmiz hava, keyfiyyətli 
qida, təmiz içməli su -  bütün bu məsələlər 
Azərbaycanda öz həllini tapır, o cümlə-

dən idman sahəsində. Bütün bu amillər 
bir məqsədə xidmət edir ki, Azərbaycan 
vətəndaşı yaxşı yaşasın, rifah içində yaşasın, 
sağlam olsun və öz xalqına, öz Vətəninə 
sədaqətlə xidm ət etsin.

• Hər dəfə milli bayrağımız qaldırılanda, döv- 
lət himnimiz səslənəndə hər bir vətənpər- 
vər Azərbaycan vətəndaşı qürur hissi ilə bu 
gözəl anları yaşayır. Çünki ölkənin qələbəsi, 
idmançıların qələbəsi, bizim uğurlarımız hər 
bir vətənpərvər vətəndaşı sevindirir. Ancaq 
idman sadəcə olaraq idman yarışlarında 
əldə edilən qələbə deyildir. idmanın cəmiy- 
yətdə çox geniş, çoxşaxəli təsiri vardır. Yəni 
idmanın inkişafı ölkələrin ümumi inkişafının 
göstəricisidir.

• Baxmayaraq ki, müstəqilliyimizin cəmi iyirmi 
biryaşı vardır, bizim dövlətimiz özünü təsdiq 
edə bilib. Azərbaycana beynəlxalq aləmdə 
çox böyük hörm ət vardır. Beynəlxalq aləm 
bizi dəstəkləyir və keçən il BMTTəhlükəsizlik 
Şurasına seçilməyimiz bunun bariz nümunə- 
sidir. 155 ölkə namizədliyimizi dəstəkləyərək 
bizə öz hörmətini, inamını və etimadını 
göstərmişdir. Bu gün Azərbaycan dünyada 
gedən qlobal proseslərdə fəal iştirak edir. 
Yəni, biz həm regional çərçivələrdə, həm 
beynəlxalq arenada çox fəal işlər görürük. 
Bizim birmənalı, müstəqil siyasətimiz, uğurlu 
iqtisadi islahatlarımız vardır. Bütün bu amil- 
lərin arasında idmanın da öz mühüm yeri 
vardır. Bundan sonrakı illərdə də idman və 
Olimpiya hərəkatı Azərbaycanda sürətlə 
inkişaf edəcəkdir.

• Hazırda Bakıda tikilməkdə olan yeni, müasir, 
böyük Olimpiya obyektləri, idman qurğuları 
siyasətimizin nə qədər böyük və düşünül- 
müş olduğunu bir daha göstərir.

• Hazırda Bakıda yeni Olimpiya Stadionu inşa 
edilir. Yetmiş min yerlik bu stadion bölgənin 
ən böyük və ən müasir Olimpiya Stadionu 
olacaqdır. Hazırda böyük tutumlu Gimnas- 
tika Sarayı tikilir. Bu yaxınlarda yeni, müasir 
Su idman Növləri Sarayı tikilməyə başla- 
mışdır. Bu il, eyni zamanda, idman yarışları 
üçün lazım olan ən böyük Bakı "Crystal Hall" 
tikilmişdir. Bölgələrdə stadionlar, idman 
obyektləri tikilir. Yəni, bu sahədə işlərimiz 
bundan sonra da davam etdiriləcək və biz 
elə idman infrastrukturu yaradacağıq ki, 
istənilən beynəlxalq yarışı Bakıda keçirmək 
mümkün olsun. Bizim hədəfimiz də məhz 
bundan ibarətdir. Biz bu istiqamətdə də 
hədəfimizə çatacağıq.

• Növbəti Olimpiya Oyunlarına qədər biz, 
bizim üçün ənənəvi olmayan idman növlə- 
rində də uğurlar qazanmalıyıq. Hər bir Olim- 
piya Oyunlarının yekunları, uğurları və bəzi 
hallarda yaşanan məyusluq, eyni zamanda, 
gələcək fəaliyyətimiz üçün də bir yol göstə- 
ricisidir. Çünki həm uğurlar, həm məğlubiy- 
yətlər bizi, necə deyərlər, öyrətməlidir ki, 
bizim üçün ənənəvi idman növlərində uğur- 
larımızı artıraq, bizim üçün yeni olan idman 
növlərində də peşəkar kadrları yetişdirmək 
üçün hansı addımları ataq.

• London Yay Olimpiya Oyunları medalların 
sayına, idmançılarımızın çıxışlarına görə doğ- 
rudan da böyük qiymətə layiqdir. On medal 
qazanılıb. Ancaq hamımızyaxşı bilirik ki, ən azı 
beş medal da qazanılmalı idi. İdmançılarımız 
buna yaxın idi. Bəzi medalların əyarları daha 
da üstün olmalı idi. Biz bunu, bəzi Olimpiya 
oyunlarındakı məqamları yaxşı xatırlayırıq. 
Ancaq bəzi hallarda ədalətsizlik bizi yoldan 
çəkindirməməlidir. Biz daha böyük əzmlə və 
iradə ilə çalışmalıyıq ki, uğurlarımızı artıraq.
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• Bu ayın əwəlində, daha doğrusu, iki həftə 
bundan əwəl "Azərbaycan gəncliyi Dövlət 
Proqramı" haqqında Sərəncam imzalanmış- 
dır. Sərəncamda Prezident Administrasi- 
yasına tapşırıq verilib ki, iki ay müddətində 
Dövlət Proqramı hazırlansın, daha doğrusu, 
onun layihəsi hazırlansın və təqdim edilsin. 
Proqramın layihəsinin hazırlanması ilə bağlı 
işçi qrupu yaradılmışdır və o, fəal işləməli- 
dir ki, biz konkret proqramı qəbul edək. Bu 
proqram 2011-2015-ci illəri əhatə etməlidir. 
Proqram çox konkret olmalıdır, çox dəqiq 
vəzifələr qoyulmalıdır və əlbəttə ki, orada 
icra mexanizmləri göstərilməlidir. Proqram 
sadəcə olaraq, hansısa xoş niyyətin ifadə 
edilməsi üçün deyil, konkret nəticələrə gəti- 
rib çıxarmalıdır. Eyni zamanda, proqram elə 
olmalıdır ki, orada hazırda gəncləri narahat 
edən məsələlər öz əksini, öz həllini tapsın. 
Ümumiyyətlə, son illərdə bu istiqamətdə 
böyük işlər görülmüşdür.

• Bu gün Azərbaycan gəncləri ölkəmizin icti- 
mai-siyasi, iqtisadi həyatında fəal rol oyna- 
yırlar. Gənclərimiz dövlətçiliyə sadiqdirlər, 
vətənpərvərlik ruhunda tərbiyə alırlar, bu, 
çox vacibdir. O ki qaldı proqrama, orada ilk 
növbədə gənclərin məşğulluğu məsələləri 
öz həllini tapmalıdır. Son illərdə ölkəmizdə 
işsizliyin aradan qaldırılması üçün böyük işlər 
görülmüşdür, yüz minlərlə yeni iş yerləri, 
yeni müəssisələr açılmışdır. Ancaq yenə də 
işsizlik problemi var, bu problem bizi nara- 
hat edir və elə etməliyik ki, işsizliyin aradan 
qaldırılması üçün daha da fəal olaq.

• Ölkəmizin əhalisi də artır, bu, çox müsbət 
haldır. Keçən il 9 milyonuncu vətəndaş dün- 
yaya gəlibdir. Bu, bizi Cənubi Qafqaz məka- 
nında digər ölkələrdən fərqləndirir və əha- 
limiz nə qədər artsa, bizim potensialımız da 
bir o qədər artacaqdır. Ancaq əhalinin art- 
ması, ə lbəttə ki, işçi qüwəsinin də artmasına

gətirib çıxarır və biz buna hazır olmalıyıq. 
Hazırda ölkədə aparılan iqtisadi islahatlar və 
siyasi islahatlar yeni iş yerlərinin açılmasına 
gətirib çıxarır və biz artan maliyyə imkanları- 
mızı da bu məqsədlərə yönəldirik. Biz böyük 
nailiyyətlərə çatmışıq, ancaq işsizliyin aradan 
qaldırılması üçün daha da fəal olmalıyıq. 
Proqramda gənclərin işlə təmin olunması 
məsələləri öz konkret həllini tapacaqdır.

• Gənclərin yaşayış problemlərinin həlli üçün, 
şübhəsiz, daha da ciddi addımlar atılmalıdır. 
Son illərdə Azərbaycanda ipoteka kreditləş- 
məsi məsələləri həll olunmağa başlanmışdır. 
Ancaq deyə bilərəm ki, bu təşəbbüs hələ 
ibtidai səviyyədədir. Biz elə etməliyik ki, həm 
güzəştli şərtlər daha da məqbul olsun, həm 
də ipoteka layihəsinin əhatə dairəsi geniş- 
lənsin. Bu, gənclər üçün yaxşı imkanın yara- 
dılmasına xidmət göstərəcəkdir. Əlbəttə, bu 
məsələ də öz həllini tapmalıdır və konkret 
təkliflər irəli sürülməlidir.

• Gənclərin peşə hazırlığı ilə bağlı məsələlər 
çox aktualdır. Xüsusilə ölkəmizin indiki inkişaf 
dinamikası bunu tələb edir. Bizim qarşımızda 
duran ən ciddi məsələlərdən biri peşəkar 
kadrların hazırlanmasıdır. Çünki bizim artan 
iqtisadi potensialımız, yeni yaradılan sənaye 
müəssisələrimiz peşəkar kadrlar tələb edir. 
Biz inkişaf etmiş ölkələrin təcrübəsini yaxşı 
bilirik və görürük ki, orada peşəkar kadrlar, 
menecerlər elə hazırlanır ki, onlar istənilən 
sahədə işləyə bilərlər. Bizdə də elə olmalı- 
dır. Misal üçün, böyük, transmilli şirkətlərin 
başında duran insanalr bir gün neft şirkəti- 
nin prezidenti vəzifəsində işləyirlər, sonra 
İKT şirkətinə cəlb olunurlar, ondan sonra 
inşaat şirkətinə rəhbərlik edirlər. Yəni bizdə 
də hazırlıq səviyyəsi elə olmalıdır ki, mene- 
cerlər istənilən sahədə çalışa bilsinlər. Buna 
böyük ehtiyac var. Hazırda Azərbaycanda 
fəaliyyət göstərən böyük şirkətlərin filialla-

rında xaricilərin sayı kifayət qədər çoxdur. 
Biz bunu alqışlayırıq, çünki indi Azərbay- 
can dünya iqtisadiyyatının bir parçasıdır və 
açıq ölkədir, investisiyalar üçün açıqdır və 
biz bütün müsbət meyillərə xoş münasibət 
göstəririk. Ancaq əlbəttə, çox istərdik ki, 
yeni müəssisələrdə, xüsusilə xidmət sekto- 
runda, turizm sektorunda, İKT sektorunda 
yerli kadrlar üstünlük təşkil etsinlər. Xüsusilə 
nəzərə alsaq ki, ölkəmizin bugünkü iqtisadi 
inkişafı və gələcək planlarımız bunu tələb 
edir. Çünki burada ən müasir, qabaqcıl tex- 
nologiyalar tə tb iq  olunmalıdır.

• Ölkəmiz müasir dövlətə çevrilməlidir və bu 
istiqamətdə biz çox vacib addımlar atırıq. 
Müasirləşmə, əlbəttə ki, dövlət siyasətinin 
düzgün qurulmasından və bununla bəra- 
bər, gənclərin fəaliyyətindən asılıdır. Azər- 
baycan gəncləri müasir, Vətənə bağlı, mil- 
lətə bağlı, dövlətçiliyə sadiq olmalıdırlar. 
Ancaq eyni zamanda, gənclərimiz bütün 
mütərəqqi təcrübəyə də açıq olmalıdırlar. 
Ona görə bu proqramda peşə hazırlığına 
xüsusi d iqqət göstərilməlidir. Texniki peşə 
təhsilinin təkmilləşdirilməsi işində daha da 
böyük işlər görülrməlidir. Çünki hazırda bizə 
daha çox bu kateqoriya peşəkarlar lazımdır 
və bütövlükdə təhsillə bağlı məsələləri daha 
da uğurla həll etməliyik. Bu sahədə də işlər 
görülür. Həm orta təhsildə, həm ali təhsildə 
irəliyə doğru addımlar atılır. Ancaq hələ ki, 
bu məsələlər istədiyimiz səviyyədə deyil və 
məhz buna görə Dövlət Neft Fondunun 
xətti ilə gənclərin xaricdə təhsil alması üçün 
vəsait ayrılır. Əgər bizdə təhsil istədiyimiz 
səviyyədə olsaydı, yəqin ki, buna ehtiyac 
olmazdı. Ancaq biz hər iki istiqamətdə çox 
fəal iş aparmalıyıq. İlk növbədə, Azərbay- 
canda təhsilin səviyyəsinin qaldırılması üçün 
əlavə konkret addımlar atılmalıdır və hesab 
edirəm ki, proqramda bu məsələlər də öz 
həllini tapmalıdır, baxmayaraq ki, bu, təhsil
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sahəsinə aiddir. Amma təhsil sahəsi, ilk növ- 
bədə, gənclərə bağlıdır və xaricdə gənc- 
lərimizin təhsil alması üçün əlavə tədbirlər 
görüləcəkdir. Biz ölkəmizin gələcək inkişaf 
perspektivlərini yaxşı bilirik və iqtisadiyyatı- 
mızın inkişaf istiqamətlərini bilirik. Ona görə 
də kadrların hazırlanması ölkənin ümumi 
iqtisadi inkişafı ilə bağlı olmalıdır.

• Proqramda gənclərin bütün problemləri əks 
olunmalıdır. Fiziki sağlamlığı yaddan çıxarma- 
malıyıq. Bu məsələyə xüsusi d iqqət göstərilir 
və indi bütün bölgələrdə idmanla məşğul 
olmaq üçün şərait yaradılır. idmançılarımıza 
dövlət tərəfindən qayğı göstərilir, onların 
fəaliyyəti üçün bütün tədbirlər görülür. Biz 
burada iki məqsəd güdürük. ilk növbədə, 
idmanın kütləviliyini təmin etməliyik. Bu, 
birinci məsələdir. İkinci məsələ, əlbəttə ki, 
Azərbaycanın idman şöhrətinin qaldırılması 
üçün peşəkar idmançılar da hazırlamalıyıq. 
Bu istiqamətdə böyük uğurlar əldə edilib- 
dir. Eyni zamanda, bu, gənclərdə və bütöv- 
lükdə cəmiyyətdə vətənpərvərlik hisslərinin 
güclənməsinə də xidmət göstərir. Hər bir 
beynəlxalq yarışda, hər bir m ötəbər yarışda 
Azərbaycan bayrağının qaldırılması bizdə 
haqlı olaraq qürur hissi doğurur və fəxr edi- 
rik ki, idmançılarımız, bizim yığma komanda- 
larımız beynəlxalq arenalardan qələbələrlə 
qayıdırlar.

• Fiziki sağlamlıqla bağlı məsələlər həllini tap- 
maqdadır. Yəqin ki, əlavə hansısa məsələlər 
də proqrama daxil edilməlidir. Hərbi hazır- 
lıqla bağlı proqramda mütləq xüsusi yer 
ayrılmalıdır. Bu bizim üçün çox vacib məsələ- 
dir. Biz müharibə şəraitində yaşayırıq. Tor- 
paqlarımız işğal altındadır. Biz hər an hazır 
olmalıyıq ki, torpaqlarımızı azad edək, ərazi 
bütövlüyümüzü bərpa edək. Biz bu məsələni 
diplom atik yollarla həll etməyə çalışırıq. 
Ancaq bununla bərabər, hərbi potensialı-

mız, diplomatik danışıqlara da müsbət təsir 
göstərir. Biz artıq bunun şahidiyik.

• Ən önəmlisi, proqramda konkret tədbir- 
lər planı da əksini tapmalıdır ki, bu, konk- 
ret proqram  olsun. Azərbaycanda son illər 
ərzində qəbul edilmiş bütün proqram- 
lar konkret xarakter daşıyır. Heç biri şüar 
naminə qəbul edilməyib. Məhz buna görə 
bu proqramların icrası da təmin edilir. Regi- 
onal inkişaf proqramı 2004-cü ildən bu günə 
qədər icra edilibdir və çox gözəl nəticələr 
vardır. İndi digər proqramlar, Bakı qəsəbələ- 
rinin sosial-iqtisadi inkişafı proqramı hazır- 
lanır. O cümlədən bu proqramın konkret 
olması çox vacibdir. Bu proqramda nəzərdə 
tutulmuş bütün vəzifələr real olmalıdır ki, 
bütün məsələlər öz həllini tapsın.

• Nəzərə alsaq ki, proqram 2011—2015-ci 
illəri əhatə edəcək, çox yığcam və konkret 
b ir proqram olmalıdır. O demək deyildir 
ki, 2015-ci ildən sonra bu məsələ kənarda 
qalacaqdır. Ə lbəttə ki, yox. Ancaq daha da 
real vəzifələri müəyyən etmək və həll etmək 
üçün bu, ən optimal müddətdir.

• Doğrudan da, biz ölkə iqtisadiyyatının neft, 
qaz amilindən asılılığını gərək, kəskin şəkildə 
azaldaq. Son zamanlar ümumiyyətlə neft- 
qaz sektorunda görülən işlər haqqında o 
qədər də çox söhbət aparılmır. Çünki bu 
sahədə hər şey yaxşıdır. Beləliklə, qeyri-neft 
sektorunun inkişafı üçün konkret addımlar 
atılır. Turizmin inkişafı burada xüsusi əhə- 
m iyyət daşıyır. Xoşbəxtliyimiz ondadır ki, 
bizim çox gözəl ölkəmiz vardır. Bəlkə dünya 
xəritəsində çox nadir hallarda belə gözəl, 
təb ii imkanlara malik ölkəyə rast gəlmək 
olar. Bizim doqquz iqlim qurşağımız, gözəl 
dənizimiz, dağlarımız, çaylarımız, bulaqla- 
rımız vardır. Ona görə turizmin inkişafında, 
xüsusilə coğrafi vəziyyətimizi və Azərbay-

canda hökm sürən sabitlik, ictimai-siyasi asa- 
yiş, təhlükəsizlik- bütün bu amillərturistlərin 
cəlb olunmasında xüsusi rol oynayır.

• Hazırda Bakıda beşulduzlu mehmanxanalar 
tikilir. Özü də bu mehmanxanalar brendlər- 
dir. Orada əlbəttə ki, xidmət səviyyəsi çox 
yüksək olmalıdır. Həmin mehmanxanalar bu 
il və gələn il açılacaqdır. Biz bu qədər kadrı 
haradan tapıb işə götürəcəyik. Yenə də xarici 
mütəxəssislər, xarici xidmətçilər gələcəklər. 
Ona görə tapşırıq verilibdir ki, təkcə Bakıda 
deyil, bölgələrdə də turizm sahəsi üzrə peşə 
məktəblərinin sayı artırılsın. Çünki meh- 
manxanaların bir neçəsi bölgələrdə yerləşir.

• Bizim indi xizək kurortumuz da yaradılır. 
Bu da ölkəmiz üçün tarixi bir hadisədir. Bu 
ilin sonuna qədər artıq vətəndaşlarımız bu 
gözəl imkandan istifadə edəcəklər. O ki 
qaldı bütövlükdə peşə məktəblərinin fəa- 
liyyətinə, əwəlki illərdə bu sahəyə lazımi 
d iqqət göstərilməmişdir. Çünki yəqin, qar- 
şıda bundan da ciddi problemlər dayan- 
mışdı. Qəzalı məktəblərin təmiri, məktəblə- 
rin tikintisi -  vəsait daha çox bu istiqamətə 
gedirdi. Bunun nəticəsində 2000-dən artıq 
yeni məktəb tikilmişdir. Məktəblərdə komp- 
yuterləşmə prosesi sürətlə gedir.

• Biz bir neçə il ərzində inqilabi dəyişiklik 
edə bilmişik. Bu proqrama başlayanda hər 
1000 şagirdə 1 kompyuter düşürdüsə, indi 
hər 20-30 şagirdə 1 kompyuter düşür. 
Hazırda hər bir məktəbdə, hər bir rayonda, 
yəni yeni tikilmiş məktəblərdə kompyuter 
sinifləri vardır. Ona görə, indiki mərhələdə 
peşə məktəblərinin fəaliyyətinə xüsusi 
d iqqət göstərilməlidir. Təhsil Nazirliyinə 
konkret tapşırıqlar verilmişdir.

• Təqaüdlərə gəldikdə, proqramda bu məsələ 
öz həllini tapmalıdır. Xüsusilə istedadlı gənc-
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lər üçün təqaüdlər verilməlidir. Biz hazırda 
daha çox ölkə həyatında uzun illərdir ki, 
fəal rol oynamış, böyük töhfə lər vermiş yaşlı 
nəslə bu təqaüdləri veririk. Gəndərə də bu 
təqaüdlərin verilməsi ədalətli olar.

• Azərbaycançılıq məfkurəsi barədə ulu öndər 
Heydər Əliyev dəfələrlə öz fikirlərini bildir- 
mişdir. Məhz onun təşəbbüsü ilə Azərbay- 
cançılıq məfkurəsi Azərbaycanda güclənmiş- 
dir. Ondan əwəlki dövrdə müxtəlif fikirlər, 
müxtəlif yanaşmalar var idi. Ancaq bu, ölkə- 
mizi gələcəyə aparan yoldur. Çünki bu, ölkə- 
mizi birləşdirən, ölkəmizdə yaşayan bütün 
xalqların, bütün millətlərin nümayəndələrini 
birləşdirən məfkurədir və məhz Heydər Əli- 
yevin təşəbbüsü ilə və onun fəaliyyəti nəticə- 
sində azərbaycançılıq ideologiyası Azərbay- 
canda oturuşdu və bu gün bizim dövlət və 
milli ideologiyamızdır. Azərbaycanda bütün 
millətlərin, bütün dinlərin nümayəndələri 
bir ailə kimi yaşayırlar və bu, sadəcə olaraq, 
xoş sözlər deyil, reallıqdır. Bu, bizim keçmişi- 
mizi də əks etdirir və ən önəmlisi, müstəqil 
ölkə kimi Azərbaycanın inkişaf dövründə bu 
prinsiplərə həmişə çox böyük diqqət yetiril- 
mişdir. Təsadüfi deyil ki, dünya birliyi, dünya 
ictimaiyyəti artıq bunu anlamağa başlayır və 
Azərbaycanda keçirilən beynəlxalq tədbirlər 
bunu bir daha təsdiqləyir.

• Biz müstəqil ölkə kimi cəmi 20 ildir yaşayı- 
rıq. 20 il həm qısa bir tarixi dövrdür, eyni 
zamanda, 20 il ərzində çox iş görmək olar. 
20 il ərzində Azərbaycanın dövlətçiliyi tam 
bərqərar olmuşdur. Biz müstəqil ölkə kimi 
öz taleyimizi özümüz müəyyən edirik və 
bütün məsələlərlə bağlı, bütün istiqamətlər 
üzrə bizim dövlətimizin çox dəqiq mövqeyi 
vardır. İlk növbədə, ölkə daxilində gedən 
proseslərlə bağlı və ölkənin gələcək inkişaf 
istiqamətləri ilə bağlı cəmiyyətdə fikir ayrılığı 
yoxdur.

• Biz güclü dövlət qururuq. Müasir dövlət, eyni 
zamanda, güclü milli dəyərlərə söykənən 
dövlət qururuq. Biz, əlbəttə ki, ümumbəşəri 
dəyərləri bölüşürük, Avropa dəyərlərinə də 
hörmətlə yanaşırıq. Ancaq bizim öz dəyər- 
lərimiz var. Bu, bizim ənənələrimizdir, tarixi- 
mizdir, bizim mədəniyyətimizdir, dilimizdir. 
Biz haqlı olaraq, fəxr edirik ki, müstəqil ölkə 
kimi öz taleyimizi özümüz müəyyən edirik. 
Azərbaycanda tarixi keçmişə, mədəniyyəti- 
mizə, milli köklərimizə qayğıkeş münasibətə 
söykənən müasir dövlət quruculuğu pro- 
sesi ged ir və elə etməliyik, dövlətçiliyimizin 
əsasları sarsılmaz olsun. Çünki Azərbaycanın 
həm coğrafi vəziyyəti, həm geosiyasi əhə- 
miyyəti, həm də zəngin təbii resurslarımız 
və bölgədə artan təsir imkanlarımız, əlbəttə 
ki, bütün diqqətləri Azərbaycana yönəldir. 
Ölkəmizi, əgər belə demək mümkünsə, öz 
tərəfinə çəkmək cəhdləri hələ ki, səngimir. 
Baxmayaraq ki, biz bu cəhdlərə qarşı ardı- 
cıl mübarizə aparır və sübut etməyə çalışırıq 
və müvəffəq olmuşuq ki, Azərbaycanın öz 
siyasəti var, öz məqsədləri var.

• Biz bütün ölkələrlə xoş münasibətlər qur- 
maq əzmindəyik və qururuq. Biz əsrlər boyu 
müstəmləkə, yaxud da ki, yarımmüstəmləkə 
vəziyyətində yaşamışıq. Baxmayaraq ki, zən- 
gin tarixə, böyük mədəniyyətə malikik, lakin 
müstəqil xalq kimi yaşamamışıq. İndi isə 
bizim üçün fürsət və bütün imkanlar var ki, -  
güclü iqtisadiyyat, formalaşan siyasi sistem, 
cəmiyyətdə ölkəmizin inkişafı ilə bağlı prin- 
sipial məsələlərdə fikir ayrılığının olmaması, 
maliyyə resurslarımız, təbii resurslarımız, 
coğrafi vəziyyətimiz, -  Azərbaycan sözün əsl 
mənasında uğurla inkişaf etsin.

• Biz tam  şəkildə müstəqil siyasət aparırıq və 
bizim siyasətimiz xoşniyyətlidir. Biz istəyi- 
rik ki, qarşılıqlı hörmət əsasında, bir-birinin 
işinə qarışmamaq şərti ilə bütün ölkələrlə

münasibətlərimizi gücləndirək. Buna nail 
olmaq üçün, əlbəttə ki, təkcə enerji, yaxud 
da maliyyə resursları kifayət etmir. Buna nail 
olmaq üçün cəmiyyətdə dövlətçiliyə bağlılıq 
daha da güclü olmalıdır. Gənc dövlət üçün 
dövlət atributlarına hörmət, bizim dövlətçilik 
prinsiplərimizə sədaqət, gənclərin vətənpər- 
vərlik ruhunda tərbiyə alması xüsusi məna 
daşıyır.

• Biz hələ ki, gənc müstəqil dövlətik, baxma- 
yaraq ki, biz artıq keçid dövrünü başa vur- 
muşuq. İqtisadi göstəricilər və reallıq da 
bunu göstərir. Ona görə gələcək uğurlu 
həyatımızı təmin etmək üçün mütləq döv- 
lət ideologiyası güclü olmalıdır və bu ide- 
ologiya azərbaycançılıq ideologiyasıdır. 
Biz bu məsələləri daim d iqqət mərkəzində 
saxlamalıyıq, proqramda bu məsələlər də 
nəzərdə tutulmalıdır.

•  Sirr deyil ki, hər b ir ölkənin inkişafını müəy- 
yən edən enerji resursları deyil, intellektual 
potensialdır. Bizim məqsədimiz gələcəkdə, 
sözün əsl mənasında, inkişaf etmiş ölkələ- 
rin sırasına daxil olmaqdır. Son illərdə Azər- 
baycanda sənayenin inkişafına, elmin inki- 
şafına göstərilən dəstək, yaxın gələcəkdə 
öz gözəl nəticələrini verəcəkdir. Ölkəmizdə 
hazırda sənaye mərkəzləri formalaşmaq- 
dadır. Əsas üç mərkəz yaradılmalıdır. Biri 
Sumqayıt. Biz Sumqayıtı müasir sənaye 
mərkəzinə çevirməliyik. Gəncə şəhəri və 
Bakının Oaradağ rayonu. Çünki orada 
həm ərazi, həm də infrastruktur baxımın- 
dan kifayət qədər yaxşı imkanlar vardır. Bu 
sənaye mərkəzləri, eyni zamanda, elmin 
inkişafı ilə də bağlı olmalıdır. Elmimiz daha 
da sürətlə inkişaf etməlid ir və ölkə qar- 
şısında duran vəzifələrin həllinə kömək 
göstərməlidir. Misal üçün, Sumqayıtda 
böyük texnopark yaradılır. Artıq 10-a yaxın 
müasir müəssisə yaradılmışdır.
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• Yaradıcı gənclərin dəstəklənməsi məsələləri 
də xüsusi diqqətə layiqdir. Mükafatlarla 
bağlı məsələni də biz proqram da nəzərdə 
tuta bilərik. Cəmiyyətdə də elm sahəsində, 
idman sahəsində uğurlar qazanmış gənclərə 
eyni münasibət olmalıdır. Ancaq dünyada 
gedən proseslər də müəyyən qədər bu 
fərqli yanaşmanı şərtləndirir. Çünki hər hansı 
bir dünya çempionatında medal qazanmış 
insan dərhal dünyada məşhur olur. Bəzi 
idman növlərində uğur qazanmış insanlar 
dərhal zənginləşir, varlanır, amma istedadlı 
alim öz kitablarının hesabına dolanmağa 
məcburdur. Yəni bu, dünya reallıqlarıdır. 
Ancaq biz çalışmalıyıq ki, müəyyən dərə- 
cədə bu ayrı-seçkiliyi aradan qaldıraq. Ö lkə 
daxilində bu məsələlərin ədalətli həlli üçün 
imkanlar vardır. Mükafatlar hesabına, ola bil- 
sin ki, gənclər fondu yaradılsın -  daha doğ - 
rusu, yaradılmalıdır -  dövlət büdcəsindən 
ora vəsait ayrılsın və gənclər özləri müəyyən 
etsinlər, bu vəsait hansı istiqamətlər üzrə 
xərclənməlidir. Bu, həm mükafatlandırmaya 
da yönəldilməlidir.

• Eyni zamanda, gənclərin elmi araşdır- 
malar aparmaları, texniki məsələləri həll 
etmələri üçün vəsait olmalıdır. Ölkəmizin 
uğurlu inkişafı diqtə edir ki, biz elmi-texniki 
tərəqqiyə daha da böyük d iqqə t göstərək. 
Bu istiqamətdə informasiya-kommunikasiya 
texnologiyalarının inkişafı xüsusi əhəmiy- 
yət daşıyır. Çünki bu sahə həm intellektual 
potensialın güclənməsinə xidmət göstərə- 
cək, eyni zamanda, kommersiya cəhətdən 
çox əlverişlidir. Gələcəkdə İKT sektoru Azər- 
baycan iqtisadiyyatında daha da təsirli rol 
oynayacaqdır. Biz kosmik sənayenin yara- 
dılması ilə məşğul olmağa başlamışıq. Süni 
peykin orbitə çıxarılması ilə məşğuluq. Biz 
gələcəyə baxırıq. Gələcək də elmi ixtiraların 
uğurundan asılı olacaqdır.

Hazırda Azərbaycan kimi resurslarla zən- 
gin olan ölkələr xaricdən texnologiyaları 
alırlar. Bu, ən asan yoldur. Halbuki burada 
da siyasət düzgün aparılmalıdır, bizə lazım 
olan texnologiyalar alınmalıdır. Ancaq uzun 
illər bundan sonra belə davam edə bilməz. 
Biz texnoloji inkişafın bir parçası olmalıyıq. 
Ona görə hazırda Azərbaycanda İKT sek- 
torunda, hərbi sənaye sektorunda birgə 
müəssisələrin yaradılması məsələləri öz həl- 
lini tapır. Bəlkə də bu müəssisələrin yaradıl- 
ması daha da çox vaxt və daha da çox vəsait 
tə ləb edir. Xaricdən texnologiyanı, yaxud 
da avadanlığı almaq bəlkə də daha da 
asandır və bəzi hallarda daha da ucuzdur. 
Ancaq biz Azərbaycanda bu texnoloji pro- 
seslərin qurulması ilə ona görə məşğuluq ki, 
həm peşəkar kadrlar yetişsin, həm də hər 
b ir elmi-texniki istiqamətdə atılmış addım, 
ondan sonra o sahədə inkişafı şərtləndirir. 
Necə ki, vaxtilə neft sektoruna, neft quyula- 
rına qoyulan investisiyalar xidmət sektoruna 
sərmayə yatırılmasına gətirib çıxarmasına 
xidm ət edibdir.

Hazırda bizim bəzi bölgələrdə Gənclər 
evləri fəaliyyət göstərir. Astara rayonunda 
yeni Gənclər evi yaradılmışdır. Orada həm 
kompyuterlər, kitabxanalar, müxtəlif dər- 
nəklər fəaliyyət göstərir. O klubların baza- 
sında belə intellektual tədbirlərin keçiril- 
məsi yaxşı olar. Ölkə üzrə çempionatlar da

keçirilsin. Özəl kanallarda da bu məsələlərə 
daha da böyük d iqqət göstərilməlidir. Özəl 
kanallarda ölkəmizin, gənclərin intellektual 
imkanlarını təqdim  edən, yəni, milli dəyər- 
lərə söykənən verilişlər nə qədər çox olsa, 
daha yaxşı olar. Bəzi hallarda daha çox 
əyləncəli verilişlərə üstünlük verilir. Bu da 
yəqin ki, bir növ zəmanənin tələbidir, çünki 
daha çox reklam verilir, daha çox audito- 
riyanı cəlb edir. Ancaq əlbəttə televiziya 
yəqin ki, daha çox həm təhsil, həm intellek- 
tual hazırlıq, həm milli dəyərlərə bağlılığımızı 
da təbliğ etməlidir.

• Biz çox istəyirik ki, gənclərimiz həm peşəkar, 
həm bilikli, həm də Vətənə, dövlətə bağlı 
olsunlar, Vətəni sevsinlər. Haqlı olaraq, fəxr 
etsinlər ki, onlar Azərbaycan vətəndaşlarıdır. 
Biz çalışırıq öz işimizlə ölkəmizi elə inkişaf 
etdirək ki, hər bir vətəndaş haqlı olaraq fəxr 
etsin ki, müstəqil Azərbaycanın vətəndaşıdır. 
Ölkəmizdə aparılan işlər -  həm xarici siyasə- 
timiz, siyasi islahatlar, iqtisadi təşəbbüs- 
lər bütövlükdə müsbət istiqamətdə gedir. 
Ancaq biz daim inkişafda olmalıyıq. Biz əldə 
edilmiş nailiyyətlərlə kifayətlənməməliyik 
və daim axtarışda olmalıyıq. Xüsusilə gənc- 
lər. Gənclər həmişə axtarışdadırlar. Gənc- 
lər cəmiyyətimizin ən fəal üzvləridir. Gənc- 
lərimiz Vətənə bağlıdırlar, Vətəni sevirlər, 
vətənpərvərdirlər, biliklidirlər, peşəkardırlar 
və biz bu müsbət meyilləri gücləndirməliyik.
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• Sumqayıtda belə gözəl, möhtəşəm Olim- 
piya Mərkəzi yaradılıbdır. Burada idmanla 
məşğul olmaq üçün bütün imkanlar, bütün 
şərait var, gözəl, yaraşıqlı və rahat Olim- 
piya Mərkəzi sumqayıtlıların sərəncamına 
verilir. Bu mərkəzin yaradılması onu göstə- 
rir ki, Azərbaycan dövləti idmanın inkişafına 
çox böyük d iqqə t göstərir. Son illər ərzində 
Sumqayıtda bir neçə idman obyekti tikilib 
istifadəyə verilmişdir. Üç il bundan əwəl 
Paralimpiya Mərkəzi tikilmişdir. Bu il Uşaq 
idman Mərkəzi yaradılmışdır.

• 2011-ci il Azərbaycan idmanı üçün uğurlu 
il olmuşdur. İdmançılarımız müxtəlif bey- 
nəlxalq yarışlarda böyük qələbələr əldə 
etmişlər. 700-dən çox medal əldə etmişik və 
bu proses uğurla davam etdirilir. 2012-ci il 
də idmanımız üçün uğurlu olacaqdır. 2012-ci 
ildə Olimpiya Oyunları keçiriləcəkdir. Biz 
Olimpiya Oyunlarında idmançılarımıza qələ- 
bələr arzulayırıq.

• İdman hər bir ölkənin inkişafı üçün çox vacib 
olan sahədir. Azərbaycanda idman uğurla 
inkişaf edir, Azərbaycan dünyada idman 
ölkəsi kimi tanınır və idmançılarımızın qələ- 
bələri bizi ürəkdən sevindirir. Azərbaycanın 
idman şöhrəti yüksək səviyyədədir. 2011-ci 
ildə ölkəmizdə beynəlxalq idman yarışları, 
o cümlədən boks üzrə dünya çempionatı 
keçirilmişdir. Birinci dəfə deyil ki, biz bu bey- 
nəlxalq yarışları Azərbaycanda keçiririk. Hər 
dəfə bütün qonaqlar qeyd edirlər ki, yarışlar 
yüksək səviyyədə keçirilir və bizim təşkilatçı- 
lıq imkanlarımız çox yüksək səviyyədədir.

• Bu il bölgələrdə yeni idman kompleksləri 
istifadəyə verilmişdir. Dörd Olimpiya İdman 
Kompleksi tikilmişdir -  Tovuzda, İmişlidə, 
Q əbələdə və Sumqayıtda. Bu proses davam 
etdirilir. Hazırda 10 olimpiya idman komp-

leksi tikilir, yaxud da ki, tikintisi üçün hazırlıq 
işləri aparılır. Bu komplekslərdə həm idman- 
çılar, həm yeniyetmələr, gənclər, uşaqlar 
məşq edir. Uşaqlar bizim gələcəyimizdir. 
Azərbaycanda çox gözəl gənc nəsil yetişir. 
Yeniyetmələr arasında Ümumdünya Olim- 
piya Oyunlarında Azərbaycan çox ləyaqətlə 
təmsil olunmuşdur. Bu proses artıq uzun 
illərdir ki, aparılır. Azərbaycanda həm peşə- 
kar idmançılar öz imkanlarını göstərirlər, 
Azərbaycanın idman şöhrətini yüksəklərə 
qaldırırlar, həm gənc idmançılar, uşaqlar 
yetişir. Bu sahədə kütləvilik təmin edilmişdir. 
Bu, çox gözəl hadisədir, bizi çox sevindirir. 
Bizim gənc nəsil sağlam olmalıdır. Həm fiziki

cəhətdən sağlam olmalı, həm ölkə vətən- 
daşı kimi çox böyük mənəvi dəyərlərə malik 
olmalıdır.

• Biz ümid edirik ki, bu gözəl meyillər gələn 
illərdə də davam etdiriləcəkdir. Gələn 
il Olimpiya ilidir. Eyni zamanda, gələn il 
Azərbaycanda qızlar arasında fu tbo l üzrə 
dünya çempionatı keçiriləcəkdir. Bu, böyük, 
m ötəbər yarış olacaqdır. Bu yarışı ləyaqətlə 
keçirmək üçün indi Tofiq Bəhramov adına 
Respublika Stadionunda təmir-bərpa işləri 
aparılır. Biz yaxın zamanlarda Sumqayıt şəhər 
stadionunun təmirinə başlayacağıq. Digər 
şəhərlərdə stadionlar tikilir. Yəni, Azərbay-
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can dünyada idman ölkəsi kimi özünü artıq 
təsdiqləyib və bu, görülən işlərin nəticəsidir.

• Biz ümid edirik ki, Olimpiya Oyunlarında 
böyük uğurla çıxış edəcəyik. Bunu deməyə 
kifayət qədər əsaslar vardır. Son illər ərzində 
idmançılarımız dünya və Avropa çempio- 
natlarında qələbələr qazanmışlar. Yəni, bu 
gün Azərbaycan idmançıları ilə hesablaşırlar 
və beynəlxalq olimpiya ailəsində fəaliyyəti- 
miz də yüksək qiymətə malikdir. Bir sözlə, 
Azərbaycanda idman inkişaf edir, idman inf- 
rastrukturu yaradılır. idmanla məşğul olmaq 
üçün hər bir bölgədə gözəl imkanlar vardır. 
Yaxın gələcəkdə hər bir rayon mərkəzində 
gözəl olimpiya idman kompleksləri istifa- 
dəyə veriləcəkdir.

• İdman həyatımızın ayrılmaz hissəsidir. idma- 
nın inkişafı hər bir ölkənin ümumi inkişafını 
göstərir. Bu sahədə əidə edilən uğurlar, 
əlbəttə ki, bizi gələcək uğurlara sövq edir. 
Biz əldə edilmiş nəticələrlə kifayətlənə bil- 
mərik. Yalnız və yalnız gələcəyə baxmalıyıq 
ki, daha da böyük qələbələr əldə edək.

• Biz Sumqayıtın inkişafına çox böyük d iqqət 
göstəririk. Sumqayıtı müasir sənaye mərkə- 
zinə çevirmək üçün konkret planlar vardır. 
Əslində, Sumqayıt sənaye şəhəri kimi for- 
malaşmışdır, yaradıimışdır. İndi isə Sumqa- 
yıt müasir sənaye şəhəri kimi inkişaf edir. 
Burada yaradılan və tikilməkdə olan, tikilə- 
cək sənaye müəssisələri Azərbaycanda 
sənayeləşmə proqramının icrası üçün çox 
vacib rol oynayacaqdır. Artıq bu proqra- 
mın icrasının birinci mərhələsindəyik. Burada 
böyük SumqayıtTexnologiya Parkı yaradılıb, 
ona yaxın müasir müəssisə fəaliyyət göstərir. 
Bu müəssisələrdə istehsal olunan məhsullar 
xaricə də ixrac edilir, ölkə daxilində də isteh- 
lak olunur.

• Növbəti dövrdə Sumqayıtda yeni kimya 
müəssisələrindən ibarət sənaye şəhər- 
ciyi yaradılacaqdır. Bu məqsədlə müvafiq 
göstərişlər verilmişdir. Burada həm dövlət, 
həm özəl sektorun iştirakı ilə böyük müəs- 
sisələr, eyni zamanda, kiçik və orta sahibkar- 
lığın inkişafı üçün gözəl şərait yaradılacaqdır. 
Azərbaycan dövləti bu proqramı həll etmək 
üçün böyük miqdarda vəsaitin təşkilində 
israrlıdır, biz bunu edəcəyik. Sumqayıtın 
bütün sənaye potensialını icra etmək üçün 
əlavə infrastruktur layihələri nəzərdə tu tu- 
lur. Vaxtiiə burada tikilmiş elektrik stansiyası 
müəyyən dərəcədə bu məsələlərin həllinə 
kömək göstərir. Ancaq Sumqayıtın və ümu- 
miyyətlə, ölkəmizin uğurlu inkişafını nəzərə 
alaraq yəqin ki, gələcəkdə yeni enerji güclə- 
rinin yaradılmasına da ehtiyac olacaqdır.

• Bu gün Sumqayıtda ən müasir texnologi- 
yalara malik olan azot gübrəsi -  karbamid 
zavodunun təməl daşı qoyulur. Bu zavodun 
ölkə daxilində çox böyük əhəmiyyəti ola- 
caqdır. Çünki biz hazırda kənd təsərrüfatının 
inkişafı üçün əsas gübrələri xaricdən idxal 
edirik. Zavodun fəaliyyətə başlaması nəticə- 
sində biz artıq nəinki özümüzü təmin edə- 
cəyik, eyni zamanda, ixrac potensialımız da 
yaradılacaqdır. Nəzərə alsaq ki, kəndlilərə, 
ferm erlərə güzəştli şərtlərlə gübrələr verilir, 
bu zavodun Azərbaycanda məhz Sumqa- 
yıtda tikilməsi böyük əhəmiyyətə malikdir. 
Bizim d igər sahələr üzrə fikirlərimiz vardır. 
Sumqayıtı, yenə də deyirəm, müasir sənaye 
mərkəzinə çevirmək üçün konkret proqram- 
larımız, icra mexanizmlərimiz var və biz bunu 
edəcəyik.

• Eyni zamanda, şəhərin bütün infrastrukturu, 
bütün kommunal infrastrukturu yenilənmə- 
lidir. Bu işlərin böyük əksəriyyəti öz həliini 
tapmışdır. Ancaq biz yenə də bu məsələlərlə 
məşğul olacağıq. Sumqayıtı memarlıq baxı- 
mından gözəl şəhərə çevirmək üçün artıq 
konkret proqramlar icra edilir. Sumqayıtı 
gözəlləşdirmək üçün konkret planlarımız 
vardır. Parklar abadlaşır, biz yeni dənizkə- 
narı bulvarın tikintisinin başlanmasına qərar 
vermişik. Sumqayıtda, memariıq sahəsində, 
tikintidə Bakı standartları tə tb iq  edilməlidir. 
Bakı bu gün dünyanın ən gözəl şəhərlərin- 
dən biridir. Sumqayıt da geri qalmamalı- 
dır. Əwəlki dövrdə tikilmiş binalar bərpa 
edilməlidir, gözəlləşdirilməlidir. Yeni tikilən 
binalar gözəl memarlıq üslubunda yaradıl- 
malıdır. Beləliklə, həm şəhərin sosial-iqtisadi, 
kommunal məsələləri həll olunacaqdır, həm 
də Sumqayıt böyük sənaye mərkəzinə və 
çox gözəl, abad şəhərə çevriləcəkdir. Hələ 
ki, burada görüləsi işlər çoxdur.

• 2011-ci il başa çatır. Ölkəmiz bu ili də uğurla 
başa vurur. Ölkə daxilində bütün vəzifələr 
icra edilir. 2011-ci ii də ölkəmiz üçün uğurlu 
olmuşdur. Azərbaycan dünyadakı mövqelə- 
rini möhkəmləndirə bilmişdir, ölkə daxilin- 
dəki vəziyyət çox müsbətdir. Hər yerdə inki- 
şaf, həryerdətikinti, quruculuq, abadlıq işləri 
aparılır -  böyük şəhərlərdə, kiçik kəndlərdə, 
hər yerdə. Bax bu, bizim strateji xəttimiz- 
dir. Azərbaycan uğurla inkişaf edir, uğurla 
irəiiyə gedir. Gələcəkdə görüləcək işlərimiz 
çoxdur. Nəzərdə tutduğumuz bütün planlar 
həyatda öz əksini tapacaqdır.
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Tədris-İdman Mərkəzinin açılış 
mərasimində

Mingəçevir şəhər ictimaiyyəti 
və gənclər təşkilatının 
nümayəndələri ilə gürüşdə



Prezident İiham Əiiyevin 
Mingəçevirdə "Kür" Olimpiya 
Tədris-İdman Mərkəzinin 
açılış mərasimində şəhər 
ictimaiyyəti və gənclər 
təşkilatının nümayəndələri ilə 
gürüşdə nitqindən

• "Kür" Olimpiya İdman Bazasının çox böyük 
tarixi vardır. 1970-ci illərdə ulu öndər Hey- 
dər Əliyevin təşəbbüsü ilə burada çox 
böyük quruculuq-abadlıq işləri aparılmış- 
dır. Mingəçevir Sovet İttifaqının avarçəkmə 
mərkəzinə çevrilmişdi. Mingəçevirlilər o illəri 
yaxşı xatırlayırlar ki, burada müxtəlif yarışlar 
keçirilmişdir. Demək olar ki, bütün müttə- 
fiq  respublikalardan avarçəkənlər gəlmişlər, 
yəni şəhərin inkişafı üçün bu bazanın çox 
böyük əhəmiyyəti var idi. Amma 1980-ci illə- 
rin sonlarından başlayaraq ta 1990-cı illərin 
sonlarına qədər biz, demək olar ki, bura- 
dan səmərəli şəkildə istifadə edə bilməmiş- 
dik. Ermənistanın Azərbaycana qarşı işğalçı 
siyasəti nəticəsində öz torpaqlarını itirmiş 
vətəndaşlarımız burada məskunlaşmışdılar. 
O vaxt imkanlarımız məhdud idi. Biz, ilk növ- 
bədə burada məskunlaşmış soydaşlarımızı 
köçürməli idik. Biz buna nail olduq, onları 
yaxşı şəraitlə təmin etdik. Ondan sonra 
layihələndirmə işləri aparılmışdır.

• Nəhayət, üç il bundan əwəl bazanın yeni- 
dən tikilməsinə başlanmışdır və bu gün 
həm dünya səviyyəli idman, həm də turizm 
mərkəzidir. Bu bazada ən yüksək standart- 
lar tə tb iq  edilib. Gözəl mehmanxana, tre- 
najor zalları, üzgüçülük hovuzu yaradılıb, 
avarçəkmə üçün lazım olan bütün avadanlıq 
quraşdırılıb. Bura artıq həm idman, həm də 
turizm mərkəzidir. İdmançılarımız, ilk növ- 
bədə bu imkanlardan səmərəli istifadə edə- 
cəklər və biz xaricdən də qonaqlar gözləyi- 
rik. Mingəçevir beynəlxalq turizm mərkəzinə 
çevrilməlidir. Buna nail olmaq üçün bütün 
imkanlar -  gözəl təbiət, təmiz hava, iqlim, 
təbii şərait vardır. İndi yollarda çəkilir. Bakını 
Mingəçevirlə birləşdirən avtomobil yolu tiki- 
lir. Gəncə aeroportu fəaliyyətdədir. Yəni, 
Mingəçevir bir turizm mərkəzi olmalıdır.

• İndi Azərbaycanın müxtəlif yerlərində turizm 
mərkəzləri yaradılır. Hərəsi öz təbii şəraiti ilə

fərqlənir. Həm gözəl dənizimiz, dağlarımız, 
çaylarımız, bulaqlarımız və həm də bölgədə 
yaradılan belə gözəl mehmanxana komp- 
leksləri bu prosesi daha da sürətləndirir. 
Burada idmanla məşğul olmaq üçün, ilk növ- 
bədə bütün şərait yaradılıb. Azərbaycanda 
idmanın avarçəkmə növü öz inkişaf dövrünü 
yaşayır. Artıq avarçəkənlərimiz dünya və 
Avropa çempionatlarında yüksək nəticələr 
qazanırlar, dünya çempionatlarında birinci 
yerləri tuturlar. Azərbaycan tarixində bu, 
heç vaxt olmamışdır.

• Son illər ərzində avarçəkmədə görülmüş 
işlər və əslində yaradılmış dönüş Azərbayca- 
nın bu idman növündə də qabaqcıl yerlərə 
gətirib çıxarılmasına imkan yaradır. Bizim 
komanda -  gənclərimiz, yeniyetmələrimiz 
müxtəlif yarışlarda iştirak edirlər. Azərbay- 
can artıq idman dövlətidir. Amma idmanın 
avarçəkmə növü bizdə sovet dövründə 
də o qədər inkişaf etməmişdir. Bu gün isə 
görürük ki, Azərbaycanda bu idman növü 
də inkişaf edir və nəinki infrastruktur, eyni 
zamanda, idmançıların peşəkarlığı artır. 
Xaricdən məşqçilər dəvət olunubdur. Avar- 
çəkənlərimiz gələcək Olimpiya Oyunlarında 
Azərbaycanı ləyaqətlə təmsil edəcəklər.

• Bütövlükdə Azərbaycanda idman çox 
sürətlə inkişaf edir. Biz bu sahədə böyük 
uğurlara nail ola bilmişik. İdmançılarımız 
Olimpiya Oyunlarında, dünya, Avropa çem- 
pionatlarında dövlət bayrağımızı göylərə 
qaldırırlar. Bu, bizdə böyük qürur hissi yara- 
dır. Futbolçularımız da nəhayət, uzun fasilə- 
dən sonra bizi sevindirdilər. Biz onlara inanır- 
dıq. Komandamız gənc komandadır və çox 
böyük əzmkarlıq göstərir. Ə lbəttə ki, hələ 
peşəkarlıq üzərində işləmək lazımdır. Ancaq 
artıq görürük və sevinirik ki, milli komanda- 
mız və klublar beynəlxalq yarışlarda ləyaqətli

oyun göstərirlər, özlərini çox ləyaqətli apa- 
rırlar. Srağagünkü qələbəmiz bizi daha da 
ruhlandıracaqdır. Azərbaycanda idmanın 
fu tbol növü də yüksək zirvələrə çatacaqdır. 
Buna vaxt və səbir lazımdır. Bir neçə ildən 
sonra futbolçularımız hər bir oyunda azar- 
keşləri sevindirəcəklər.

• Azərbaycan idman sahəsində dünyada 
qabaqcıl yerlərdədir. Gənc idmançılarımız, 
uşaqlarımız, yeniyetmələrimiz yüksək nəti- 
cələr göstərirlər. Bu yaxınlarda Sinqapurda 
gənclər arasında birinci Olimpiya Oyunla- 
rında Azərbaycan inkişaf etmiş ölkələrin 
sırasında idi. Birinci onluğa daxil olunubdur. 
Bu göstərir ki, idmançılarımız artıq uşaq- 
lıq yaşlarından gözəl nəticələr göstərirlər. 
Ölkədə yaradılmış infrastruktur, hər b ir böl- 
gədə olimpiya kompleksləri, trenajor zalları, 
idmana dövlət tərəfindən göstərilən qayğı 
və d iqqət bu reallıqları təmin edir. idmanla 
məşğul olanların səyləri, idmançıların peşə- 
karlığı, idmana cavabdehlik daşıyan qurum- 
lar, Olimpiya Komitəsi, Gənclər və İdman 
Nazirliyi, federasiyalar, klublar, idman cəmiy- 
yətləri bir məqsədə xidmət edirlər. Azərbay- 
canın çox böyük imkanı, potensialı vardır.

• Şəhər tamamilə müasirləşib, gözəlləşib, 
böyük abadlıq-quruculuq işləri aparılır, xiya- 
banlar, parklar salınır, binalar təm ir olunur. 
Mingəçevir çox müasir, gözəl şəhərə çev- 
rilibdir və bu, çox sevindirir. Mingəçevirin 
xüsusilə gözəl havası, təbii iqlim şəraiti vardır, 
eyni zamanda, burada sənaye müəssisələri 
yaradılır. Artıq Mingəçevir təkcə energe- 
tiklər şəhəri deyil, sənaye şəhəridir, mədə- 
niyyət mərkəzidir. Burada şahmat məktəbi, 
sosial obyektlər, məktəblər yaradılmışdır, 
yol çəkilir. Bütün bunlar şəhərin inkişafına 
xidmət göstərəcəkdir.
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Prezident İlham Əliyevin 
Bakı Dövlət Universitetinin 
yeni tədris korpusunun açılış 
mərasimində nitqindən

• Bakı Dövlət Universiteti Azərbaycanın apa- 
ncı təhsil ocağıdır. Burada çox güclü pro- 
fessor-müəllim heyəti vardır və bütün döv- 
rlərdə universitet Azərbaycanda peşəkar 
kadrların hazırlanması işində çox böyük işlər 
görmüşdür. Bu gün isə universitet inkişafının 
yeni mərhələsini yaşayır. Həm təhsilin keyfiy- 
yəti artır, həm də universitetin maddi-texniki 
bazası möhkəmlənir. Bir sözlə, bizim -  Azər- 
baycanın yerləşdiyi bu bölgədə Bakı Dövlət 
Universitetinin xüsusi çəkisi vardır.

• Azərbaycanda təhsil məsələlərinə çox 
böyük diqqət göstərilir. Dövlət siyasətində 
təhsil məsələləri, demək olar ki, p rio rite t 
məsələlərdir. Təhsil məsələlərinə ayrılan 
büdcə xərcləri ildən-ilə artmaqdadır. Həm 
orta məktəblər üçün binalar tikilir, həm ali 
məktəblərdə yeni korpuslar tikilir, avadanlıq 
alınır, o cümlədən Bakı Dövlət Universiteti- 
nin maddi-texniki bazasının möhkəmləndi- 
rilməsi üçün avadanlıq, laboratoriyalar alın- 
mışdır. Yəni dövlət öz tərəfindən əlindən 
gələni etməyə çalışır ki, Azərbaycanda təhsil 
sistemi daha da inkişaf etsin və təhsilin key- 
fiyyəti artsın. Ə lbəttə ki, gənclər, tələbələr, 
yaxud da məktəblərdə oxuyan uşaqlar, çalı- 
Şan müəllimlər yaxşı şəraitdə yaşamalıdırlar, 
oxumalıdırlar, işləməlidirlər.

• Təhsil işçilərinin sosial müdafiəsi məsələləri 
də öz həllini tapır. ildən-ilə artan maaşlar, 
əmək haqları bunun əyani sübutudur. Biz 
gələcəkdə də bu siyasətə sadiq olacağıq. 
Çünki təhsil hər bir ölkənin gələcəyini müəy- 
yən edir. Biz bu məsələyə məhz ona görə 
d iqqə t göstəririk ki, istəyirik gənc nəsil bilikli 
olsun, savadlı olsun və Azərbaycanın uzun- 
müddətli inkişafını təmin etsin.

• Azərbaycan çox zəngin ölkədir. Bizim böyük 
təbii resurslarımız vardır. Ancaq bizim ən 
böyük resursumuz insanlarımızın biliyidir, 
savadıdır. Biz öz imkanlarımızdan səmərəli 
istifadə edərək, maddi kapitalı insan kapita-

lına çevirməliyik və bunu edirik. Azərbayca- 
nın zəngin neft-qaz yataqlarının işlənilməsi 
nəticəsində əldə edilmiş gəlirlər o cümlədən 
təhsil məsələlərinə sərf olunur. Bu yaxınlarda 
qəbul edilmiş müxtəlif proqramlar çərçivə- 
sində gənclərin daha da gözəl təhsil alması 
üçün əməli-praktik tədbirlər görülübdür. 
Həm tələbələrin təqaüdləri artırılıb, həm də 
xüsusi proqram çərçivəsində istedadlı tələ- 
bələrin xarici ölkələrin aparıcı ali məktəblə- 
rində oxuması nəzərdə tutulur.

• Azərbaycanın uzunmüddətli, dayanıqlı 
inkişafı üçün mütləq bütün sahələrdə çox 
güclü peşəkar mütəxəssislər olmalıdır. Elə 
mütəxəssislər ki, onlar müasir şəraitə uyğun 
şəkildə fəaliyyət göstərəcəklər. İndi dünya 
dəyişir, qloballaşma prosesləri gedir. Azər- 
baycan bu işlərdə geridə qalmamalıdır. Biz 
bütün mütərəqqi, qabaqcıl təcrübəni Azər- 
baycanda tə tb iq  etməliyik. Ona görə həm 
müəllimlər öz peşəkarlıq səviyyəsini qaldır- 
malıdırlar, təhsilin keyfiyyətində yeni mər- 
hələ başlanmalıdır. Eyni zamanda, tələbələr 
də bilməlidirlər ki, həyatları, gələcəyi üçün, 
ilk növbədə, onların bilik səviyyəsi rol oyna- 
yacaqdır.

• Bu gün bütün başqa ölkələr kimi, Azər- 
baycan da öz iqtisadiyyatını bazar iqtisa- 
diyyatı əsasında qurubdur və bu, ölkəmizə 
çox böyük mənfəət gətiribdir. indi Azər- 
baycanda bazar iqtisadiyyatının bütün 
istiqamətləri güclənir. Bu yaxınlarda Dünya 
Bankı və Beynəlxalq Maliyyə Korporasiyası 
tərəfindən aparılmış tədqiqata görə, Azər- 
baycan iqtisadi islahatlar işində dünya miq- 
yasında birinci ölkədir. Yəni Azərbaycanda 
çox köklü iqtisadi islahatlar aparılmışdır və 
onlar da öz növbəsində ölkəmizin hərtərəfli 
inkişafı üçün şərait yaradır.

• Bazar iqtisadiyyatı şəraitində hər bir insan, hər 
bir vətəndaş, əlbəttə ki, dövlətdən qayğı və 
d iqqə t görməlidir. Ancaq, eyni zamanda, öz

gücünə güvənməlidir. Hər bir insanın gücü isə 
əlbəttə ki, onun biliyindən asılıdır. Ona görə 
bizim gənclərimiz bunu yaxşı başa düşürlər ki, 
yaxşı bilik almaq, yaxşı savad almaq və istə- 
nilən sahədə peşəkar olmaq hər bir gəncin, 
hər bir insanın həyatda yaxşı yer tutmasına 
gətirib çıxaracaqdır. Dövlət də öz tərəfindən 
bu şəraiti yaratmalıdır. Təhsil işçilərinin sosial 
müdafiəsinin möhkəmlənməsi işlərində döv- 
lət öz köməyini göstərəcəkdir.

• indi Azərbaycanda, ümumiyyətlə, cəmiy- 
yətdə təhsilə çox böyük d iqqət var. Artıq 
hər kəs başa düşür ki, ölkəmizin uzunmüd- 
dətli inkişafını bilik səviyyəsi müəyyən edə- 
cəkdir. Əgər dünyanın inkişaf etmiş ölkələ- 
rinin təcrübəsinə baxsaq görərik ki, onlarda 
inkişaf və tərəqqi məhz texnologiyalar deyil, 
təhsil sahəsində mümkün olmuşdur. Neft- 
qazla zəngin olan ölkələrin b ir neçəsi, öz 
potensialını tam şəkildə işə sala bilməmiş- 
dir. Azərbaycanın timsalında biz görürük ki, 
həm güclü maddi baza əsasında, həm təbii 
resursların sayəsində, həm də yeni texno- 
logiyalar, yeni yanaşmaları tə tb iq  etməklə 
ölkəmizi gücləndiririk.

• Təbii ehtiyatlar bizim üçün bir vasitədir. 
Ölkəmizin hərtərəfli inkişafı, bölgədə Azər- 
baycanın mövqelərinin möhkəmlənməsi, 
regional çərçivədə qabaqcıl ölkəyə çevril- 
məsi -  bütün bu məqsədlərə çatmaq üçün 
müxtəlif amillər lazımdır və demək olar ki, 
onların hamısı var. Həm güclü iqtisadiyyat, 
güclü siyasət, sabitliyin möhkəm olması, 
xalqla iqtidar arasında olan birlik, güclü 
sosial siyasətimiz, təhsil və digər sosial, 
humanitar məsələlərə diqqətim iz -  bütün 
bunlar ölkəmizi gücləndirir. Bu gün sirr deyil 
ki, Azərbaycan bölgədə həlledici mövqelərə 
malikdir. Bizim artan iqtisadi və siyasi çəki- 
miz Azərbaycanı güclü inkişaf etmiş ölkəyə 
çevirməlidir və bu məqsəd qarşımızda daya- 
nır. Əlbəttə, peşəkar, bilikli kadrlar olmadan 
biz heç bir məqsədə çata bilmərik.
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Prezident İlham Əliyevin 
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2006

• Yanvarın 22-də Moskva şəhərində A zərbay- 
canın "Neftçi" komandası öz gözəl m üba- 
rizə əzmini göstərərək, "Birlik K uboku"nun 
sahibi oldu. Bu, çox böyük nailiyyətdir, 
böyük qələbədir və Vətənimizin fu tbo lçu la - 
rının belə mötəbəryarışlarda yeni uğurudur. 
Onlar ən yüksək kürsüyə qalxdılar və builki 
kubok artıq Azərbaycandadır, Bakıdadır. 
Bu bir daha onu göstərir ki, Azərbaycanda 
idman çox yüksək səviyyədədir və onun 
müxtəlif növləri sürətlə inkişaf edir.

• Son zamanlar Azərbaycan futbolunda da 
böyük dəyişikliklərin baş verməsi çox önəmli 
hadisədir. Son 10 il ərzində Azərbaycanda, 
demək olar ki, idmanın bütün növləri çox 
sürətlə inkişaf etməyə başlamış və bizim 
idmançılarımız bütün beynəlxalq yarışlarda 
yüksək nəticələr göstərmişlər. Müxtəlif yarış- 
larda -  dünya və Avropa çempionatlarında, 
eləcə də Azərbaycanda keçirilmiş dünya 
çempionatlarında yüzlərlə medal qazanmış- 
lar. Bu, onu göstərir ki, Azərbaycan sözün 
əsil mənasında idman dövlətidir.

• Uzun illərdir futbolda böhran yaşanırdı. Fut- 
bolda vəziyyət o qədər də ürəkaçan deyildi. 
Amma fu tbo l dünyanın ən populyar idman 
növüdür. Biz hamımız çox istəyirik ki, fut- 
bolda da dönüş yaransın və bizim azarkeş- 
lərimiz sevinsinlər, qələbə onları sevindirsin. 
Son illər ərzində bu sahədə də müsbət nəti- 
cələr var. Azərbaycan Futbol Federasiyası 
möhkəmlənir və indi uğurlu fəaliyyət göstə- 
rir. Eyni zamanda, klublar çox yaxşı təşkil olu- 
nubdur. Təlim-məşq toplanışlarının səviyyəsi 
qalxıb, futbolçularımızın şəraiti yaxşılaşıb 
və ölkə çempionatının səviyyəsi qalxıbdır. 
Bütün bunlar imkan verir ki, futbolda yaxşı 
nəticələr göstərilsin. "Neftçi"nin qələbəsi 
buna parlaq nümunədir.

• Hər bir nəticəni əldə etmək, yüksək zirvəyə 
qalxmaq üçün, əlbəttə, çox böyük hazırlıq 
işləri aparılmalıdır. Yanvarın 22-də final yarı- 
şında futbolçularımız həm çox böyük peşə- 
karlıq, həm böyük vətənpərvərlik, həm də

istedad göstərərək bu kuboku qazandılar. 
Ondan əwəlki mərhələdə, yarımfinal görü- 
şündə çox vacib idi ki, rəqiblərimiz Ermənistan 
komandası olsun. Ancaq onlar bu oyundan 
qaçdılar, turniri tərk etdilər və futbolçuları- 
mızdan qorxaraq, biabırcasına vətənə dön- 
dülər. Bu hərəkətin çox böyük əks-sədası 
olmuşdur. Bu, bütün idmansevərlərdə hid- 
dət hissi doğurdu. Çünki bir var meydançada 
uduzmaq, bir də var ki, qorxub qaçmaq.

• Bir il bundan əwəl, o vaxt da "Neftçi" qələ- 
bəyə çox yaxın idi. Final yarışında məğlub 
olmuşdu. Ancaq ondan əwəlki mərhələdə 
Ermənistanın həmin o komandasına çox 
inamlı zərbə endirmişdi, qələbə qazanmışdı 
və bizim hamımızın böyük bayramı idi. Bu 
gün ikiqat bayramdır. Çünki bir tərəfdən, 
biz öz üstünlüyümüzü rəqiblərimizə yenidən 
göstərdik, digər tərəfdən, bununla bərabər, 
kuboku da əldə etdik. Bu, böyük nəticədir.

• Biz bütün sahələrdə qələbələri davam 
etdirəcəyik. Bu gün Azərbaycan bütün 
sahələrdə öz üstünlüyünü nümayiş etdirir. 
İstər siyasi proseslərdə, iqtisadi inkişafda, 
ordu quruculuğunda, istərsə də cavan- 
larımızın vətənpərvərlik ruhunda tərbiyə 
olunmasında, idmanda -  bütün sahələrdə. 
İdman hər bir cəmiyyətin çox önəmli bir 
amilidir, sahəsidir. Ölkənin imicini formalaş- 
dıran vasitədir. Gənc nəslin fiziki hazırlığına 
böyük dəstəkdir. İnsanlarımızın, gəncləri- 
mizin vətənpərvərlik ruhunda tərbiyə olun- 
masında böyük rol oynayır. Eyni zamanda, 
insanları həm fiziki, həm də mənəvi cəhət- 
dən gücləndirir. Məhz ona görə dünyada 
idman tədbirlərinə böyük maraq var.

• Olimpiya oyunları, dünya çempionatları -  
burada həm idmançılar, həm də ölkələr 
bir-birilə sözün yaxşı mənasında rəqabət 
aparırlar. Azərbaycan da bu istiqamətdə 
qabaqcıl yerlərdədir. Həm olimpiya oyunla- 
rında, həm də digər yarışlarda, müxtəlif tur- 
nirlərdə idmançılarımız Azərbaycanın idman 
şöhrətini həmişə uca tuturlar. Hər bir qələbə,

hər bir nailiyyət bizi sevindirir və Azərbayca- 
nın gücünü bütün dünyaya nümayiş etdirir.

• Hərtərəfli müfəssəl proqram qəbul edilibdir. 
Bu proqramın icrası uğurlu olacaq və futbol 
çox sürətlə inkişaf edəcəkdir. Bizim bey- 
nəlxalq qurumlarla da əlaqələrimiz çox yük- 
sək səviyyədədir. Beynəlxalq əlaqələrin möh- 
kəmlənməsi də çox vacibdir. Eyni zamanda, 
biz uşaq futboluna, yeniyetmə futboluna 
çox böyük diqqət göstərməliyik ki, Azərbay- 
canda peşəkar futbolçular yetişdirək.

• Dünyada futbol ölkələri var, onlarda fut- 
bol ənənəvi olaraq həmişə güclü olubdur. 
Amma son illər ərzində baxırsan, elə ölkələr 
var ki, əwəllər fu tbo l orada heç o qədər 
də tanınmırdı, indi isə yaxşı futbolçular yeti- 
şir. Nəyə görə, nəyin hesabına? Məhz ilk 
növbədə, uşaq və yeniyetmə futbolunun 
inkişafı hesabına, işin düzgün qurulmasının 
hesabına. Biz Azərbaycanda da buna böyük 
d iqqət göstərməliyik. Məsələn, bugünkü 
uşaq, yeniyetmə beş, altı, yeddi ildən sonra 
gözəl idmançıya çevriləcəkdir.

• Biz 7-8 il bundan əw əl başqa idman növ- 
lərində yeniyetmələrin turnirlərinin keçiril- 
məsində böyük işlər görmüşük. Beynəlxalq 
tədbirlər keçirmişik. O tədbirlərdə, turnir- 
lərdə qələbə qazanmış uşaqlar indi istər 
güləşdə, istər boksda, istərsə də başqa 
idman növlərində bizim əsas yığma koman- 
dalarımızda iştirak edirlər. Yəni bu, futbolda 
da çox sürətlə getməlidir. Düzdür, fu tbo l elə 
b ir idman növüdür ki, burada böyük dövlət 
dəstəyi də lazımdır. Proqramın qəbul olun- 
ması da məhz bu məqsədi güdür. Dövlət 
öz dəstəyini göstərəcək, nazirlik, federasiya, 
klublar və fu tbol mütəxəssisləri də səmərəli 
işləməlidirlər. Məhz belə bir həmrəylik şəra- 
itində biz daha böyük uğurlara nail ola bilə- 
rik. Gələcəkdə bizim yığma komandamız da 
daha yaxşı nəticələr göstərəcək və Azər- 
baycanın fu tbo l şöhrəti daha da yüksəklərə 
qalxacaqdır.
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• Zaqatalada idman həmişə çox yüksək səviy- 
yədə olubdur. Bu bölgədən çıxmış idmançı- 
lar beynəlxalq yarışlarda Azərbaycan idma- 
nının şərəfini qoruyublar və yüksək nəticələr 
qazanıblar.

• İdman insanı fiziki cəhətdən sağlam böyü- 
dür, eyni zamanda, idmanla məşğul olan 
uşaqlar mənəvi cəhətdən çox möhkəm olur- 
lar. Onlarda vətənpərvərlik ruhu çox yüksək 
səviyyədə olur. Ə lbəttə ki, idman həm də 
ölkənin şöhrətidir. İdman artıq dünyada 
insanları birləşdirən ən əsas amillərdən biri- 
dir. Eyni zamanda, hər bir ölkənin təbliğinə 
də xidmət göstərir. Bizim idmançılarımız 
müxtəlif beynəlxalq yarışlarda, dünya çem- 
pionatlarında, olimpiya oyunlarında yüksək 
nailiyyətlər qazanaraq Azərbaycanı tanıdır- 
lar, ölkəmiz haqqında dolğun təsəwür yara- 
dırlar.

• Bu Olimpiya idman Kompleksi yüksək dünya 
standartlarına cavab verir. Bununla yanaşı, 
burada fu tbo l stadionu da tikiləcək, artıq 
inşasına başlanıbdır. Beləliklə, Zaqatalada 
həm rayon üçün çox gözəl idman infrast- 
rukturu yaradılıb və eyni zamanda burada 
Azərbaycan çempionatları keçiriləcək, bey- 
nəlxalq yarışların keçirilməsi üçün bütün 
imkanlar var.

• Bu gün Zaqatalada yeni Müalicə-Diaqnostika 
Mərkəzinin təməl daşı da qoyulacaqdır. Bu 
yaxınlarda bu barədə də qərar qəbul edilib- 
dir. Bu, bölgələrin sosial problemlərinin həlli 
üçün çox lazımlı bir proqramdır. Azərbay- 
canın müxtəlif bölgələrində yeni tibb ocaq- 
ları yaradılır. Bizim tibb xidmətimiz yüksək 
səviyyədə olmalıdır. insanlar vaxtlı-vaxtında 
müalicə keçməlidirlər. Diaqnostikanın səviy- 
yəsi yüksək olmalıdır. Xəstəlik olmamalıdır, 
əgər kimsə xəstələnirsə, vaxtında bu xəstəlik 
müəyyən edilib tədbirlər görülməlidir.

• Zaqatalada yeni aeroportun tikintisi də 
nəzərdə tutulub, bu barədə də qərar verildi. 
Çünki bu bölgənin hərtərəfli inkişafı üçün 
mütləq müasir aeroport olmalıdır. Düzdür, 
mövcud aeroport var, vaxtilə Zaqatalada və 
Şəkidə də tikilibdir. Amma həmin aeroport- 
lar böyük təyyarələrin qəbul olunmasına 
imkan vermir. Azərbaycanın hava nəqliyyatı 
müasirləşir. indi biz köhnə sovet təyyarələ- 
rindən imtina edirik, müasir təyyarələr -  
boinqlər, aerobuslar, böyük yük təyyarələri 
alırıq. Onların buraya gəlməsi üçün müasir 
uçuş-enmə zolağı, aerovağzal kompleksi 
olmalıdır. Aeroport tikiləndən sonra buraya 
axın daha da çox olacaqdır.

• Hər bir bölgənin inkişafı üçün infrastruktur 
yaradılmalıdır -  yollar, elektrik stansiyaları, 
su xətləri, qaz kəmərləri, yeni aeroportlar. 
Bunların hamısı bizim proqramımızda var 
və bölgənin hərtərəfli inkişafı üçün bütün 
bu tədbirlər görüləcəkdir. Nəzərə alsaq 
ki, Zaqatala rayonu Bakıdan uzaqda yerlə- 
şir, buraya gəliş-gedişin asanlaşması üçün 
bu tədbirləri görməliyik. Bir sözlə, Zaqa- 
tala rayonunun sosial-iqtisadi inkişafına biz 
kompleks şəkildə baxırıq.

• Bizim bütün planlarımız, proqramlarımız 
həyatda öz əksini tapır. İki il bundan əw əl 
regionların sosial-iqtisadi inkişafı proqramı 
qəbul edilibdir. O gündən bu günə qədər 
proqram uğurla icra olunur. Proqramda 
nəzərdə tutulan bütün məsələlər öz əksini 
tapır ki, eyni zamanda, əlavə tədbirlər də 
görülür. Hansı məsələ ilk növbədə həll olun- 
malıdır -  bunu biz yerlərdə müzakirə edi- 
rik. Məsələlər həm sizinlə görüşlərdə, eyni 
zamanda, yerli icra orqanlarının nümayən- 
dələri ilə müzakirə olunur.

• Zaqatala Azərbaycanın çox gözəl bir guşə- 
sidir. Burada çox gözəl təbiət, təbii şərait

var, gözəl, zəhmətkeş, vətənpərvər insanlar 
yaşayır. Azərbaycanın müstəqilliyinin möh- 
kəmlənməsində zaqatalalıların çox böyük 
xidməti olmuşdur.

• Ə lbəttə ki, sosial infrastrukturun yeniləşməsi 
çox önəmlidir. Azərbaycanda məktəb tikin- 
tisi çox geniş vüsət alır. Keçən il 300-dən 
artıq məktəb tikilibdir. Bu il də böyük proq- 
ram nəzərdə tutulubdur. Azərbaycanda 
yararsız vəziyyətdə olan bir dənə də mək- 
təb olmamalıdır. Biz onları yeniləşdirməliyik, 
müasirləşdirməliyik, yeni avadanlıqla təc- 
hiz etməliyik. insanların təmasda olduqları 
bütün sahələrdə -  təhsil, səhiyyə və digər 
sahələrdə ciddi islahatlar aparılmalıdır. Bunu 
etmək üçün, ilk növbədə, iqtisadi potensial 
möhkəmlənməlidir. Bu məsələlər də diqqət 
mərkəzindədir.

• Azərbaycanın iqtisadiyyatı ildən-ilə güclənir, 
dünyada ən yüksək sürətlə inkişaf edir. Azər- 
baycanda müşahidə olunan iqtisadi artım 
heç bir başqa ölkədə yoxdur. İqtisadiyyatı- 
mız keçən il 26 faizdən çox artıbdır. Bu ilin 
birinci rübündə təxminən 40 faiz artıbdır. Bu, 
onu göstərir ki, bizim nəzərdə tutduğumuz 
işlər həyatda öz əksini tapır. Əsas məqsəd 
odur ki, insanlar bu gözəl makroiqtisadi 
göstəriciləri gündəlik həyatda hiss etsinlər. 
Maaşlar, pensiyalar, digər sosial müavinətlər 
qaldırılmalıdır. Eyni zamanda, kreditlər veril- 
məlidir və verilir. Kənd təsərrüfatının inkişa- 
fına böyük d iqqət göstərilir.

• Son iki il ərzində Azərbaycanda ölkəmizin 
uzunmüddətli inkişafı üçün nə kimi əsas 
işlər görülübdür. Magistral yolların, yeni 
elektrik stansiyalarının tikintisi artıq sürətlə 
gedir. Bu gün Azərbaycanda 6 yeni elekt- 
rik stansiyası tikilir. Onların ümumi gücü 
1000 meqavatdır. Onlardan biri Şəki rayo- 
nunda tikilir. 90 meqavat gücündə olan
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stansiya bu il istismara verilməlidir. O ndan 
sonra bu bölgədə işıq problemi tamamilə 
aradan qaldırılmalıdır.

• Dörd rayonun -  Şəki, Qax, Zaqatala, Balakən 
rayonlarının qış mövsümündə elektrik ener- 
jisinə tələbatı təxminən 130 meqavatdır və 
indi buraya müxtəlif yerlərdən verilir. Ancaq 
Şəkidə 90 meqavat gücündə elektrik stan- 
siyasının tikilməsi görün bu işlərdə bizə nə 
qədər kömək göstərəcəkdir.

• Bununla yanaşı, idman kompleksləri, səhiyyə 
ocaqları, m əktəblər tikilir, iş yerləri açılır. iki 
il, iki il yarım ərzində 350 min yeni iş yeri açı- 
lıbdırvə bu proses sürətlə davam edir. Kənd 
təsərrüfatının inkişafı üçün təkcə bu il büd- 
cədə 100 milyon yeni manat məbləğində 
vəsait nəzərdə tutulubdur. Yəqin ki, sabah 
bölgə sahibkarlarına kreditlər verilməyə 
başlanacaqdır. Kənd təsərrüfatı ilə məşğul 
olanlar üçün, kəndlilər üçün kredit verilmə- 
lidir. Ə lbəttə ki, kənd təsərrüfatı texnikası 
da verilməlidir. Bunu da bizim yaratdığımız 
"Aqrolizinq" Səhmdar cəmiyyəti etməlidir.

• Azərbaycanın hərtərəfli inkişafı artıq bir real- 
lıqdır. Sadəcə olaraq, biz hamımız istəyirik 
ki, bu inkişaf daha da sürətlə getsin. Bunu 
etmək mümkündür. Görülən işlər göstərir 
ki, biz düzgün istiqamətdə inkişaf edirik. 
Amma görülən işlərin sürəti daha da yüksək 
olmalıdır.

• Minimum əmək haqqı insanın minimum tələ- 
batına cavab verməlidir. Bu gün belə deyil, 
minimum əmək haqqı insanın tələbatını 
ödəmir. Düzdür, son iki il ərzində minimum 
əmək haqqı 3 -4  dəfə qaldırılıbdır. Ancaq 
bu imkan vermir ki, o minimumu alan insan 
normal yaşasın. Yaxud da, minimum pen- 
siya imkan vermir ki, insan normal yaşasın- 
Biz bunu həll edirik, ancaq necə həll edək?

Ancaq iqtisadiyyatı inkişaf etdirməklə, ancaq 
yeni iş yerlərinin açılması ilə, ulu öndərimiz 
Heydər Əliyevin neft strategiyasının davam 
etdirilməsi ilə.

• Bu il Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft boru kəməri 
istismara verilir. Ondan sonra ölkəmizə mil- 
yardlarla dollar vəsait gələcəkdir. Biz ondan 
səmərəli istifadə etməliyik. Müasir infrastruk- 
tur yaratmalıyıq. Maaşları, pensiyaları qal- 
dırmalıyıq. Hər bir yerdə, hər bölgədə yeni 
iş yerlərinin açılmasına şərait, sahibkarlığın 
inkişafına şərait yaratmalıyıq və ölkəmiz belə 
inkişaf edəcəkdir. Ə lbəttə ki, yerli təşəbbüs 
də çox təqd ir edilir. Elə məsələ var ki, çox 
böyük vəsait tələb edir və əlbəttə ki, bu, 
mərkəzdən həll olunmalıdır. Elə məsələ də 
var ki, sadəcə olaraq insan gərək ürəklə, vic- 
danla yanaşsın və öz vəzifə borcunu şərəflə 
yerinə yetirsin. Belə olan təqdirdə Azərbay- 
canda bütün problemlər öz həllini tapar.

• Əsas sosial-iqtisadi inkişaf problemlərinin 
həlli üçün bizim proqramımız var. Bu, beşil- 
lik proqramdır, 2003-cü ildə təsdiq olunub, 
2004-cü ilin əwəlindən icrasına başlanıbdır. 
2008-ci ildə bu proqram başa çatır. Ondan 
sonra yeni proqram təqdim ediləcək, Azər- 
baycanın yeni inkişaf dövrünün proqramı 
olacaq və ölkəmiz bu şəkildə inkişaf edə- 
cəkdir. Bu gün görülən işlər, o cümlədən 
bu gözəl Olimpiya kompleksinin tikintisi onu

göstərir ki, ölkə inkişafdadır. Bizdən asılıdır, 
bunu davamlı edək ki, Azərbaycan daha da 
güclənsin, qüdrətlənsin, bölgədə və dün- 
yada öz mövqelərini möhkəmləndirsin. Bu 
gün bu proses gedir.

• Azərbaycan bölgə üçün, dünya üçün çox 
önəmli ölkəyə çevrilibdir. Xüsusilə Avropa 
ölkələrində qaz problemlərinin ortaya çıx- 
ması ilə əlaqədar Azərbaycan qazına əlavə 
tələbat yaranıbdır. Ə lbəttə ki, bu, Azərbay- 
canın rolunu, dünya işlərində, Avropada 
gedən proseslərdə bizim rolumuzu artırır. 
Biz də bundan səmərəli istifadə etməliyik. 
Azərbaycanın milli maraqlarını möhkəm 
müdafiə etməliyik. Elə etməliyik ki, Azərbay- 
can ən qabaqcıl, ən inkişaf etmiş ölkəyə çev- 
rilsin. Azərbaycan xalqı rahat, firavan, sülh, 
əmin-amanlıq şəraitində yaşasın.

• Azərbaycanda ictimai-siyasi sabitliyin, təh- 
lükəsizlik məsələlərinin həll olunması, əlbəttə 
ki, ölkəmizin inkişafına böyük təkan verir. 
Əgər sabitlik olmasa, heç kim Azərbaycana 
investisiya qoymaz. Əgər Azərbaycanın 
gələcəyinə inam olmasa, heç kim burada 
uzunmüddətli layihələrlə məşğul olmaz. Bu 
inam, bu sabitlik var, gözəl ab-hava, iqti- 
darla xalq arasında birlik var. Bizim fikirləri- 
miz də, duyğularımız da, amalımız da birdir
-  ölkəmizi möhkəmləndirmək.
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• Son illər ərzində Azərbaycanda ən böyük 
xəstəxana Balakəndə tikilir. Bu gün binanın, 
xəstəxananın təməl daşını qoyduq və iki il 
ərzində gözəl xəstəxana tikilib istifadəyə 
veriləcəkdir. Bu, çox önəmli bir əlamətdir. 
Bizim Azərbaycanın bugünkü həyatını əks 
etdirən bir əlamətdir. Azərbaycanın hər 
b ir yerində quruculuq-abadlıq işləri aparı- 
lır, regionların sosial-iqtisadi inkişafı proq- 
ramı icra edilir. Əlbəttə, bu proqram həm 
yeni iş yerlərinin açılmasına xidmət edir, eyni 
zamanda, bölgələrin sosial problemlərinin 
aradan qaldırılmasına kömək göstərir. Ölkə- 
miz məhz bu istiqamətdə inkişaf etməlidir.

• Güclü iqtisadiyyatla yanaşı, insanlara qayğı 
və d iqqət də ən yüksək səviyyədə olmalıdır. 
Bizim iqtisadi potensialımız artdıqca, əlbəttə 
ki, ölkədə mövcud olan bütün problemlər 
öz həllini tapacaqdır. Yeni iş yerləri açılma- 
lıdır və bu istiqamətdə tədbirlər görülür. 
Balakən rayonunun problemlərinin biri də 
məhz bundan ibarətdir -  yeni iş yerlərinin 
açılması, sahibkarlığın inkişafı və yeni inf- 
rastrukturun yaradılması məsələləri öz həllini 
tapmalıdır. Bütün bunlar, əlbəttə ki, iqtisadi 
potensiala bağlı olan məsələlərdir. Azər- 
baycanda son dövr ərzində, 1990-cı illərin 
ortalarından başlanmış iqtisadi islahatlar bu 
məqsədi güdür. Bu illər ərzində ölkə iqtisa- 
diyyatı inkişaf edib, çox böyük infrastruktur 
layihələri icra olunur.

• Ölkəmizin gələcək iqtisadi qüdrətini müəy- 
yən edən, Heydər Əliyevin adını daşıyan 
Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft kəməri inşa edilir 
və bu il istismara veriləcəkdir. Bütün başqa 
sahələrdə görülən işlər -  iqtisadiyyatın libe- 
rallaşması, özəl sektorun inkişafı Azərbay- 
canı iqtisadi artım sürətinə görə dünyanın 
ən qabaqcıl ölkələri sırasına daxil edibdir. Bu 
gün iqtisadi artım sürətinə görə Azərbaycan

dünyada birinci ölkədir. Bizim vəzifəmiz, niy- 
yətimiz ondan ibarətdir ki, bu gözəl iqtisadi 
göstəricilərimiz, iqtisadi artım hər bir ailə- 
nin, hər bir vətəndaşın gündəlik həyatında 
özünü göstərsin. Insanlar daha da yaxşı yaşa- 
malıdırlar, daha da gözəl şərait olmalıdır, iş 
yerləri açılmalıdır, yüksək maaş, pensiyalar 
verilməlidir. Sosial infrastruktur yeniləşmə- 
lidir, xəstəxanalar, məktəblər, digər sosial 
obyektlər ən müasir standartlara cavab ver- 
məlidir.

• Azərbaycanın hərtərəfli inkişafı bölgələrin 
inkişafından asılıdır. Məhz buna görə biz 
bölgələrə yeni infrastruktur gətirməyə çalışı- 
rıq. Bu xəstəxana, sonra burada yaradılacaq

müəssisələr -  fabriklər, zavodlar bu bölgə- 
nin inkişafına xidmət edəcəkdir. Əgər bütün 
bölgələr inkişaf edərsə, ölkəmiz də güclənə- 
cəkdir.

• Azərbaycanın ən böyük sərvəti -  təbii sər- 
vətlərdən söhbət gedir -  neft, qazdır. Bu 
sərvətlər Azərbaycan xalqına xidmət edir. 
Ancaq bununla yanaşı, qeyri-neft sektoru- 
nun inkişafı ölkəmizin uzunmüddətli inkişaf 
istiqamətini müəyyən edəcəkdir. Məhz buna 
görə qeyri-neft sektorunun inkişafına, özəl 
sektorun inkişafına böyük d iqqət göstərilir 
ki, hərtərəfli tərəqqi olsun. İqtisadiyyatımız 
çoxşaxəli olsun və işsizlik tamamilə aradan 
qaldırılsın.



Biz çalışırıq ki, kənd təsərrüfatına da kömək 
göstərək. Kənd təsərrüfatı ilə məşğul olan 
fermerlərə kreditlər verilir və bu il büdcədə 
bu məqsədlər üçün təxminən 100 mil- 
yon dollar vəsait nəzərdə tutulubdur. Eyni 
zamanda, dövlət xətti ilə kənd təsərrüfatı 
texnikası da gətirilir və kəndlilərə icarəyə 
verilir. Bu da imkan verəcək ki, kənd təsərrü- 
fatı daha da sürətlə inkişaf etsin, çünki Azər- 
baycan əhalisinin 50 faizi kəndlərdə yaşayır.

Balakən çox gözəl bölgədir, gözəl rayon- 
dur, Azərbaycanın çox gözəl guşəsidir. 
Burada turizmin inkişafı da böyük əhəmiy- 
yət daşıyır. Ə lbəttə ki, turizmin inkişafı üçün 
ilk növbədə yeni infrastruktur olmalıdır. Bu 
məqsədlə yeni yolların tikintisi nəzərdə tutu- 
lubdur. Zaqatalada yeni aeroportun tikintisi 
nəzərdə tutulur, Şəkidə yeni elektrik stansi- 
yasının tikintisi artıq başlanıbdır. Bütün bun- 
lar bölgənin infrastrukturunun inkişafına xid- 
m ət göstərəcəkdir. Burada çox gözəl turizm 
kompleksləri tikmək mümkündür. Azərbay- 
can sahibkarları bu sahəyə diqqət göstərə- 
cəklər. Beləliklə, bu bölgə daha da sürətlə 
inkişaf edəcək, insanlar daha yaxşı yaşaya- 
caqlar və Azərbaycan möhkəmlənəcəkdir.

Balakən rayonunda çoxsaylı, müxtəlif xalq- 
lar yaşayır. Azərbaycanın gücü də məhz 
ondan ibarətdir ki, biz çoxmillətli ölkəyik. 
Azərbaycanda müxtəlif xalqlar bir ailə kimi 
yaşayırlar. Azərbaycanın tarixində bu məsələ 
ilə bağlı heç vaxt problem olmamışdır, bu 
gün də yoxdur və gələcəkdə də olmaya- 
caqdır. Çünki milli mənsubiyyətindən asılı 
olmayaraq, hər bir insan, hər bir vətən- 
daş bizim üçün əzizdir, doğmadır və eyni 
hüquqa malikdir. Bu baxımdan Azərbay- 
can dünyada bir nümunə ölkə ola bilər. Bu

gün biz görürük ki, müxtəlif ölkələrdə milli, 
etnik zəmində, dini zəmində xoşagəlməz 
hadisələr baş verir, müəyyən parçalahmalar 
baş verir. Bu xoşagəlməz hadisələr dünya- 
nın ən inkişaf etmiş ölkələrində də müşa- 
hidə olunur və bu, bizi çox narahat edir. Bu, 
çox təhlükəli meyildir. Sivilizasiyalar arasında 
dialoqdan söhbət gedir, amma praktikada, 
həyatda biz tam başqa mənzərəni görürük. 
Azərbaycanda isə vəziyyət tam başqadır. 
Burada yaşayan bütün xalqlar eyni hüquqa 
malikdir, onlara eyni münasibət göstərilir. 
Bizim siyasətimiz bundan ibarətdir. Bu, ulu 
öndər Heydər Əliyevin siyasətidir, bu siyasət 
bu gün də bütün sahələrdə davam etdirilir. 
Azərbaycanın hərtərəfli inkişafı, bizim qüd- 
rətimiz məhz buna əsaslanır ki, ölkəmizdə 
bütün xalqlar bir ailə kimi, qardaş kimi yaşa- 
yırlar və bu, əbədi olacaqdır. Bu, bizim Vətə- 
nimizdir, doğma diyarımızdır.

• Regionların sosial-iqtisadi inkişaf proqramı 
iki ildən artıqdır icra olunur və nailiyyətlər 
də göz qabağındadır: yüz minlərlə iş yerinin 
açılması, iqtisadiyyatımızın ən yüksək sürətlə 
inkişaf etməsi və bütövlükdə regionlarda 
quruculuq-abadlıq işlərinin güclənməsi. 
Balakən rayonunda da gələcəkdə böyük 
işlər görüləcəkdir. Burada insanları narahat 
edən problem lər təhlil ediləcək və təxirə- 
salınmaz tədbirlər görüləcəkdir. Gələcək 
illərdə Balakən daha da sürətlə inkişaf edə- 
cək, burada yeni iş yerləri sürətlə açılacaq, 
yeni sosial infrastruktur obyektləri, mək- 
təblər və sair tikilib istifadəyə veriləcəkdir. 
Balakən və balakənlilər həmişə olduğu kimi, 
Azərbaycanın dövlət müstəqilliyinin möh- 
kəmlənməsində fəal rol oynayacaqlar.
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• Azərbaycan gəncləri çox fəaldırlar. Azər- 
baycanın hərtərəfli inkişafında çox böyük 
işlər görürlər, öz töhfələrini verirlər. Bu, çox 
sevindirici bir haldır. Çünki Azərbaycanın 
hərtərəfli inkişafında Azərbaycanda demok- 
ratik proseslərin gücləndirilməsində cəmiy- 
yətimizin bütün təbəqələri fəal iştirak etməli- 
dir. Gənclər cəmiyyətimizin ənfəal hissəsidir.

• Xalqımızın ümummilli lideri, ulu öndər Hey- 
dər Əliyev gənclərin fəallaşmasında çox 
mühüm və böyük rol oynamışdır. Məhz 
onun təşəbbüsü ilə Azərbaycanda Gənclər 
və İdman Nazirliyi yaranmışdır. O, gənclərlə 
daim ünsiyyətdə idi, tədbirlərdə daim işti- 
rak edir, öz dərin tövsiyələrini verir, inkişaf 
istiqamətlərini müəyyən edirdi. Bu gün Azər- 
baycanda çox güclü gəncliyin yaranması, 
əlbəttə, o illərdə görülmüş işlərin nəticəsidir.

• Azərbaycanın çox gözəl və böyük uğurları, 
çox gözəl perspektivləri vardır. Heydər Əli- 
yev hələ 1970-ci illərdə bu məsələyə çox 
böyük d iqqət göstərirdi. Minlərlə gənc o 
illərdə güzəştli şərtlərlə Sovet İttifaqının 
ən m ötəbər təhsil ocaqlarına göndərilirdi. 
Eyni zamanda, Azərbaycanda məhz 1970-ci 
illərdə hərbi məktəb yaranmışdır. Naxçı- 
vanski adına hərbi məktəbin yaranması bu 
gün Azərbaycanın nizami ordusunun güc- 
lənməsinə xidmət edir.

• Bu gün Azərbaycanın qarşısında yeni çağı- 
rışlar, yeni məsələlər dayanır. Qarşıda duran 
bütün vəzifələri uğurla icra etmək, ölkəmizi 
daha da zənginləşdirmək, çox güclü iqtisadi 
potensial yaratmaq bizim hamımızdan ası- 
lıdır. Təsadüfi deyil ki, Forumun əsas möv- 
zusu Azərbaycanda gedən sosial-iqtisadi 
proseslərin təhlili və inkişaf perspektivləridir.

• Azərbaycan bölgədə və dünyada ən sürətlə 
inkişaf edən ölkədir. Artıq beynəlxalq maliyyə 
qurumları öz bəyanatlarında bunu etiraf edir 
və vurğulayırlar. İqtisadi inkişaf sürətinə görə

Azərbaycan dünyada ən qabaqcıl ölkədir. 
Ölkənin iqtisadiyyatı bu ilin əwəlindən 20faiz 
artıbdır, gələn il daha da yüksək sürətlə arta- 
caqdır. Azərbaycanda güclü sənaye potensi- 
alı, güclü infrastruktur yaranır, müxtəlif sosial 
layihələr uğurla icra olunur.

• Bu ilin may ayında və oktyabr ayında Bakıda 
və Gürcüstanda Heydər Əliyevin əsəri olan 
Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft kəmərinin istismara 
verilməsi ilə əlaqədar tədbirlər keçirilmişdir. 
Bu kəmər Azərbaycanı uzun illər ərzində iqti- 
sadi cəhətdən gücləndirəcəkdir. Azərbay- 
canda fəaliyyət göstərən Dövlət Neft Fondu 
iqtisadi inkişaf üçün artıq çox güclü bir amil- 
dir. N eft Fondunun əsas gəlirləri və vəsaiti 
gələcək nəsillər üçün əmanət kimi saxlanı- 
lacaqdır. Gələcək nəsillər, gənclər bu gözəl 
imkanlardan səmərəli istifadə edəcəklər.

• Gəncləri narahat edən problemlər də var. 
İlk növbədə, məşğulluq problemidir. Bu, 
Azərbaycan üçün çox ciddi bir problemdir. 
Təkcə bizim üçün yox, bütün postsovet 
ölkələri üçün ciddi problemdir. Ancaq Azər- 
baycanda bu problem öz həllini tapmaqda- 
dır. Son iki il ərzində 300 min yeni iş yerinin 
açılması bunun əyani sübutudur. Dünyada 
analoqu olmayan bir hadisədir ki, qısa müd- 
dət ərzində 300 min yeni iş yeri açılsın. Bu 
iş yerlərində, yeni yaranmış müəssisələrdə, 
fabriklərdə gənclər çox fəal çalışırlar.

•  Gəncləri narahat edən digər problem onla- 
rın məişət şəraitidir, ev problemidir. Biz çalı- 
şırıq ki, bu məsələyə də imkan daxilində öz 
köməyimizi göstərək. Bu yaxınlarda ipoteka 
kreditləşməsi haqqında atılmış addımlar bu 
istiqamətdə çox ciddi dönüş yaradacaqdır. 
ipoteka krediti yolu ilə yeni mənzillərin alın- 
ması mümkün olacaqdır. Artıq bu məqsəd 
üçün müəyyən vəsait ayrılıbdır.

• Bütövlükdə, Azərbaycanda iqtisadi inkişaf 
çox sürətlə gedir. 2006-cı ilin büdcəsi təx-

minən 4 milyard dollara çatacaqdır. Bir neçə 
il bundan əwəl büdcəmiz 1 milyard dollara 
da çatmırdı. Bu gün 4 milyard olur. Büdcə 
artımı 70 faiz səviyyəsindədir. Bu da dün- 
yada heç bir başqa ölkədə baş vermir. Azər- 
baycan bu baxımdan da çox nadir addımlar 
atır. Bütün bunların arxasında real işlər, real 
islahatlar dayanır.

• Azərbaycanda sosial-iqtisadi islahatlar 1990- 
cı illərin ortalarında başlamışdır. Azərbaycan
o vaxt böhrandan çıxandan sonra ölkədə 
güclü və köklü iqtisadi islahatlar aparılmağa 
başlandı. 1996-cı ildən başlayaraq, ölkə 
iqtisadiyyatı orta hesabla hər il 10-11 faiz 
artırdı. Bu il isə Azərbaycan sıçrayış etdi. 
Ötən aylarda artım 20 faiz, gələn illərdə isə 
25-30 faiz olacaqdır.

• Biz öz siyasətimizi düşünülmüş, uzun- 
müddətli iqtisadi strategiya əsasında, çox 
güclü əsaslarla, elmi yanaşmalarla quru- 
ruq və həyata keçiririk. Regionların inkişaf 
proqramı çox sürətlə yerinə yetirilir. Azər- 
baycanın elə b ir bölgəsi yoxdur ki, orada 
inkişaf getməsin. Evlər, binalar tikilir, yol- 
lar, xiyabanlar salınır, yeni iş yerləri açılır. 
Bu gün Azərbaycanın bütün regionlarında 
canlanma var. Bu, bizim siyasətimizin əsas 
istiqamətlərindən biridir. Ə lbəttə, Azərbay- 
canın hərtərəfli inkişafı üçün əsas, böyük 
şəhərlərlə yanaşı, rayonlar, kəndlər də 
inkişaf etməlidir. Biz miqrasiyanın qarşısını 
almalıyıq. Amma təbii yollarla. Bölgələrdə 
iş yerlərinin açılması, infrastrukturun yaran- 
ması, elektrik stansiyalarının tikilməsi, yolla- 
rın salınması, qaz xətlərinin, su kəmərlərinin 
çəkilməsi, artezian quyularının qazılması -  
bütün bunlar bölgələrdə yeni şərait yara- 
dır. Əgər bölgələrdə, rayonlarda elektrik 
enerjisi ilə problem varsa, orada heç vaxt 
nə müəssisə yaranacaq, nə də hansısa ciddi 
bir iqtisadi layihə həyata keçiriləcəkdir. Ona 
görə bölgələrin inkişafı bu gün bizim priori- 
te t məsələmizdir.
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• Azərbaycan əhalisinin 50 faizi aqrar sahədə 
fəaliyyət göstərir. Ə lbəttə, gənclər də aqrar 
sahədə işləyirlər. Ona görə aqrar islahatla- 
rın növbəti mərhələsi də başlanmışdır. Bu 
da ondan ibarətdir ki, fermer təsərrüfatla- 
rına, kəndlilərə güzəştli şərtlərlə kreditlər 
ayrılır və daha da böyük məbləğdə verilə- 
cəkdir. Gələn il büdcədən bu məqsədlərə 
təxminən 80 milyon dollar sərf olunacaqdır. 
Digər mühüm məsələyə -  kənd təsərrüfatı 
texnikasının təminatı məsələsinə də biz artıq 
baxmışıq, qərarlar qəbul edilibdir. "Aqro- 
lizinq" səhmdar cəmiyyətinin yaranması bu 
məsələni həll edəcəkdir. Bu il 20 milyon dol- 
lar, gələn il 30 milyon dollar dəyərində yeni, 
müasir texnika gətirilib kəndlilərə paylanıla- 
caqdır. Beləliklə, görülən bütün tədbirlərin 
nəticəsində bir-iki ildən sonra kənd təsər- 
rüfatı istehsalı kəskin şəkildə artacaqdır. 
Bu, bizə ilk növbədə, imkan yaradacaq ki, 
insanlar o sahədə daha da fəal olsunlar, işlə 
təmin edilsinlər. Digər tərəfdən, Azərbayca- 
nın iqtisadiyyatı çoxşaxəli istiqamətdə inkişaf 
edəcəkdir.

• Azərbaycan qədim neft ölkəsidir və neft 
bizim milli, təbii sərvətimizdir. Azərbaycan 
nefti Azərbaycan xalqına məxsusdur və 
onun rifah halının yaxşılaşmasına xidmət 
edir. Uzun illər bundan sonra da belə ola- 
caqdır. Bizim iqtisadiyyatımızın əsas sektoru 
neft, qaz sektorudur. Amma eyni zamanda, 
qeyri-neft sektorunun inkişafı bu gün ən 
başlıca məsələlərdən biridir. Neft sənaye- 
sində görülən işlər, Heydər Əliyevin neft 
strategiyasının uğurla icra olunması, o cüm- 
lədən Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft, Bakı—Tbilisi— 
Ərzurum qaz kəmərlərinin tikintisi artıq ger- 
çəklikdir, reallıqdır. Baxmayaraq ki, müəyyən 
mərhələlərdə bəzi qüw ələr bunun əleyhinə 
çıxmağa cəhd göstərmişlər. Artıq bu mər- 
hələ bitdi.

• İndi bizim bütün səylərimiz qeyri-neft sekto- 
runun inkişafına yönəldilməlidir. Bu sahədə

kənd təsərrüfatı, xidmət sektoru, inşaat sek- 
toru, Azərbaycanda yeni sənaye sahələrinin 
yaranması məsələləri prioritet xarakter daşı- 
yır. Bütün bu işlərdə, əlbəttə, ən fəal qüw ə 
gənclərdir. Bu proseslərdə daha fəal iştirak 
etmək üçün gənclərin təhsil problemləri 
də yüksək səviyyədə həll olunmalıdır. Biz 
bu məsələyə çox böyük diqqət göstəririk. 
inkişaf etmiş ölkələrin təcrübəsini çox yaxşı 
öyrənmişik, bilir və görürük ki, harada təh- 
silə böyük d iqqət göstərilirsə, çoxlu vəsait 
ayrılırsa, o ölkələrdə inkişaf da var. Bu gün 
dünyada inkişafı təmin edən təbii ehtiyatlar, 
yaxud da başqa milli sərvətlər deyil, ilk növ- 
bədə bilik, savad, yeni texnologiyadır. Bilik, 
savad, müasirlik -  buna nail olmaq üçün 
Azərbaycanda təhsilin səviyyəsi mütləq qalx- 
malıdır.

• Eyni zamanda, bizim gənclərimiz xaricdə də 
təhsil almaq üçün yeni imkanlar əldə etmə- 
lidirlər. Bu barədə artıq müvafiq göstəriş- 
lər verilibdir. Bu proses indi gedir. Gənclər 
müəyyən yollarla xarici ölkələrin çox tanın- 
mış təhsil ocaqlarına daxil olurlar, orada oxu- 
yurlar, yaxşı savad alırlar. Bəziləri qayıtmır, 
oxuduqları ölkələrdə qalıb işləyirlər. Gec-tez 
qayıdacaqlar. Çünki azərbaycanlıları səciy- 
yələndirən xüsusiyyətlərdən biri də odur ki, 
biz öz doğma Vətənimizə, torpağımıza çox 
bağlıyıq.

• Xaricdə yaxşı təhsil almaq, işləmək, böyük 
təcrübə toplamaq bizim ölkəmiz üçün lazım- 
dır. Ancaq ölkə daxilində təhsil problemlə- 
rini daha sürətlə həll etmək üçün mütləq 
ciddi addımlar atılmalıdır. Bu yaxınlarda yeni 
məktəblərin tikintisi prosesi başlanmışdır. 
Qısa m üddət ərzində 150-dən çox məktəb 
tikilibdir. Hər bir m əktəbdə kompüter sinfi 
yaradılır. Azərbaycanda 4500-ə qədər mək- 
təb var. Onun hər birində kompüter sinfi 
yaradılmalı və internetə qoşulmalıdır. Hər 
bir şagird dünyada gedən bütün proseslər- 
dən xəbərdar olmalıdır. Onun yeni texno-

logiyalara çıxışı olmalıdır. Ə lbəttə, bir neçə 
ildən sonra Azərbaycanda bu baxımdan çox 
böyük irəliləyiş əldə ediləcəkdir.

• İki il bundan əw əl verilmiş bütün vədlər, qar- 
şıya qoyduğumuz bütün vəzifələr bu gün 
Azərbaycanda yerinə yetirilir. Uğurla, bəlkə 
də, daha yüksək sürətlə icra olunur. Bu isə 
deməyə əsas verir ki, bu meyillər gələcəkdə 
də davam edəcəkdir. Əgər biz iki il ərzində 
verdiyimiz bütün sözlərə sadiq qalmışıqsa, 
deyilənləri həyata keçirmişiksə, deməli, növ- 
bəti illərdə də bütün işlərimiz proqram şək- 
lində icra olunacaqdır.

• Azərbaycan müharibə şəraitində yaşayır və 
bizim torpaqlarımız işğal altındadır. Bütün 
səylərə baxmayaraq, apardığımız bütün 
danışıqlara baxmayaraq, məsələ öz həllini 
tapmır. Ə lbəttə, biz müəyyən diplomatik 
uğurlardan danışa bilərik, haqlı olaraq danışa 
bilərik. Çünki müxtəlif beynəlxalq təşkilatla- 
rın bu məsələyə yanaşmasında dönüş müşa- 
hidə olunur. Müxtəlif beynəlxalq təşkilatlar
-  Birləşmiş Millətlər Təşkilatı, Avropa Şurası, 
ATƏT, islam Konfransı Təşkilatı, d igərtəşki- 
latlar Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq Qara- 
bağ münaqişəsinə dair çox önəmli, birmə- 
nalı qərarlar çıxarmış və qətnamələr qəbul 
etmişdir. Əlbəttə, bütün bunlar bizim siyasi 
və diplomatik uğurlarımızdır. Amma əgər 
nəticə yoxdursa, bu uğurların heç bir əhə- 
miyyəti də yoxdur. Biz bütün imkanlardan 
istifadə etməyə çalışırıq. Danışıqlar prose- 
sindən istifadə etməyə çalışırıq. Danışıqlar 
prosesi nə qədər ki, tükənməyib, imkanlar 
tükənməyib, biz bu sülh danışıqlarına sadiq 
qalacağıq. Amma bizim səbrimizin həddi 
var, tükənməz deyildir. Biz nə vaxta qədər 
bu danışıqları aparacağıq?! Nə vaxta qədər 
vəziyyət dəyişməz olaraq qalacaqdır?!

• Azərbaycanın ərazi bütövlüyü bütün dünya 
birliyi tərəfindən qəbul edilir, dəstəklənir və 
buna birmənalı yanaşma var. Eyni zamanda,
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məsələ öz həllini tapmır. Bunun səbəbləri 
müxtəlifdir. Biz Ermənistan-Azərbaycan, 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsini ədalətli, Azər- 
baycanın ərazi bütövlüyü çərçivəsində həll 
etmək istəyiriksə, danışıqlarla bərabər, Azər- 
baycanda ordu quruculuğuna böyük d iqqə t 
göstərilməlidir. Əgər 2004-cü ildə hərbi 
büdcəmiz 170 milyon dollar idisə, 2006-cı 
ildə 600 milyon dollar olacaqdır. Azərbayca- 
nın hərbi büdcəsi Ermənistanın bütün büd- 
cəsinə bərabər olacaqdır. Biz buna nail ola- 
cağıq. Azərbaycanda daha da güclü ordu 
yaranacaqdır. Azərbaycan ordusu qarşıda 
duran bütün vəzifələri həll etməyə qadir 
olmalıdır və biz doğma torpaqlarımızı azad 
etməliyik.

• Gənclərin vətənpərvərlik ruhunda tərbiyə 
olunması üçün, əlbəttə ki, idman amili də 
çox mühüm yer tutur. İdman artıq dünyada 
böyük bir ictimai, siyasi məsələyə çevrilibdir. 
Azərbaycanda uzun illərdir ki, bu sahəyə 
böyük diqqət göstərilir. 2000-ci ildən baş- 
layaraq, Azərbaycan Milli Olimpiya Komitəsi 
böyük bir proqramla, təşəbbüslə çıxış etdi, 
Azərbaycanın hər bir bölgəsində müasir 
olimpiya komplekslərinin tikintisi haqqında 
qərar verildi. Azərbaycanın bütün bölgələ- 
rində bu iş çox geniş vüsət alıb, müasir idman 
kompleksləri tikilir və rayonlarda yaşayan 
gənclər ən yüksək dünya səviyyəsinə uyğun 
olan şəraitdə məşq edirlər, idmanla məş- 
ğul olurlar. Bu proqram davam etdirilir. indi 
rayonlarda yeni idman kompleksləri tikilir. 
Bu, gənclərin sağlamlığını təmin edəcəkdir.

• Eyni zamanda, Azərbaycanın idman şöh- 
rəti də yüksəklərə qaldırılır. İdmançılarımı- 
zın bütün beynəlxalq yarışiarda nə qədər 
medal, nə qədər mükafat aldıqlarını bu gün 
nazir öz məruzəsində dedi. Hər dəfə bizim 
dövlət himnimiz səslənəndə, hər dəfə bay- 
rağımız qaldırılanda hər bir azərbaycanlı 
qürur hissi keçirir. İdmanla məşğul olan 
uşaqlar pis vərdişlərdən uzaq olurlar və çox

gözəl vətəndaş kimi yetişirlər. Onlarda çox 
gözəl dünyagörüşü yaranır, vətənpərvərlik 
ruhu çox yüksək səviyyədə olur.

Azərbaycan gəncləri ölkəmizin ictimai-si- 
yasi həyatında çox fəal iştirak edirlər. Bu, 
çox təqdirəlayiq bir haldır. Gənclər irəliyə 
daha da inamla getməlidirlər, müvafiq döv- 
lət, hökumət orqanlarında gənclərə böyük 
yer ayrılmalıdır, onlara inam olmalıdır. Çünki 
bugünkü gənc sabah ölkəmizi idarə edəcək- 
dir. Bugünkü gənclər bir neçə ildən sonra 
Azərbaycanın bütün idarəetmə sistemində 
əsas rol oynayacaqlar. Ona görə gənc- 
ləri inamla qabağa çəkmək lazımdır, məsul 
vəzifələrə təyin etmək lazımdır ki, onlar işlə- 
sinlər, gözəl təcrübə əldə etsinlər və belə- 
liklə, gələcək fəaliyyət üçün hazır olsunlar.

Eyni zamanda, gənclər siyasi proseslərdə, 
parlament seçkilərində də gənclər fəal işti- 
rak edirlər. 2000-dən artıq namizəd qeydiy- 
yatdan keçib və bu özlüyündə onu göstərir 
ki, cəmiyyətdə parlament seçkilərinin şəffaf, 
ədalətli keçirilməsinə böyük inam var. Həm 
qeydiyyat mərhələsi uğurla başa çatıb, həm 
də təşviqat-təbliğat kampaniyası uğurla 
gedir. Keçiriləcək parlament seçkiləri Azər- 
baycan xalqının iradəsini əks etdirəcək və 
Azərbaycan xalqı dəstəklədiyi namizədə səs 
verəcəkdir. Parlament seçkiləri Azərbayca- 
nın gələcək inkişafında mühüm rol oynaya- 
caqdır.

Azərbaycan demokratiya yolu ilə çox 
inamia addımiayır. Azərbaycanda demok- 
ratik cəmiyyətin, hüquqi dövlətin yaranması 
bizim başlıca məqsədimizdir. Biz dünyada 
gedən prosesləri çox yaxşı izləyirik, görürük 
ki, harada tərəqqi, inkişaf varsa, o yerdə 
demokratik cəmiyyət mövcuddur. O lkədə 
nə qədər neft, qaz, başqa təbii ehtiyatlar 
olsa belə, əgər ölkə azad deyilsə, demok-

ratiya tam bərqərar edilməyibsə, həmin 
ölkənin gələcəyi o qədər də uğurlu olma- 
yacaqdır.

• Azərbaycanda ölkəmizi həm siyasi, həm 
iqtisadi cəhətdən hərtərəfli inkişaf etdir- 
mək üçün bütün şərait var. Bizim zəngin 
təbii ehtiyatlarımız var, çox əlverişli coğrafi 
vəziyyətimiz var. Azərbaycanın bölgədə 
və dünyada coğrafi-siyasi və coğrafi-stra- 
teji əhəmiyyəti günü-gündən artmaqdadır. 
Ölkəmizdə çox gözəl insan potensialı var, 
savadlı insanlar var, demokratik cəmiyyət 
qurulur. Azərbaycan dünyəvi ölkədir və biz 
çalışmalıyıq ki, bütün bu proseslərə daha 
da güclü təkan verək. Əgər biz bu amil- 
lərdən hər hansı birini ümumi kontekstdən 
çıxarsaq, onda biz uğur qazana bilmərik. 
Eyni zamanda kasıb ölkədə, yoxsullar olan 
ölkədə tam şəkildə demokratik cəmiyyətin 
qurulması da mümkün deyildir. Çünki əgər 
insanlar kasıbdırsa, əgər yoxsulluq, işsizlik 
şəraitində yaşayırsa, onları tamamilə başqa 
məsələlər düşündürür. Ona görə biz ölkə- 
mizi hərtərəfli inkişaf etdirməliyik. Güclü 
iqtisadi bazanın yaradılması, eyni zamanda 
ölkənin normal demokratik inkişafına zəmin 
yaradır və onu müəyyən edir. Azərbaycan 
cəmiyyətində bu məsələlərlə bağlı heç bir 
fikir ayrılığı yoxdur.

• Biz hamımız istəyirik ki, ölkəmiz müasirləşsin, 
yeniləşsin, Azərbaycan xalqı daha da yaxşı 
yaşasın, hər bir vətəndaş azad olsun, cəmiy- 
yətimiz inkişaf etsin və Azərbaycan bölgədə 
öz liderlik mövqelərini daha da möhkəmlən- 
dirsin. Bu, indi də belədir. Bu gün də Azər- 
baycanın iştirakı, yaxud da razıiığı olmadan 
bölgədə heç bir məsələ həll edilə bilməz, 
heç bir layihə həyata keçirilə bilməz. Bu, 
bizim nailiyyətimizdir. Dünyada bizim önə- 
mimiz artır. Azərbaycan hər cəhətdən örnək 
ölkə ola b ilərvə olmalıdır.



2004-2003



Prezident İlham Əliyev 
XXVIII yay Olimpiya 
Oyunlarında iştirak edəcək 
Azərbaycan idmançılarının yola 
salınması mərasimində

2004-  

2003



Prezident İlham Əliyevin 
XXVIII yay Olimpiya 
Oyunlarında iştirak edəcək 
Azərbaycan idmançılarımn 
yola salınması mərasimində 
nitqindən

2004-  

2003

• idmançılarımızın Olimpiya oyunlarına yola- 
salma mərasimi keçirilir. Bu ənənəni xalqı- 
mızın ümummilli lideri Heydər Əliyev qoy- 
muşdur və ilk dəfə 1996-cı ildə bu mərasim 
keçirilmişdir. Azərbaycanın idman sahəsində 
əldə edilən uğurlarının təməli məhz o  illərdə 
qoyulmuşdur.

• Azərbaycan 1993-cü ilə qədər çox ağır, 
çətin vəziyyətdə yaşayırdı. Xalqımızın lideri 
Heydər Əliyevin Azərbaycanda hakimiyyətə 
qayıdışından sonra ölkədə bütün istiqamət- 
lərdə müsbət proseslər getməyə başladı. 
Baxmayaraq ki, o zaman -  1990-cı illərin 
ilk yarısında Azərbaycanın iqtisadi vəziyyəti 
çox çətin idi, amma idmana xüsusi d iqqə t 
göstərilirdi. 1994-cü ildə Gənclər və İdman 
Nazirliyi yaradılmışdı və xalqımızın ümum- 
milli lideri Heydər Əliyev tərəfindən ümu- 
miyyətlə, olimpiya hərəkatına, idmanın 
inkişafına böyük d iqqət daim göstərilirdi. 
Məhz bunun nəticəsində Azərbaycanda son 
illər ərzində idmanda uğurlar əldə olundu, 
idmançılarımız müxtəlif yarışlarda ölkəmizi 
çox ləyaqətlə təmsil etməyə başladılar. 
Azərbaycanın idman şöhrətini ucaltdılar.

• Bu gün Azərbaycan idmançıları hər il bey- 
nəlxalq yarışlarda -  Avropa, dünya çempio- 
natlarında və digər m ötəbər yarışlarda çoxlu 
qızıl, gümüş, bürünc medallarqazanırlar. Sid- 
ney Olimpiya oyunlarında idmançılarımız çox 
uğurla çıxış etdilər. 2 qızıl, 1 bürünc medal 
qazandılar. Eyni zamanda, digər idmançılar 
da yüksək yerləri tuta bildilər. Sidney Olim- 
piadasından bu günə qədər keçən dövr 
ərzində Azərbaycan idmanı daha da sürətlə 
inkişaf etdi. Əgər Sidney Olimpiya oyunla- 
rında idmançılarımızın arasında dünya, olim- 
piya çempionu yox idisə, Afina Olimpiya 
oyunlarında Azərbaycanı iki olimpiya çempi-

onu və dörd dünya çempionu təmsil edə- 
cəkdir.

• Azərbaycanda idman sahəsində gedən işlər 
öz nəticələrini vermişdir. Azərbaycan idmanı 
dünyada layiqli yerini tuta bilibdir. Təsadüfi 
deyil ki, Beynəlxalq Olimpiya Komitəsinin 
prezidenti çıxışlarının birində Azərbaycan 
Milli Olimpiya Komitəsinin fəaliyyətini digər 
olimpiya komitələri üçün nümunə adlan- 
dırmışdır. Həqiqətən, Azərbaycanda, ümu- 
miyyətlə, idman və olimpiya hərəkatı uğurla 
inkişaf edir. Milli Olimpiya Komitəsi, Gənclər, 
idman və Turizm Nazirliyi, müvafiq federasi- 
yalar, idman cəmiyyətləri vahid birkomanda, 
vahid bir ailə kimi fəaliyyət göstərirlər.

• Ölkələrin əksəriyyətində idmanla məşğul 
olan qurumların arasında sağlam əməkdaş- 
lıq çox nadir hallarda olur. Əksəriyyətində 
bu qurumlar arasında toqquşmalar da, zid- 
diyyətlər də olur. Azərbaycanda bunların 
heç biri yoxdur. Bu da idmanın uğurla inkişaf 
etməsində mühüm rol oynayır. Biz, idmana 
rəhbərlik edən şəxslər gərək idmançıların 
bütün məsələləri ilə məşğul olaq, onlara 
idmanla məşğul olmaq, beynəlxalq yarış- 
larda iştirak etmək üçün şərait yaradaq. 
idmançılar isə, öz növbələrində, nəticələri ilə 
gərək xalqımızı, vətənimizi sevindirsinlər. Bu 
əməkdaşlıq, görülən işlər uğurlarımızın əsas 
səbəbidir.

• Son dörd il ərzində Azərbaycan beynəlxalq 
yarışlarda çox uğurla iştirak edibdir. idman- 
çılarımız beynəlxalq turnirlərdə, Avropa, 
dünya çempionatlarında qələbələr qazan- 
mışlar. Azərbaycanda bir neçə beynəlxalq 
səviyyəli mötəbər yarış keçirilmişdir. Azər- 
baycan həqiqi mənada idman dövlətinə, 
ölkəsinə çevrilmişdir. Azərbaycanda yeni

gənc nəsil yetişmişdir. Biz yeniyetmələrin 
hazırlığına böyük diqqət göstəririk.

•  Bu dəfə komandamızda, demək olar ki, 
dəvət olunmuş idmançılar yoxdur. Azərbay- 
canı təmsil edəcək gənclər Azərbaycanda 
təhsil almış, Azərbaycanda bütün mərhələləri 
keçmiş idmançılardır. Ə lbəttə, çox sevindirici 
haldır ki, Sidneydə Azərbaycanı 31 idmançı 
təmsil etdiyi halda, bu dəfə 38 idmançı təm- 
sil edəcəkdir. Komandamız çox güclüdür və 
çox gözəl imkanları var. İdmançılarımız Afi- 
nada çox uğurla çıxış edəcəklər.

• Fəaliyyətimizin digər istiqaməti idmançı- 
lara şərait yaratmaqdan ibarət olmuşdur. 
Azərbaycanda Milli Olimpiya Komitəsi çox 
geniş proqram həyata keçirəcəkdir. Azər- 
baycanın müxtəlif bölgələrində yeni idman 
qurğuları tikilməsi istiqamətində böyük işlər 
aparılacaqdır. 2000-ci ildən 2004-cü ilədək 
Azərbaycanda 8 yeni olimpiya kompleksi ən 
yüksək səviyyədə tikilib istifadəyə verilmiş- 
dir. İndi idmançılarımız bu komplekslərdən 
çox səmərəli istifadə edirlər. Bizim yığma 
komandalarımız yeni komplekslərdə təlim- 
məşq toplanışları keçirirlər. Eyni zamanda, 
həmin bölgələrdə yaşayan uşaqlar, yeniyet- 
mələr bu komplekslərdən səmərəli istifadə 
edirlər. Bu bizə imkan verəcək ki, gələcək 
nəsil də fiziki cəhətdən sağlam olacaqdır. 
Fiziki cəhətdən, mənəvi cəhətdən sağlam 
yeni nəsil Azərbaycanı gələcəyə aparacaq 
bir nəsil olacaqdır.

• Azərbaycan gənclərinin sağlamlığı ən prio- 
ritet məsələlərdən biridir. İdmanla məşğul 
olan insanlar heç vaxt mənfi hərəkətlərə 
yol verməzlər. Əksinə, onlar uşaqlar üçün, 
yeniyetmələr üçün nümunədir, örnəkdir. Bu 
baxımdan Azərbaycan cəmiyyətində idman-
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çılara böyük hörmətlə, rəğbətlə yanaşırlar.
İdmançı olmaq artıq uşaqlar üçün çox cəl- 
bedici bir peşə olubdur. Bu onu göstərir ki, 
idmanla məşğul olan şəxs, medal qazanan 
şəxs, Azərbaycanı dünyada ləyaqətlə təmsil 
edən şəxslər, onların fəaliyyəti layiqincə qiy- 
mətləndiriləcəkdir.

• Bu gün Azərbaycanın idmanı hərtərəfli inki- 
şaf edir. Azərbaycanın müxtəlif yerlərində 
indi daha 5 kompleksin tikilməsi nəzərdə 
tutulur. Beləliklə, Azərbaycanın hər bir böl- 
gəsində idmanla məşğul olmaq üçün gözəl 
şərait var və bu şərait dünya standartlarına 
cavab verir. Bu komplekslərdən çox səmərəli 
istifadə olunur. Gələcəkdə də inşa ediləcək 
olimpiya qurğuları idmançılara çox gözəl 
xidmət edəcəkdir.

i
• Son 7 il ərzində onlarca idmançı tə ltif olu- 

nubdur. Milli Olimpiya Komitəsi xüsusi
təqaüd təsis edibdir və bu təqaüdlər verilir. (
Eyni zamanda, idmançılarımıza, məşqçilərə 
onların həyat səviyyəsini yaxşılaşdırmaq 
üçün mənzillər verilir, d igər mükafatlar verilir. ,
Yəni, dövlət və Milli Olimpiya Komitəsi daim 
bu məsələyə böyük diqqətlə, qayğı ilə yana- 
şır. İdman veteranlarına da d iqqət göstəri- 
lir, onlar unudulmur. İdmançı idmanla məş- 
ğul olduğu dövr ərzində bütün bacarığını, 
imkanlarını işlədir, amma idmandan gedən- 
dən sonra bəzi hallarda unudulur. Bunun 
qarşısını almaq üçün biz veteranlara da 
kömək göstəririk. İdmandan gedən idman- 
çıları işlə təmin edirik ki, onlar öz həyatlarını 
davam etdirsinlər,- normal yaşayışla təmin 
olunsunlar. Beləliklə, həm idmançı kimi, həm 
də idman veteranı kimi cəmiyyətdə layiqli 
yerini tutsunlar. Ə lbəttə, bundan sonra da 
bu istiqamətdə işlər aparılacaqdır.

• idmanın hər bir ölkə üçün böyük əhəmiy- 
yəti var. Hər bir ölkənin ictimai həyatında 
idman çox mühüm rol oynayır. Ölkəni dün- 
yada tanıdır, ölkənin imicini qaldırır. Azər- 
baycanda idman artıq çox mühüm bir icti- 
mai amilə çevrilibdir. idmançılara çox böyük 
hörmət var, idmançılar Azərbaycanı çox 
ləyaqətlə təmsil edirlər. Hər bir azərbay- 
canlı, hə rb ir Azərbaycan vətəndaşı görəndə 
ki, onun ölkəsini təmsil edən idmançı birinci 
olur, dünya çempionu olur, Azərbaycanın 
bayrağı qaldırılır, dövlət himni səslənir, o, 
haqlı olaraq qürur hissi keçirir. Bu, böyük 
sevinc, böyük xoşbəxtlikdir.

• Yeniyetmələrin, uşaqların vətənpərvərlik 
ruhunda böyüməsi üçün idman çox mühüm 
rol oynayır. Bu, Azərbaycanda da belədir. 
Azərbaycanı Afinada təmsil edəcək idman- 
çılar bu oyunlara çox yaxşı hazırlaşıblar. Bu 
yarışlarda böyük ruh yüksəkliyi, qələbə 
əzmi ilə iştirak edəcəklər. Amma eyni 
zamanda, hər bir xidmət, hər bir fədakarlıq, 
vətən uğrunda atılan hər bir addım gərək 
layiqincə qiymətləndirilsin. Bu məqsədlə Milli 
Olimpiya Komitəsi və Azərbaycan hökuməti 
müəyyən tədbirlər görübdür. İlk növbədə, 
lisenziya qazanmış hər bir idmançıya pul 
mükafatı veriləcəkdir. Olimpiya oyunlarında 
iştirak etmək üçün lisenziya qazanmış hər 
bir idmançı 15 milyon manat məbləğində 
mükafatlandırılır. Eyni zamanda, Olimpiya

oyunlarında birinci yeri tutan idmançı Milli 
Olimpiya Komitəsi tərəfindən 250 milyon 
manat məbləğində mükafat alacaqdır. 
Onun məşqçisi 125 milyon manat alacaqdır. 
ikinci yeri tutan idmançı 150 milyon manat, 
məşqçisi 75 milyon manat, üçüncü yeri tutan 
idmançı 100 milyon manat, məşqçisi isə 
50 milyon manat mükafat alacaqdır. Bu, Milli 
Olimpiya Komitəsi tərəfindən veriləcəkdir.

• Ə lbəttə, keçən dəfə olduğu kimi, müvafiq 
federasiyalar da öz mükafatlarını verəcəklər. 
Sponsorlar da öz sözlərini deyəcəklər. Eyni 
zamanda, Olimpiya oyunlarında birinci yeri 
tutan idmançı 500 milyon manat, məşqçisi 
250 milyon manat mükafat alacaqdır. ikinci 
yeri tutan idmançı 250 milyon manat, məşq- 
çisi 125 milyon manat, üçüncü yeri tutan 
120 milyon manat, məşqçisi isə 60 milyon 
manat mükafat alacaqdır. Təkcə Milli Olim- 
piya Komitəsi və Azərbaycan hökuməti 
tərəfindən birinci yeri tutan idmançıya 
veriləcək məbləğ 750 milyon manat olacaq- 
dır. Bunlar olmasa belə, yenə də idmançı- 
larımız ölkəmizi ləyaqətlə təmsil edəcəklər. 
Çünki idmançıların əsas stimulu, onlara əsas 
güc verən amil Vətənə məhəbbət, xalqa 
məhəbbətdir. Bu hisslər, bu duyğular bütün 
Azərbaycan cəmiyyətini birləşdirir. Biz hamı- 
mız birlikdə bu hissləri bir daha yaşayacağıq. 
Azərbaycan idmançıları qalib gələcəkdir.
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